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prvi latnikzgornjevipavski časnik

Ajdovke in Ajdovci smo se odgovorno odpravili na 
letošnje lokalne volitve, volilna udeležba v naši občini je 
bila namreč relativno visoka, preko 55 %. Z osvojenimi 
71,72 % glasovi bo Tadej Beočanin na čelu občine še štiri 
leta. Občinski svet sestavljajo svetniki šestih političnih 
strank in ene nepolitične liste. Na prvi, konstitutivni 
seji, so se župan in svetniki dogovorili, da bodo delovali 

kot programska koalicija. Z delom so pričeli tudi novi 
sveti krajevnih skupnosti, predsedniki so že znani. 
Novembra pa so potekale tudi volitve v Državni svet 
2022, te so posredne, kandidati so namreč voljeni z 
elektorskimi glasovi. Lokalne interese naše volilne 
enote bo prihodnjih pet let v Državnem svetu RS 
zastopala Elena Zavadlav Ušaj iz Nove Gorice. 
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»Če bi ležal doma na kavču, bi ravno tako 
zmagal,« me je v tednu pred lokalnimi volitvami 
ogovoril eden od dežurnih kronistov (političnega) 
dogajanja v Ajdovščini. In se v ponazoritev udobno 
zleknil v naslonjač enega od priljubljenih lokalov in 
dvignil noge. V mislih je seveda imel aktualnega 
župana, ki je hitel z dogodka na dogodek in se je 
res zdelo, da bo na kakšnem vogalu srečal samega 
sebe. Pri čemer je uporabil ves arzenal prijemov, 
kot da mora osvojiti najvišji vrh občine Mali Golak 
in ne 'zgolj' drugo nadstropje občinske stavbe. 

Morda gre res pritrditi dežurnemu komentatorju, 
da bi Beočanin zmagal brez večjega (predvolilnega) 
truda, saj dosežki njegovih dveh mandatov 
govorijo sami po sebi in jih lahko spregledajo le 
tisti s hudo močno dioptrijo.

Kljub temu, oziroma v skladu s svojim 
dosedanjim sistematičnim delovanjem Tadej ni 
želel ničesar prepustiti naključju in je tekmecem 
pustil le malo upanja. Poleg tega je z resnostjo 
kampanje dal jasen signal, da tudi v naslednjih 
štirih letih ne bo popuščanja in da lahko občani 
računamo na njegovo učinkovitost in učinkovitost 
njegove ekipe.

Ne samo dokončanje projektov, ki so v teku ali pa 
v začetni fazi, zagotovo ima v rokavu še marsikaj, 
saj mu idej nikoli ne zmanjka, pa mladostne 
zagnanosti tudi ne - v svoj tretji mandat stopa 
namreč pri 40-ih letih. Za primerjavo, Poljšak je 
svojo 14 letno vladavino začel pri 55-ih letih.

Volitve, take in drugačne, so se torej iztekle, pa 
še svetovno nogometno prvenstvo povrhu, tako 
da se lahko mirno posvetimo praznikom. Za 
napovedane in še huje – nenapovedane tegobe leta 
2023 bomo imeli še dovolj časa. Čar novega leta je 
tudi v tem, da ne vemo, kaj nam bo prineslo. Vem 
pa kaj bo odneslo (najbrž že januar), namreč večino 
novoletnih zaobljub. Ni se lahko znebiti slabih 
razvad in jih nadomestiti z zdravim življenjskim 
slogom. Za preskok v novo življenje (vita nuova) 
žal ne zadošča le sprememba letnice na koledarju. 
Majhen korak pa vendarle lahko naredimo, če 
znamo kakšno zamero pozabiti, pa da sočloveku 
vsaj ne škodujemo, če mu že pomagati nočemo. 
Morda celo spoznamo, da biti človeku človek le 
ni tako strašno težko.

Ivan Hrovat 

Iz volilnega v normalno(?) leto

Ajdovščina, ODPIRALNI ČAS: 
pon - pet: 8:00 - 17:00 sob: 8:00 - 12:00

Novo vodstvo Občine Ajdovščina

Spoštovane občanke, dragi občani, 
prijetne praznike in srečno 2023! 
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Praznični koncert
Spoštovane občanke, spoštovani občani, lepo vabljeni na 

praznični koncert, 26. decembra ob 19. uri, v Dvorani prve 
slovenske vlade v Ajdovščini. 

Tudi med prazničnimi 
počitnicami bo v Dvorani prve 
slovenske vlade kino za otroke in 
mladino. Prvi slovenski božični 
celovečerec KAPA pripoveduje 
čudežno zgodbo o dečku, ki nima 

nič in deklici, ki ima vse  … film 
je napet in zabaven. Na sporedu 
bo v petek, 30. decembra, ob 18. 
uri, v Dvorani prve slovenske 
vlade v Ajdovščini. 

Vstopnice (4 evre) bodo na 
voljo uro pred začetkom filma 
– naprošamo obiskovalce, da 
pridete v kino dovolj zgodaj, 
da boste lahko v miru kupili 
vstopnico in si poiskali sedež.

Počitniški kino za mladino 

Garaža Ajdovščina

27. - 29. JANUAR 2023
AJDOVŠČINA

Delavnica obujanja pozabljenih znanj s sodobnimi komunikacijskimi pristopi

Spremljajte

Aktivnost se izvaja v okviru operacije LAS Medgeneracijski prenos znanja, ki jo sofinancirata 
Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj.

Dan samostojnosti in enotnosti 
bomo v Ajdovščini obeležili s 
svečanim, prazničnim koncertom 
Pihalnega orkestra Burja 
Ajdovščina. 

Slavnostni govornik bo 
podpredsednik Združenja Sever 
in predsednik Društva veteranov 
Sever Severne Primorske Angel 
Vidmar.
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Predsednica Občinske volilne 
komisije Lea Chiabai je podala 
poročilo o rezultatih volitev 
in dodala, da so potekale brez 
vsakršnih zapletov in ob dobri 
volilni udeležbi – na volišču in po 
pošti je glasovalo 8688 volivcev 
ali 55,22 %. Veljavnih je bilo 
8506 glasovnic. Na ravni občine 
je bilo podeljenih 26 mandatov, 
in sicer 1 iz vrst Levice, 4 iz vrst 
Zveze za Primorsko – ZZP, 4 
iz Liste burja – Liste za razvoj 
Občine Ajdovščina, 2 iz Gibanja 
Svoboda, 5 iz vrst Slovenske 
demokratke stranke SDS, trije 
iz Nove Slovenije – krščanskih 
demokratov in največ, 7 je bilo 
mandatov pri listi Socialnih 
demokratov. Po potrditvi 
mandatov za svet in župana je 
Tadej Beočanin podal slovesno 
izjavo, da bo funkcijo župana 

opravljal po ustavi in zakonih, 
vestno in odgovorno ter v 
dobrobit vseh občank in občanov. 
Občinski svet je imenoval 
tudi Komisijo za mandatna 
vprašanja, volitve in imenovanja 
– predsednik je postal Ljubomir 
Vidrih, člani pa: Jožko Premrn, 
Janez Tratnik, Jordan Polanc in 
Uroš Štor. Župan je imenoval 
tudi tri podžupane, in sicer: 
Mitjo Tripkovića za področje 
družbenih dejavnosti in splošnih 
zadev, Matjaža Bajca za področje 
gospodarstva in športa ter Dejana 
Pišota za področje gospodarske 
javne službe in investicije. 
Komisija bo do naslednje seje 
pripravila predlog sestavov vseh 
delovnih teles. Naslednja, delovna 
seja Občinskega sveta, bo 22. 
decembra.

Vsako leto se v decembrskem 
času vsi – tako skupnost kot 
posamezniki – oziramo nazaj 
na prehojeno pot in istočasno že 
snujemo nove poti. Kot skupnost 
smo z gotovostjo na prehojeno 
pot lahko še kako ponosni. V 
tem letu smo bili razglašeni 
za razvojno najbolj prodorno 
občino v državi. Pomembnost in 
veljavo nam pripisujejo mnoge 
organizacije, tudi mednarodne. 
Biti del ajdovske skupnosti 
je iz dneva v dan prijetneje, 
cveti gospodarstvo, rastejo 
stanovanjske kapacitete, krepi 
se družbeno življenje, nenehno 
se odpirajo nove priložnosti, ki 
utrjujejo visoko kakovost bivanja. 
Prepričan sem, da bomo tudi v 
prihodnje stremeli k doseganju 
čim večje blaginje za slehernega 
posameznika, kjer bodo vladali 
prijazni odnosi in kjer bo 
vsakdo del enotne in vključujoče 

skupnosti. Vzemimo na znanje, 
koliko plemenitosti in družbene 
odgovornosti se pretaka med 
nami. Prav v letošnjem letu 
smo bili priča 25-milijonski 
donaciji naših občanov Taje in 
Iva Boscarola, ki sta ajdovsko 
skupnost še dodatno povezala in 
pospešila.

Letošnje leto so zaznamovale 
tudi volitve, ne zgolj tiste na 
državni ravni, občanke in občane 
ste odločali tudi o lokalni oblasti. 
Ponosen sem, da ste mi izrazili 
tako veliko podporo, da lahko 
še naprej ajdovski skupnosti 
prinašam nove priložnosti. 
Prepričan sem, da bomo z 
novim občinskim svetom, 
vodstvi krajevnih skupnosti in 
zaposlenimi na občinski upravi 
kos vsem izzivom, obdani s 
povezovalnim duhom za skupno 
dobro vseh občank in občanov.

Prav z enotnostjo in 

povezovalno noto lahko naša 
skupnost doseže mnogo. Zato 
bomo tudi v prihodnje kovali 
trdne temelje za skupnost, kjer 
prioritetno veljajo prijazni 
medsebojni odnosi, kjer se 
težave rešuje s pogovorom, kjer 
solidarno in humano skrbimo 
drug za drugega, razumemo 
drugačnost in spodbujamo k 
napredku ter skupaj gradimo 
lepši in boljši svet. 

Spoštova ne obč a n ke, 
spoštovani občani, 

z najboljšimi željami za vašo 
osebno srečo vam voščim doživete 
božične praznike, v novem letu pa 
obilo odločnosti in uspešnosti pri 
doseganju zastavljenih ciljev. Naj 
bo obenem prihajajoči praznik 
dneva samostojnosti in enotnosti 
preplet spomina, ponosa, 
pripadnosti, obdan s slovesnim 
duhom in zavedanjem, da na 
krilih plemenitih zgodovinskih 
dejanj tlakujemo pot v brezmejno 
prihodnost! 

Naj bo leto 2023 po vaših 
željah in pričakovanjih!

Tadej Beočanin, župan

Županovo voščilo 
Spoštovane občanke, cenjeni občani!

Ustanovna seja 
Občinskega sveta in 
zaprisega župana

7. decembra je potekala prva seja novoizvoljenega občinskega 
sveta. 26 svetnic in svetnikov je zasedlo svoja mesta. Na dnevnem 
redu prve seje novega mandata je bilo 7 točk, sejo je do slovesne 
izjave župana vodil najstarejši svetnik Ljubomir Vidrih.

Stranko SOCIALNI DEMOKRATI - SD 
zastopajo: Ljubomir Vidrih, Bojan Arnol, Mitja 
Tripković, Rajko Likar,  Bogdan Slokar,  Harij Bat, 
Dejan Pišot.

Slovensko demokratsko stranko - SDS zastopajo: 
Valentin Krtelj, Dejan Škvarč, Janez Tratnik, Klemen 
Čehovin,  Miha Kapelj.

Listo Burja zastopajo: Jordan Polanc, Marija 
Ferjančič, Matjaž Bajec, Igor Česnik.

Stranko Zveza za Primorsko - ZZP zastopajo: 
Marjan Curk, Angel Vidmar, Uroš Štor, Vilko Brus.

Stranko Nova Slovenija - Krščanski demokrati - 
Nsi zastopajo: Jožko Premrn, Adam Raspor, Kristjan 
Bratož.

Stranko Gibanje Svoboda zastopata: Sandi Bačar, 
Nada Pirjevec.

Stranko Levica zastopa: Dragana Keber.

Podjetje Dehkratrade Cetin 
v Ajdovščini že 15 let razvija 
uspešno zgodbo in je s svojo 
poslovno vizijo prisotno na 
slovenskem trgu kot glavni 
zastopnik za gradbeno 
mehanizacijo. Prednjači njihov 
dovršen servisni obrat, ki nudi 
vse potrebno za kvaliteten servis. 
Podjetje se nahaja v poslovni 
coni Pod železnico, ki je zaživela 
dve leti nazaj, ko je bilo v celoti 
urejeno komunalno opremljanje. 
Investitorji so v relativno kratkem 
obdobju tam zgradili svoje 
poslovne prostore, med njimi tudi 
podjetje Dehkatrade Cetin d. o. 
o., ki je to sredo svoje prostore 
tudi uradno otvorilo. Svečanost 
so z nagovori pospremili 
direktor podjetja Huseyin Cetin, 
župan Tadej Beočanin in turška 
veleposlanica Aylin Taşhan 
ter vodstvo turških podjetij 
Hidromek in MTB Inan Makina. 
Turška veleposlanica, ki je že 
lansko leto obiskala našo občino, 
je poudarila pomembnost turško-
slovenskega sodelovanja, ki ga 

podjetje Dehkratrade krepi in 
dobro razvija. Direktor podjetja 
je namreč lansko leto postal 
predsednik kluba Turk – Si, ki 
povezuje gospodarstvenike obeh 
držav z namenom poslovnega 
sodelovanja med člani. »Današnja 
uradna otvoritev dovršeno 
zasnovanih prostorov je le še pika 
na i k že tako uspešni zgodbi, ki bo 
utrdila že tako trdno zasnovano 
poslovno pot podjetja,« je uradno 
odprtje z besedami pospremil 
župan Tadej Beočanin in dodal, 
da se bo v Ajdovščini še naprej 

pospeševalo razvoj podjetništva 
in obrti na različne načine, 
zavedajoč se, da je podjetništvo 
ključni dejavnik oziroma vir 
napredka celotnega družbenega 
življenja. Dovršeno opremljeni 
in urejeni prostori podjetja 
Dehkratrade bodo z gotovostjo 
pripomogli h krepitvi ajdovskega 
gospodarstva, so si bili enotni 
gostje. Trak so slovesno prerezali 
visoki gostje ob spremstvu otrok 
zaposlenih, s simbolno noto, da se 
poslovna vizija podjetja prenaša 
na mlajše rodove.

Odprtje podjetja Dehkatrade 
počastili visoki turški gostje

7. decembra se je v poslovni coni Pod železnico odvilo svečano odprtje prostorov Dehkatrade. 
Vse bolj rastoče ajdovsko podjetje so počastili visoki turški gostje: turška veleposlanica ter 
vodstvo dveh turških podjetij. Zbrane je nagovoril tudi župan Tadej Beočanin.

Občinski svet Občine Ajdovščina 
v mandatu 2022-2026
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Občina Ajdovščina nadaljuje 
svojo pot v smeri trajnostnega 
razvoja na več ključnih področjih. 
Eno od teh je trajnostna energetika 
in raba obnovljivih virov energije, 
kot je sončna elektrarna. Ta je 
pod okriljem podjetja GEN-I 
sonce že postavljena tudi na 
strehi Zdravstvenega doma 
Ajdovščina. Nameščenih je 238 
sončnih panelov, elektrarna pa bo 
z močjo 79 kWp letno proizvedla 
skoraj 90 MWh električne 
energije, kar bo zmanjšalo 
prihranek ogljikovega dioksida v 

okolje za dobrih 22 ton in s tem 
ohranilo več kot 1000 dreves. 
Občina Ajdovščina namerava s 
proizvodnjo električne energije 
iz sončnih elektrarn nadaljevati 
in jih umeščati na strehe javnih 
objektov, denimo šol, telovadnic, 
krajevnih domov po vaseh – 
na vse javne objekte, kjer je to 
tehnično mogoče in smiselno.

Sončna energija je obnovljiv vir 
energije, kar predstavlja izjemen 
doprinos okolju, saj uporaba 
sončne svetlobe, ki pade na zemljo 
in jo pretvorimo v elektriko, ne 

povzroča nobene okoljske škode. 
Poleg tega elektrika, ustvarjena s 
sončnimi kolektorji, ne povzroča 
nobenih emisij toplogrednih 
plinov. Pri proizvodnji električne 
energije s sončnimi kolektorji se 
iz narave ne jemlje nič in v ozračje 
ne izpušča nič. Edino, kar se 
ustvarja, je čista energija. Raba 
sončne energije pomeni tudi velik 
prihranek pri denarju, še zlasti, če 
si pri vašem projektu pomagate 
tudi s spodbudami Eko-sklada.

V okviru celovitega projekta, 
namenjenega boljši javni oskrbi 
s pitno vodo, želi Občina 
Ajdovščina z izgradnjo rezervnih 
vodnih virov in povezovanjem 
vodovodnih sistemov povečati 
zanesljivost oskrbe s pitno 
vodo tudi v sušnih mesecih 
in v primerih okvar, izboljšati 
kakovost pitne vode v celotnem 
sistemu in povečati število 
gospodinjstev, ki se z vodo 
oskrbujejo iz javnega omrežja. 
Več kot šest milijonska naložba 
predstavlja enega od največjih 
investicijskih projektov v občini. 
Strateški pomen te naložbe je 
izjemen. "Podnebnih sprememb 
ne moremo ignorirati. Letošnja 
suša nas je jasno opozorila, da 
naš vodooskrbni sistem deluje 
na robu zanesljivosti, zato so 
vlaganja v rezervne vodne vire, 
v vodohrane in s tem zadostne 
zaloge neoporečne pitne vide, 
preprosto nujna," poudarja 
Janez Furlan, vodja Oddelka za 
gospodarstvo in razvoj Občine 
Ajdovščina. Ob tem posebej 
izpostavi problematičnost 
manjših in zasebnih vodovodov. 
Približno 400 odjemalcev se 
bo po dokončanju projekta 
lahko priključilo na veliko 
zanesljivejše javno vodooskrbno 

omrežje in bo dobilo neoporečno 
vodo. "Povezovanje dveh doslej 
ločenih vodooskrbnih sistemov 
Hubelj in Skuk prinaša dodatno 
varnost tako odjemalcem vode 
v Vipavski dolini kot na Gori 
in od Cola vse do Hrušice. Na 
povezan vodooskrbni sistem 
bo priključenih dobrih 20.000 
odjemalcev, od tega približno 
17.000 v občini Ajdovščina," 
dodaja Janez Furlan.

Na gradbiščih, ki so oživela 
v začetku leta, so danes že 
vidni številni objekti bodočega 
vodooskrbnega sistema. Alenka 
Čadež Kobol, vodja Oddelka 
za gospodarske javne službe in 
investicije Občine Ajdovščina, 
pove, da so s potekom projekta 
zelo zadovoljni, saj je več kot 
polovica gradbenih del že 
zaključena. "Vodovodna povezava 
od Lokavca do Skuka, s katero sta 
vodooskrbna sistema Hubelj in 
Skuk odslej povezana, je v celoti 
zgrajena in je že v fazi testiranja 
ter priprave dokumentacije za 
uporabno dovoljenje," je v okviru 
predstavitve poteka del povedal 
Peter Kete, ki je s strani Občine 
Ajdovščina skrbnik tega projekta. 
Lepo vidno je tudi napredovanje 
gradnje vodohrana Hubelj ob 
vodarni v Ajdovščini. Zgrajeni 

sta že dve od skupno treh celic 
vodohrana, v katerem bo prostora 
za 3.000 m3 vode. Tudi objekt za 
dezinfekcijo vode je dograjen, 
trenutno v njem nameščajo 
opremo.

Zelo živahno je tudi na 
tretjem odseku gradnje nove 
infrastrukture, ki bo vodovod 
Gora pripeljal vse do Hrušice in 
bo v tem delu občine Ajdovščina 

vsem prebivalcem omogočil 
priklop na javno vodooskrbna 
omrežje. Na trasi vodovoda 
Col – Hrušica so že zgrajeni 
vsi objekti: vodohrana Višnje 
in Podkraj ter črpališča Col, 
Višnje in Strelice/Podkraj. V 
teh objektih je že nameščen tudi 
pretežni del opreme. Vzporedno 
so bile v okviru projekta že 
zgrajene vodovodne linije od 
Cola in Višenj do začetka naselja 
Podkraj, zaključuje pa se tudi 
gradnja linije od Višenj do vasi 
Bela. Ko bo zgrajen še manjkajoči 
del vodovodne linije od Podkraja 
do Hrušice, bodo vzpostavljeni 
pogoji za priklop odjemalcev 
na javno vodovodno omrežje. S 
priklapljanjem gospodinjstev naj 
bi predvidoma začeli ob koncu 
prihodnjega leta.

V obeh oddelkih Občine 
Ajdovščina, ki bdita nad 
projektom, so zadovoljni, da 
izvedba poteka v skladu s 
terminskim planom. Ne vemo, 

kakšne vremenske pogoje za 
gradnjo bo prinesla letošnja zima, 
zato je toliko bolj dobrodošlo 
dejstvo, da so izvajalci z 
nekaterimi deli doslej malce 
pohiteli.

Celotna načrtovana vrednost 
investicije znaša 6.372.057,51 
EUR, sofinanciranje EU iz 
evropskega kohezijskega sklada 
je predvideno v višini 3.067.901,99 
EUR, sofinanciranje Republike 
Slovenije pa v višini 541.394,47 
EUR. Delež Občine Ajdovščina bo 
predvidoma znašal 2.762.761,05 
EUR, končne vrednosti bodo 
zaradi načina izračunavanja 
obsega sofinanciranja znane po 
zaključku projekta.

Gradnja nove infrastrukture za oskrbo s pitno vodo
Naložba v celovito hidravlično uravnoteženje vodooskrbnega sistema Hubelj-Skuk, za katero je Občina Ajdovščina uspela pridobiti 

znatno sofinanciranje iz evropskih in državnih sredstev, prinaša v občino in tudi v širšo Vipavsko dolino boljšo javno oskrbo s pitno. 
Gradbena dela, ki so se na treh odsekih začela januarja letos, so že presegla polovico načrtovanega obsega. Projekt bo zaključen v 
mesecu oktobru prihodnjega leta.

Sončna elektrarna na strehi zdravstvenega doma
Po uspešno zagnani energetsko samooskrbni skupnosti v Budanjah je sončna elektrarna sedaj postavljena še na strehi Zdravstvenega doma Ajdovščina, ki bo z 
močjo dobrih 79 kWp letno proizvedla skoraj 90 MWh energije, to pa pomeni 22 ton manj ogljikovega dioksida in 1000 prihranjenih dreves!

Naložbo sofinancirata Republika Slovenija 
in Evropska unija iz Evropskega kohezijskega 

sklada. www.eu-skladi.si
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Tjaša Samec je nova sodelavka 
ajdovskih Sopotnikov. Po dobrem 
mesecu se je že navadila dela, saj 
je, kot sama pravi, služba nadvse 
prijetna. Stranke, ki posegajo 
po brezplačnih prevozih, so 
prijazne, prostovoljci ki jih vozijo 
so zagnani. Še vedno je največ 
povpraševanja po prevozih v 
šempetrsko bolnišnico ali v 
ajdovski zdravstveni dom, 
sem in tja starejši zaprosijo 
tudi za prevoz v trgovino, bolj 
redko pa brezplačne prevoze 
koristijo za druženja. No, v teh 
predprazničnih dneh bo na mestu 
tudi obisk prijateljev ali frizerja, 
Sopotniki bodo z veseljem 
opravili vožnje tudi na družabne 
dogodivščine. Vožnja s Sopotniki 
pa prinaša tudi dodatne ugodnosti 
– nekatera ajdovski obrtniki tako 

vsem, ki koristite brezplačne 
prevoze za starejše, omogočajo 
dodatne popuste za svoje storitve 
in izdelke – seznam se nahaja v 
obeh Sopotnikovih avtomobilih.

Prostovoljska ekipa ajdovskih 
Sopotnikov je kar krepka, 
izmed 21 prostovoljnih šoferjev 
se res v vsakem trenutku najde 
tistega, ki ima čas. So pa novi 
prostovoljci vedno dobrodošli 
- če imate veselje do vožnje in 
vam ostaja časa, se oglasite Tjaši, 
sedež ajdovskih Sopotnikov je v 
MKC Hiša mladih. Razveseljiva 
novica je tudi, da Sopotniki v 
Ajdovščini tudi v prihodnjem letu 
delujejo z dvema avtomobiloma. 
Podjetje Crono Car se je namreč 
odločilo, da donatorsko pogodbo 
za citroena podaljša še za eno leto, 
hvala! 

Namen Javnega razpisa za 
sofinanciranje počitniškega 
varstva otrok v občini Ajdovščina 
je otrokom in mladostnikom 
omogočiti varno, kakovostno, 
ustvarja lno in aktivno 
preživljanje prostega časa ter 
jih seznaniti z raznovrstnimi 
dejavnostmi s področja 
športa, kulture in umetnosti, 
naravoslovja, podjetništva ali 
jezikovnih tečajev. Namenjen je 

društvom in pravnim osebam, 
ki ponujajo počitniško varstvo 
otrok in mladostnikov v času vse 
počitnic, z izjemo prvomajskih in 
božično-novoletnih. Program se 
sofinancirana v višini 400 evrov 
na termin. Čas za prijavo na 
razpis je 6. januar. 

Prav tako je odprt Javni razpis 
za sofinanciranje zaposlitev 
v nevladnih organizacijah 
za leti 2023 in 2024. Namen 

razpisa je spodbujanje razvoja 
zaposlitvenih programov in novih 
delovnih mest v sodelovanju 
lokalne skupnost in izvajalcev z 
namenom boljše učinkovitosti 
delovanja izvajalcev in hkrati 
zmanjševanje brezposelnosti na 
območju občine Ajdovščina. 

Oba razpisa sta objavljena na 
občinski spletni strani www.
ajdovscina.si, v rubriki Javni 
razpisi.

Območna obrtno-podjetniška 
zbornica Ajdovščina, ki danes 
šteje skoraj 700 članov v 18 obrtno-
podjetniških sekcijah, odlično 
povezuje obrtnike in podjetnike 
obeh zgornje-vipavskih občin že 
več kot 40 let. Konec novembra so 
se zbrali na tradicionalni svečani 
prireditvi. Zbrane je najprej 
pozdravil predsednik ajdovsko-
vipavske zbornice David Pizzoni, 
vesel svečanega dogodka po dveh, 
za obrtnike trdih letih stalnega 
prilagajanja na razmere, ki pa 
sta prinesli pomembne izkušnje 
za poslovanje v zahtevnih 
okoliščinah. Opozoril je tudi 
na nove izzive v gospodarsko 
negotovi prihodnosti, ki jo 
nakazuje burno politično 
dogajanje v Evropi. Pohvalil pa 
je pozitivno dogajanje v naši 
lokalni skupnosti: »Gradnja 
novih poslovnih con v zadnjih 
letih, razvoj gospodarstva in 
rast inovativnih podjetij, ki so 
priznana v svetovnem merilu, 
so razlogi za optimizem.« 
Poudaril je inovativnost in 
iznajdljivost domačega obrtništva 
in podjetništva, ki tako lahko 
konkurira najboljšim na svetu 
ter izrazil zadovoljstvo ob 
dobrem sodelovanju in podpori 
obeh Občin. S svojo prisotnostjo 
je slovesno dogodek domače 
zbornice počastil direktor 
Obrtne zbornice Slovenije Danijel 
Lamperger: »Ponosni smo na 
našo najbolj uspešno območno 
zbornico, ki ima kljub majhnosti 
občine skoraj 700 članov in se 
uvršča na 6. mesto med vsemi 
62 območnimi zbornicami.« 
Priložnost obiska je izkoristil tudi 

za izročitev jubilejnega priznanja 
v imenu Sekcije za gostinstvo in 
turizem pri OZS tradicionalni 
in priznani ajdovski gostilni Pri 
izviru Hublja.  

Osrednji namen svečane 
slovesnosti pa je bila podelitev 
jubilejnih priznanj obrtnikom, 
ki so v letih 2020, 2021 in 2022 
obeležili okrogle jubileje. V tem 
obdobju je okroglo leto delovanja 
zaznamovalo kar 163 domačih 
obrtnikov in podjetnikov, vsako 
leto po eden celo častitljivih 
50 let! Leta 1970 je Vojko Šček 
kupil svoj prvi kamion in se 
lotil avtoprevozniške dejavnosti, 
podjetje Šček transport, ki je v 
letu 2020 obeležilo pol stoletja, 
ima danes v svojih garažah osem 
tovornih vozil. Leto kasneje, 1971, 
je svoje podjetje ustanovila Slava 
Hrovatin, dobro ime Frizerske 
in kozmetične hiša Mira, ki je 50 
let obeležila lani, odlično ohranja 
mlajši rod. V letu 1972 pa je 
Marjan Batič v majhni delavnici 

začel odlično zgodbo danes 
sodobnega prodajno servisnega 
avtomobilskega centra Avto Batič.

Ajdovski obrtniki pa so se s 
posebnimi priznanji zahvalili 
še direktorju Zdravstvenega 
doma Ajdovščina Egonu 
Stoparju, za odlično odzivnost in 
razumevanje potreb obrtnikov v 
času epidemije koronavirusa. 
Posebno priznanje za vestno 
in strokovno nadzorovanje 
delovanja zbornice je prejela 
predsednica Nadzornega odbora 
Milena Ličen. Presenečenje 
večera pa je bilo še eno, iz srca 
izročeno posebno priznanje, 
zahvala dolgoletnemu in nadvse 
prizadevnemu strokovnemu 
sodelavcu ajdovske zbornice, 
Marku Rondiču, ki je s svojim 
velikim razumevanjem potreb 
pogonski stroj domačega obrtno-
podjetniškega združenja.

Čestitke vsem prejemnikom 
priznanj. 

»So razlogi za optimizem!«
Konec novembra je v Dvorani prve slovenske vlade potekala tradicionalna slovesnost Območne 

obrtno-podjetniške zbornice Ajdovščina, s podelitvijo priznanj obrtnikom jubilantom, ki 
so okroglo obletnico delovanja obeležili v zadnjih treh letih. Tako je bilo podeljenih kar 163 
priznanj za 10, 20, 30, 40 in celo 50 let delovanja. V letu 2020 je pol stoletja obeležilo podjetje 
Šček transport, v letu 2021 Frizerska in kozmetična hiša Mira, letos pa 50-to obletnico praznuje 
podjetje Avto Batič. Čestitke!

Konec leta se nezadržno bliža, zato obveščamo gostinske 
obrate in kmetije, ki sprejemajo goste in želijo v letu 2023 
poslovati izven rednega obratovalnega časa, naj čim prej 
najavijo urnik obratovanja za prihodnje leto.

Gostinski obrati in kmetije, ki sprejemajo goste, lahko poslujejo 
le s potrjenim obratovalnim urnikom. Če želijo poslovati v 
podaljšanem obratovalnem času, je potrebno urnik potrjevati 
vsako leto znova. Za redni obratovalni čas se šteje čas med 6. in 22. 
uro, če torej želi gostilna ali turistična kmetija poslovati izven tega 
časa, je potrebno nove urnike še pred koncem leta najaviti občinski 
upravi. Obrazec za prijavo obratovalnega časa gostinskega obrata 
ali kmetije je objavljen na spletni strani Občine Ajdovščina, v 
zavihku Postopki in obrazci, pod naslovom Obratovalni čas 
gostiln in kmetij. Tu so objavljene tudi podrobnejše informacije 
o postopku. K vlogi za podaljšan obratovalni čas je potrebno 
priložiti še mnenje krajevne skupnosti ter soglasje lastnika, v 
kolikor gostinec ni lastnik objekta.

Občina Ajdovščina z novima 
razpisoma

Še pred koncem leta je Občina Ajdovščina objavila nov razpis – Javni razpis za sofinanciranje 
počitniškega varstva, namenjen je izvajanju počitniškega varstva otrok in mladostnikov v času 
počitnic. Razpis je novost, saj ga Občina razpisuje prvič – vse z namenom čim bolj kvalitetne 
ponudbe počitniškega varstva v času šolskih počitnic. Odprt je tudi Javni razpis za sofinanciranje 
zaposlitev v nevladnih organizacijah, ne spreglejte!

Sopotniki aktivni
Že dober mesec se na telefonsko številko Sopotnikov oglaša nova 

sodelavka Tjaša. Tudi prihodnje leto bodo ajdovski prostovoljci 
pri Sopotnikih vozili dva avtomobila – podjetje Crono Car je še 
za leto dni podaljšalo izposojo enega svojih citroenov. Vožnja s 
Sopotniki pa prinaša tudi dodatne ugodnosti. 

Čas za podaljšanje urnikov obratovanja gostiln 
in kmetij še do konca leta
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V Poslovni coni pod Fructalom 
ima svoje nove poslovne prostore 
Mehanizacija Miler. Poleg 
njihove trgovine bo odslej v 
Ajdovščini na voljo še njihov 
servisni obrat. Njihova ponudba 
zaobjema raznoliko kmetijsko 
in gospodarsko opremo, 
gospodinjske pripomočke, čistila, 
pa tudi igrače za otroke ter drugo.

Direktor in lastnik podjetja je 
ob odprtju izrazil zadovoljstvo, 
da so poslovne prostore umestili 
tudi v Ajdovščino in ob tem 
pohvalil pripravljenost Občine 
na sodelovanje in pomoč pri 
vzpostavitvi vse potrebne 
dokumentacije. Družinsko 
podjetje Mehanizacija Miler je 

na slovenskih tleh pri kupcih 
izjemno priljubljeno in se uvršča 
med dinamična in hitro rastoča 
podjetja z ambiciozno ekipo. 
Uspešno zgodbo je direktor in 
lastnik Branko Miler razvil in 
izoblikoval do te mere, da je 
podjetje postalo eden izmed 
vodilnih ponudnikov kmetijske 
in gozdarske mehanizacije 
v Sloveniji. Poleg kmetijskih 
strojev MM ponuja še pester 
dodatni program, kot je spletna 
in trgovinska prodaja vrtnega 

programa, kmetijske in gozdarske 
opreme, igrač, čistil in veliko 
drugega. Mehanizacija Miler 
vsako leto nekaj sredstev nameni 
tudi v dobrodelne namene 
društvom, posameznikom ali 
drugim ustanovam. Ob odprtju 
prostorov podjetja v Ajdovščini 
sta donacijo v skupni vrednosti 
8000 evrov prejeli dve lokalni 
društvi – Medobčinsko društvo 
prijateljev mladine Ajdovščina in 
Društvo rejcev drobnice. 

Poslovna cona Pod Fructalom 
je zaživela z lično zasnovano 
podobo – tako prometno 
infrastrukturo kot tudi sodobno 
zasnovanimi prostori novega 
poslovnega objekta. Občina 

Ajdovščina je za komunalno 
opremljanje zemljišč za Poslovno-
ekonomsko cono Ajdovščina, ki jo 
sestavljata območji Mirce in Pod 
Fructalom, pridobila znaten delež 
nepovratnih sredstev – 560.000 
evrov iz Evropskega sklada za 
regionalni razvoj, 240.000 evrov 
je primaknila država Slovenija, 
preostanek do celotne ocenjene 
vrednosti projekta, 1.200.000 
evrov, pa je poravnala Občina 
Ajdovščina.

 Z enim javnim naročilom se 
ureja dve zadevi hkrati – naroča 
se urbanistično in arhitekturno 
rešitev, hkrati pa tudi izdelovalca 
projektne dokumentacije. 
Lokacija je znana, Zdravstveni 
center Ajdovščina bo zrasel v 
območju Logističnega centra 
Ajdovščina in bo obsegal 
zdravstveni dom s centrom nujne 
medicinske pomoči, lekarno, 
dva objekta za specialistične 
ambulante sekundarne ravni 
(naroča se zgolj arhitekturno 
umeščanje, ne pa tudi 
projektiranja objektov samih), 
center za helikoptersko nujno 
medicinsko pomoč, podzemna 
parkirišča, zunanje ureditve 
in cestne povezave, vključno 
s priključkom na državno 
cesto. Zaradi kompleksnosti 
naročila so pomemben element 
merila za ocenjevanje prispelih 

natečajnih elaboratov in 
ponudb za projektiranje. Ob 
ponudbeni ceni in referencah 
ponudnika med drugim točke 
prinašajo še urbanistična 
zasnova in umeščanje v širši 
prostor, arhitekturna zasnova 
in oblikovanje ter racionalnost 
gradnje in trajnost ponujenih 
rešitev.

V nov zdravstveni center se 
bo preselila celotna dejavnost 
Zdravstvenega doma Ajdovščina, 
tudi Center za krepitev zdravja 
in fizioterapevtske ambulante, 
ki delujejo na Ribniku ter 
zobozdravstvene ambulante, ki 
gostujejo na različnih lokacijah 
po mestu. V novem objektu 
bodo tako zagotovljeni vsi 
potrebni prostori, ki bodo tudi 
primerne velikosti. Poleg tega 
bo objekt projektiran tako, da 
bo ostal prostor za morebitno 

širitev zdravstvenih dejavnosti. 
Trenutno ajdovski zdravstveni 
dom deluje na dobrih 3.150 m² 
površin, v novem zdravstvenem 
centru pa je zanj predvidenih 5.775 
m². Pridobila bo tudi lekarna, 
predvsem na račun oficine 
in prostorov za individualno 
svetovanje in farmacevtsko 
obravnavo pacientov, za katere 
se je v obstoječi lekarni izkazalo, 
da so premajhni. Več prostora 
bo namenjenega tudi hranjenju 
zdravil, v celoti pa se bo v nove 
prostore selila tudi uprava. V 
okviru območja bo zgrajen 
tudi center helikopterske nujne 
pomoči, vključno s hangerjem, 
rezervoarjem za gorivo, 
helikopterskimi parkirnimi 
mesti in vozno stezo ter heliport. 
Predvidena je tudi gradnja 
podzemne garaže, ki bo služila 
potrebam vseh objektov.

Prvo »sito« za prejete natečajne 
elaborate bo v januarju 2023, 
ponudnik pa bo dokončno izbran 
in javno objavljen v februarju 2023. 
Sledila bo izdelava idejne zasnove, 
nato projektne dokumentacije za 
pridobitev gradbenega dovoljenja 
ter izvedbeni projekti. Razpis 
za izbiro izvajalca gradnje bo 
predvidoma objavljen konec leta 
2023, gradnja pa bo stekla v letu 
2024. 

V teku javno naročilo z 
arhitekturnim natečajem za 
Zdravstveni center Ajdovščina

Na portalu javnega naročanja in na spletišču Občine Ajdovščina je objavljeno javno naročilo za 
izvedbo projektnega natečaja in izbiro izdelovalca projektne dokumentacije za Zdravstveni center 
Ajdovščina. To je pomemben korak na poti do uresničitve ideje donatorjev Taje in Iva Boscarola. 
Ajdovščina bo dobila sodoben zdravstveni center, kamor se bodo preselile vse z zdravstvom 
povezane dejavnosti.

Poslovna cona Pod 
Fructalom je zaživela

Mehanizacija Miler je konec novembra odprla novo poslovno 
enoto v Ajdovščini, v poslovni coni Pod Fructalom. Ne zgolj 
nov poslovni objekt, urejeni sta tudi komunalna in prometna 
infrastruktura tega območja. Podjetje je lokalni skupnosti ob 
odprtju novih prostorov namenilo tudi donatorska sredstva v 
višini 8000 evrov. Prejeli so jih Medobčinsko društvo prijateljev 
mladine in Društvo rejcev drobnice.

Občina Ajdovščina se bo v 
prihodnjih letih poleg novega 
zdravstvenega centra okrepila 
še z novim gasilskim centrom. 
Javno naročilo za gradnjo je že 
v teku. Na obrobju mesta, pod 
letališčem bodo prostor dobile 
različne gasilske službe – Gasilsko 
reševalni center Ajdovščina, 
Prostovoljno gasilsko društvo 

Ajdovščina ter Gasilska zveza 
Ajdovščina. Na 2000 kvadratnih 
metrih bo zrasel sodoben gasilski 
center, ki bo nudil vse potrebno 
za kvaliteten gasilski servis. V 
pritličnem delu bodo garaže in 
servisni prostori, zgoraj pa prostor 
za upravni del – s pisarnami, 
sejno sobo, fitnesom in drugimi 
potrebnimi prostori. Ob tem bo 

zrasel še gasilski stolp, ki je za 
gasilska usposabljanja nujen, tam 
bo moč izvajati raznolike gasilske 
tehnike.

Investicijo za gradnjo 
Gasilskega centra Ajdovščina bo 
v celoti kril občinski proračun 
in bo nared predvidoma do 
leta 2025. Zakop prve lopate je 
pričakovati kmalu po novem letu. 

V gradnjo tudi gasilski center
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V letošnjem poletju se je v 
Dobravljah zaključil eden večjih 
projektov v krajevni skupnosti v 
zadnjih desetletjih – po vsem kraju 
je napeljana nova kanalizacijska 
infrastruktura vključno s 
čistilno napravo, prenovljena 
je vodovodna napeljava, cesta 
skozi vas je razširjena ter 
opremljena z varnimi pločniki, 
središče razsvetljuje nova javna 
razsvetljava, ki je domiselno 
vključena tudi v ograjo na mostu 
čez potok Skrivšek. Jeseni pa se 
je pričel uresničevati tudi manjši 
projekt »vaška klop«. Po vaških 
zaselkih so zrasle klopce – kar 9 
jih je postavljenih na novo. Ena 
stoji pred Pošto, ena pa na vrhu 
vasi, pri vodnem zbiralniku 
za osnovno šolo – ta je najbolj 
razgledna, saj se od tu širi pogled 
na celo vas. Dve sta nameščeni 
pred Domom krajanov, kjer je po 
prenovi mosta nastal nov zunanji 
družabni kotiček, kjer bo kmalu 
postavljen pitnik. Spomladi bo 
tudi ozelenel, v načrtu je ureditev 
latnika, krajevna skupnost pa ima 
tu željo urediti kolesarsko točko 

s kolesarskim stojalom, morebiti 
tudi kolesarsko e-polnilnico 
in priročno popravljalnico 
za kolesa. Tri klopi vabijo na 
posedanje sosede v središču 
vasi pri železniški postaji, ena 
pa pri železniškem mostu, že 
na robu vasi, ob sprehajalni poti 
proti cerkvici in pokopališču. Še 
dve klopi sta na začetku in na 
koncu zaselka Pikči. Krajevna 
skupnost, ki v Dobravljah tudi 
v novem sklicu ostaja v skoraj 
isti postavi kot doslej, pa ima že 

nove načrte. »Drugo leto bomo h 
klopcam posadili še kjšn drev, da 
bo senca,« pravi Boris Kalin, ki je 
uspešno vodil Dobravlje minula 
štiri leta in je tudi v novem 
mandatu izvoljen v svet KS. Želja 
pa je izdelati in postaviti tudi 
turistično-informativne table, da 
bodo Dobravlje, ki so v zadnjih 
letih resnično postale lepa vas z 
zanimivimi točkami, odličnimi 
zgodbami in dobrimi izhodišči 
za vsakovrstna potepanja, postale 
tudi bolj prepoznavne.

Z uvedbo participativnega 
proračuna – Moja pobuda – se 
je v Ajdovščini izoblikovala 
možnost soodločanja in 
aktivnega vključevanja v projekte, 
pomembne za celotno skupnost. 
V že treh uspešno izpeljanih 
izvedbah so občanke in občani 
dokazali, da imajo veliko izvirnih 
idej, z uresničitvijo katerih je naša 
skupnost ogromno pridobila.

Pred kratkim so že drugo 
pobudo uresničili v Podkraju, 
kmalu pa bo nared še tretja. 
Pridobili so informativno 
tablo z zbranimi pohodnimi 
in kolesarskimi potmi. Druga 
pridobitev – lesen kozolec – pa 
je postavljen ob prihodu v vas in 
pozdravlja obiskovalce z napisom 
»Dobrodošli«. Vrednost pobude 

je znašala 5000 evrov, krajani so 
prispevali vsebine za oblikovanje 
table ter sodelovali pri vseh fazah 
izvajanja pobude. To je v dveh 
letih že druga uresničena pobuda, 
ki bo dopolnila prostor za 
druženje. Slednji je bil prav tako 
z Mojo pobudo v Podkraju urejen 
pred dvema letoma, v kratkem pa 
bo prav tako s participativnim 
proračunom pridobljen še lično 
zasnovan lesen objekt za druženje 
z asfaltacijo dostopne poti.

Z javnim naročilom je bil 
izbran izvajalec del za gradnjo 
športnega parka v Malih Žabljah. 
Novoustanovljena krajevna 
skupnost je nad prihajajočo novo 
pridobitvijo izjemno zadovoljna, 
saj so si prostor želeli urediti že 
dalj časa. V vasi, ob avtobusnem 
postajališču, na lokaciji že 
obstoječega travnatega igrišča, bo 
zrasel Rekreacijsko športni park, 
ki bo nudil površine za raznolike 
športne vadbe – površine bo moč 
koristiti za nogomet, košarko, pa 
tudi za balinanje.  Najprej sledi 
izravnava terena, nato zasnova 
asfaltnega igrišča in balinišča. 
V nadaljevanju je načrtovano še 
nadaljevanje urejanja, in sicer 
postavitev večnamenskega objekta 
za druženje. Novonastali park 

bo svoje površine nudil tudi za 
namene parkiranja ob prireditvah. 
Izjemno dobrodošla naložba bo 
razveselila vse krajane, še najmlajše, 
pa tudi prizadevne člane Športnega 
kulturnega društva ŠKTD Male 
Žablje. Stroji za 220 tisočakov 
vredno naložbo bodo zabrneli takoj 
po novem letu, park bo tako nared 
še pred poletjem.

Vseh 28 svetov krajevnih 
skupnosti občine Ajdovščina je že 
opravilo svoje konstitutivne seje in 
izmed svojih članic in članov sveta 
izbralo predsednico/predsednika. 
Krajevno skupnost Male Žablje, 
kjer so prvič volili svoje krajevne 
predstavnike, bo prihodnja štiri 
leta zastopal Matjaž Brataševec. 
Kar 12 krajevnih skupnosti 
je ohranilo predsednike iz 
prejšnjega mandata, svoje delo 
tako nadaljujejo predsednice 
in predsedniki v Črničah, 
Dobravljah, Dolgi Poljani, 
Gaberjah, Kamnjah-Potočah, 
Lokavcu, na Otlici-Kovku, na 

Predmeji, v Podkraju, Selu, 
na Ustjah in v Vrtovinu. Šest 
krajevnih skupnosti bodo vodile 
predsednice, tudi največjo. Mestni 
krajevni skupnosti Ajdovščina 
bo naslednja štiri leta načelovala 
Marta Koruza, Brje bo vodila 
Nina Vodopivec, v Črničah še en 
mandat ostaja Suzana Vidmar 
Kovšca, na Predmeji pa Mojca 
Polanc Govekar, predsednica v 
Gojačah-Malovšah je Martina 
Cigoj, v Šmarjah pa Ksenija 
Trobec.

Podatki o novoizvoljenih 
članicah in članih svetov 
krajevnih skupnosti ter njihovih 

predsednicah/predsednikih, 
vključno s kontaktnimi podatki, 
so že posodobljeni na občinski 
spletni strani. Še posebej 
opozarjamo na nove e-naslove 
vseh krajevnih skupnosti, ki 
so sestavljeni iz imena kraja in 
končnice 'ks-ajdovscina.si' (npr.: 
dobravlje@ks-ajdovscina.si). Prav 
tako so nova vodstva krajevnih 
skupnosti že pošteno v akciji 
in že pripravljajo svoje delovne 
načrte. V prvih dneh novega leta 
pa se bodo sestali na delovnem 
srečanju z županom.

Z delom pričeli tudi novi sveti 
krajevnih skupnosti

Po volitvah so se na svojih konstitutivnih sejah že sestali tudi novoizvoljeni predstavniki, ki tvorijo 
svete krajevnih skupnosti v naši občini, znani so tudi že predsedniki. Pomembno, vse ajdovske 
krajevne skupnosti imajo nove e-naslove. Podatki na občinski spletni strani so že osveženi.

Male Žablje s prvo 
večjo naložbo

V tem letu so se krajanke in krajani Malih Žabelj podali na 
samostojno pot in ustanovili svojo krajevno skupnost – KS 
Male Žablje, ki je tako postala že 28. v občini. V kratkem se 
bo naša najmlajša krajevna skupnost razveselila prve večje 
naložbe – Rekreacijsko športnega parka Male Žablje. Izvajalec 
del je že izbran, stroji bodo zabrneli takoj po novem letu.

V Podkraju nared še 
ena Moja pobuda

Projekt Moja pobuda se uresničuje po začrtanem planu. V 
Podkraju so se pred kratkim razveselili postavitve informativne 
table, ki obiskovalce nagovarja k spoznavanju pohodnih in 
kolesarskih poti, ob tem pa pridobili še kozolec z napisom 
»Dobrodošli!« na začetku vasi. Še en projekt iz Moje pobude pa 
bo v Podkraju nared do pomladi.

'Vaška klop' v Dobravljah
Letošnjo jesen so po Dobravljah zrasle klopce. Postavljene so na različnih lokacijah, nekaj jih je 

na imenitnih točkah s čudovitimi pogledi, druge vabijo sosede na klepet, marsikdo pa bo vesel 
tiste v prometnem središču vasi, pred Pošto in nasproti osnovne šole, kjer bo prijetneje sede 
počakati ali na vrsto na poštnem uradu ali pa na konec pouka svojega šolarja.
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Razvoj turizma nenehno terja 
inovativne zgodbe, ki pritegnejo 
goste in zaokrožujejo popolnost 
ponudbe. Občina Ajdovščina 
spodbuja nastanek novih idej 
tudi prek Javnega razpisa za 
spodbujanje projektov inovacij 
s področja razvoja turističnih 
produktov in storitev. Prvič je bil 
razpis objavljen v letu 2017, letos 
je potekal že petič zapored. Doslej 
je bilo z razpisi izoblikovanih že 
10 novih turističnih produktov, 
z letošnjim letom so zaživeli še 
trije novi. Ljubitelji kolesarstva se 
bodo lahko podali na družinsko 
kolesarsko pustolovščino, na kateri 
lahko na klasičnih ali e-kolesih 
odkrivate Vipavsko dolino z 
vodnikom, ob tem je možnost še 
piknika s košarico lokalnih dobrot. 
Tudi drugo turistično doživetje 
vključuje zunanje aktivnosti, in 
sicer Pot med vodami, izviri in 
energetskimi točkami. Ponudba 
vključuje vodenje oziroma 
doživetje po poti, ki je povezana 
z reko Vipavo, njenimi pritoki 
in reko Hubelj. Obiskovalci s 
pomočjo vode in zdravilnih 
izvirov pridejo do novih spoznanj 

in novih bogatih izkušenj. Na 
to temo je pri Ljudski univerzi 
Ajdovščina izšla tudi zgibanka Po 
poteh Nimfe.

Tretje doživetje vključuje 
poslovno-turistični produkt z 
imenom 'Adventure Coaching 
Vipava Valley', ki je tekom razvoja 
in priprave na pilotno izvedbo 
dobil končno ime 'Voyage to 
strengths, Adventure Coaching'. 
Slednje zajema dve komponenti: 
strokovno metodo coachinga 
(vodenja) ter spoznavanja in 
razvoja posameznikovih talentov. 
Slednje lahko obiskovalci nato 
izkusijo še na »terenu« oziroma pri 
'outdoor' ponudbi, ki jo destinacija 
Vipavska dolina ponuja – in tako 
združijo razvoj miselnih in fizičnih 
sposobnosti. Program predstavlja 
napredno obliko 'teambuildinga', 
ki izkorišča potenciale 'outdoor' 
ponudbe Vipavske doline in na 
tej osnovi spodbuja posameznike 
k spoznavanju in razvoju svojih 
talentov.

 Za vsa tri doživetja je Občina 
sofinancirala sredstva v višini 
30.000 evrov.

Obnova objekta Rustjeve hiše, 
ob upoštevanju najvišjih okoljskih 
standardov, neposredno vpliva na 
revitalizacijo območja dela starega 
mesta Ajdovščine ter neposredno 
prispeva k okoljskim parametrom 
ohranjanja in izboljšanja okolja. 
Najpomembnejši okoljski vidik 
sanacije objekta je energetska 
sanacija ter nadgradnja objekta 
v smislu učinkovite rabe 
obnovljivih virov energije. 

Okoljska trajnost sanacije 
objekta Rustjeve hiše bo dosežena 
tudi z učinkovito prostorsko 
prenovo in montažo opreme 
skladno z določili Uredbe o 
zelenem javnem naročanju. Med 
drugim gre za naročanje storitev 
in blaga, ki ima v primerjavi 
z običajnim blagom v celotni 
življenjski dobi manjši vpliv na 
okolje in zagotavlja energetsko 
učinkovitost, varčevanje z 
naravnimi viri, materiali in 
energijo ter ima enake ali boljše 
funkcionalnosti. Oprema v 
objektu bo energijsko učinkovita 
ter proizvedena iz okoljsko manj 
obremenjujočih materialov in z 
okoljsko manj obremenjujočimi 
procesi. Izpolnjeni bodo 
relevantni cilji za gradnjo stavb, 
naročanje določene opreme, 
ter rastlin v okviru zunanje 
ureditve, vse v skladu okoljskimi 
cilji in vidiki določenimi v 6. 
členu Uredbe o zelenem javnem 
naročanju (Uradni list RS, št. 
51/17, 64/19 in 121/21), torej:

1. delež hladi lnikov, 
zamrzovalnikov in njunih 
kombinacij, pomivalnih, pralnih 
in sušilnih strojev, sesalnikov in 
klimatskih naprav, ki so uvrščeni 
v najvišji energijski razred, 
dostopen na trgu, znaša najmanj 
80 % vseh artiklov;

2. delež lesa ali lesnih tvoriv 
v pohištvu znaša najmanj 70 
% prostornine uporabljenih 
materialov za izdelavo pohištva, 
razen če predpis ali namen 
uporabe to prepoveduje ali 
onemogoča;

3. delež grelnikov vode, 
grelnikov prostorov in njihovih 
kombinacij ter hranilnikov tople 
vode, ki so uvrščeni v najvišji 
energijski razred, dostopen na 
trgu, znaša najmanj 85 %;

4. delež sanitarnih armatur, ki 
so nameščene v nestanovanjskih 
prostorih za več uporabnikov in 
pogosto uporabo ter omogočajo 
omejitev časa posamezne uporabe 
vode, znaša najmanj 70 %;

5. delež splakovalnih sistemov 

iz opreme za stranišča na 
splakovanje in opreme za 
pisoarje, ki vključuje napravo za 
varčevanje z vodo, znaša najmanj 
60 %;

6. delež recikliranega ali 
ponov no uporabljenega 
gradbenega lesa v leseni stenski 
plošči znaša najmanj 10 %;

7. delež lesa ali lesnih tvoriv 
v stavbah znaša najmanj 30 % 
prostornine vgrajenih materialov 
(brez notranje opreme, plošče 
pritlične etaže in pod njo ležečih 
konstrukcij), razen če predpis ali 
namen uporabe to prepoveduje 
ali onemogoča, pri čemer je lahko 
delež lesa za tretjino manjši, če 
se v stavbo vgradi najmanj 10 
% gradbenih proizvodov, ki 
imajo znak za okolje tipa I ali III 
(prostornina v stavbo vgrajenih 
materialov se izračuna tako, 
da se od bruto prostornine 
stavbe, izračunane skladno s 
SIST ISO 9836, odšteje neto 
prostornina stavbe, izračunana 
po tem standardu. V izračun 
prostornine v stavbo vgrajenega 
lesa se vključijo leseni sestavi 
oziroma konstrukcije, ki temeljijo 
na lesenih elementih.) - razen če 
se uporabi katerega od priznanih 
sistemov gradnje in certificiranje 
trajnostne gradnje, kot so npr. 
DGNB, BREEAM, LEED;

8. delež električnih sijalk, ki 
so uvrščene v najvišji energijski 
razred, dostopen na trgu, znaša 
najmanj 90 %;

9. delež svetilk, ki omogoča 
uporabo električnih sijalk, 
uvrščenih v najvišji energijski 
razred, dostopen na trgu, znaša 
najmanj 90 %;

10. razsvetljava v notranjih 
prostorih omogoča uporabo 
predstikalnih naprav z možnostjo 
zatemnjevanja pri najmanj 40 % 
vseh sijalk;

11. delež lesa ali lesnih tvoriv 
v stavbnem pohištvu znaša 
najmanj 80 % prostornine 
vgrajenih materialov (brez stekla 
in stavbnega okovja), razen če 
predpis ali namen uporabe to 
prepoveduje ali onemogoča.

Pomembni prispevek prenove 
objekta k okoljski trajnosti bo 
dodan tudi z opolnomočenjem 
obiskovalcev prostora doživetij 
pekarske in mlinarske tradicije 
ter prebivalcev LAS Vipavska 
dolina o pomenu trajnostne in 
energetsko učinkovite prenove.

Energetsko učinkovita prenova 
Prostora doživetij pekarske in 
mlinarske tradicije

Občina Ajdovščina bo, ob pomoči sofinancerskih sredstev Republike Slovenije in Evropskega 
sklada za regionalni razvoj, izvedla investicijo v obnovo pritličja Rustjeve hiše Ajdovščina, ki bo 
urejeno v Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije. 

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije, ki jo 
sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj

Trije novi inovativni 
turistični produkti

Občina Ajdovščina že peto leto zapored z javnim razpisom 
omogoča uresničitev inovativnih turističnih idej. Letošnji nabor 
je doprinesel tri nove turistične zgodbe – Družinsko kolesarsko 
pustolovščino, Pot med vodami in 'Adventure Coaching Vipava 
Valley', posebno obliko 'teambuldinga', ki temelji na osebnostni 
rasti s pomočjo aktivnih doživetji v naravi.

Cepljenje proti HPV virusu je v Ajdovščini tudi za starejše 
dečke brezplačno. Cepljenje za deklice in mladenke je vključeno 
v obvezno zdravstveno zavarovanje, od letošnjega šolskega leta se 
brezplačno cepijo tudi dečki v 6. razredu, subvencije za cepljenje 
starejših dečkov pa zagotavlja Občina Ajdovščina.

Cepljenje za deklice je vključeno v obvezno zdravstveno 
zavarovanje, medtem ko je cepljenje za dečke od letošnjega 
šolskega leta vključeno v sistematski pregled v 6. razredu osnovne 
šole, ni pa poskrbljeno za starejše dečke. Občina Ajdovščina ima 
dogovor z Zdravstvenim domom Ajdovščina, da subvencionira 
cepljenje proti HPV virusu za starejše dečke oziroma mladostnike 
od 7. razreda osnovne šole do 26. leta starosti.  Storitev se lahko 
že koristi!

Cepljenje je pomemben in sodoben javnozdravstveni ukrep 
na področju preprečevanja okužbe s humanimi (človeškim) 
papilomavirusi (HPV). Ti se prenašajo s tesnimi stiki s kožo ali 
sluznico okužene osebe, okužba pa v večini primerov poteka brez 
simptomov ali znakov, zato je okužbo težko zaznati, hkrati pa jo 
okuženi lahko prenaša na druge osebe. Virusi, s katerimi prihaja 
v stik večina spolno aktivne populacije, povzročajo okužbe, ki v 
skrajnih situacijah lahko privedejo do nastanka različnih rakavih 
obolenj tako pri ženskah kot pri moških.

Za cepljenje v Zdravstvenem domu Ajdovščina se starši lahko 
dogovorijo z osebnim zdravnikom – pediatrom, ali pa v okviru 
rednega sistematskega pregleda. 

Cepljenje proti HPV tudi za dečke
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Zadnja pridobitev za rekreativce 
in športnike na Planini so lične 
lesene zunanje rekreacijske 
naprave, financirane iz projekta 
participativnega proračuna 
Občine Ajdovščina Moja pobuda. 
Športni kotiček je lepo obiskan. 
Da pa bo medgeneracijsko 
druženje še bolj prijetno, je 
ob telovadnih napravah, ki so 
namenjene starejši mladini 

in odraslim rekreativcem, 
postavljeno še zanimivo igralo za 
razvijanje motoričnih spretnosti 
otrok. Tudi na drugem koncu 
vasi se posodablja prostor za 
druženje. Kotiček z igrali ob 
športnem igrišču je precej v 
rabi, zato se je prodec, ki služi 
za mehko podlago, izrabil in 
je že nadomeščen. Prodec je 
namenjen blaženju padcev, zato 

je nasut najmanj 20 cm v globino, 
pri višjih igralih pa ga je še več. 
Tako bodo padci morebiti lahko 
tudi bolj zabavni, predvsem pa 
bo zagotovo stekla kakšna solzica 
manj. Dela pa še ni konec, objekt 
s pomožni prostori ob športnem 
igrišču na Planini gre namreč v 
prenovo.

Naša zavzetost, pridnost in 
dobrotljivost ni ušla niti sv. 
Miklavžu, ki nas je razveselil z 
majhno pozornostjo. Postavili 
in okrasili smo smrekico in 
nadaljevali s praznično tombolo, 
ki jo je pripravila prostovoljka 
Blanka. Tombola je vse nagradila 
z darilci izpod Blankinih rok. 
Hvala Blanka.

Z mesecem decembrom smo 
začeli tudi z duhovno urico. Z 
nami sta bila dekan gospod Franc 
Likar in župnik iz Cola gospod 
Peter Černigoj. Ker je bil ravno 
praznik svete Lucije, ko se seje 
božično žito, smo le-tega dobili v da, ga že posejali in sedaj ga 

skrbno zalivamo. Tako kot skrbno 
negujemo naše odnose in prijetno 
vzdušje v Hiši dobre volje, da bi 
bili vsem v dobro. 

Za praznike radi razveselimo 
svoje bližnje z lepimi voščili in 
pri tem so nam v velikem številu 
prihiteli na pomoč mladi, veliko 
mladih: naši sosedje iz Hiše 
mladih z udeleženci iz programa 
PUM in Mladost na burji ter 
učenke iz OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina. Hiša se je napolnila 
tako po številu, kot v ustvarjalnem, 
prijetnem medgeneracijskem 

druženju. Lepo nam je skupaj. 
In veselimo se naših nadaljnjih 
druženj. V prihodnjih dneh se 
bomo z družabnimi igrami in 
prazničnim programom družili 
z dijaki Srednje šole Veno Pilon 
iz Ajdovščine. 21. decembra 
pa smo sprejeli obiskovalce na 
našem Dnevu odprtih vrat, ki ga 
bomo zagotovo ponovili kmalu 
po novem letu. 

Obiščite nas kadarkoli, da s 
hvaležnostjo zaključimo to leto in 
si z veseljem in korajžo zaželimo 
vsega dobrega v novem letu. 

Ana Paljk, animatorka

Okna v hiši Malorca so bila 
hudo dotrajana, vhodna vrata 
pa je poškodovala burja. Še 
preden je zares napočil pravi 
zimski mraz, pa so bili fantje že 
na toplem. Stavbno pohištvo je 
že zamenjano, poleg novih oken 
in popravljenih vhodnih vrat 
so v spodnjem nadstropju na 
okna nameščene tudi žaluzije, 
v zgornjem pa rolete. Naložba 
je bila vredna 13.634,72 evra, 
poravnal jo je proračun Občine 
Ajdovščina, 500 evrov donacije pa 
je za energetsko sanacijo objekta 
primaknilo podjetje Gen-I. 
Podjetju se za donacijo najlepše 
zahvaljuje Območna organizacija 
Rdečega križa Ajdovščina, ki je z 
letošnjim letom postala skrbnica 
hiše za brezdomce Malorca v 
Ajdovščini.

Hiša lahko ponudi zatočišče 10 
osebam, ima pa tudi dve dodatni 
postelji za krizne namestitve. 
Trenutno v Malorci biva 9 
fantov. Rdečki križ Ajdovščina 
ponuja nizkopražni program, 
ki fantom pomaga pri osnovnih 
življenjskih potrebah. Tu so 
nastanjeni fantje in možje, ki 
imajo neurejene bivalne pogoje 
in so brez dohodka. Pogoj za 
bivanje je spoštovanje hišnega 
reda, ki prisotnost alkohola, 
drog, nasilja, nespoštovanje 
drugih in podobno dojema kot 
hujše kršitve. Občani Ajdovščine 
imajo prednost pri namestitvah, 
prihajajo pa tudi fantje iz drugih 
občin. Čez dan je v hiši prisotna 

strokovna delavka, ki pomaga 
reševati vsakovrstne težave. 
Ko se nastanijo in stabilizirajo, 
se stanovalce poskuša tudi 
aktivirati. Mnogi fantje tako 
delajo kot prostovoljci Rdečega 
križa – pomagajo v skladišču, 
pripravljajo pakete, razvažajo 
kosila … Omogočeno jim je tudi 
usposabljanje za delo in strokovna 
pomoč pri iskanju zaposlitve. V 
prostem času pa so vključeni v 
različne prostočasne aktivnosti 
in delavnice, z namenom, da 
ostajajo psihofizično aktivni ter 
da si strukturirano zapolnijo 
dan. Tudi vrtnarjenje je ena od 
prostočasnih dejavnosti, Malorca 
je namreč najemnica vrtička na 
Rusnah, dve visoki gredi pa 
ima tudi na svojem dvorišču. 
Pridelano zelenjavo koristno 
uporabijo, saj si pretežno kuhajo 
sami, le starejši stanovalci ob 
delavnikih prejmejo doniran 
topel obrok.

Čeprav so na toplem, pa 
marsikateri stanovalec pogreša 
tisto drugačno toplino. Na mestu 
bo  predpraznični namig – fantje 
so vedno veseli priboljškov ali 
drobnih presenečenj. Če vam po 
kolektivni zakuski ostaja dobrot, 
če ste skuhali preveč za povabljeno 
družbo, če vam ostaja prazničnih 
zalog v hladilniku, bodo v Malorci 
šle v dobre roke. Veseli bodo tudi 
drugih uporabnih reči, drobnih 
darov. Predvsem pa jih bo ogrela 
dobra misel in zavedanje, da v 
svojih stiskah niso sami.

V hiši Malorca je še 
bolj prijetno

V hiši Malorca se je dotrajano stavbno pohištvo nadomestilo 
z novim. Ob povečani energetski učinkovitosti objekta so 
se izboljšali tudi pogoji za bivanje. Devetim fantom, ki jim 
Malorca trenutno pomeni dom, je tako bolj toplo.

Praznični december v Hiši dobre 
volje Ajdovščina

Praznično decembrsko dogajanje je zavelo tudi v Hiši dobre volje. Najprej je omamno zadišalo 
po piškotih in tako je tudi nova pečica zelo uspešno prestala svojo prvo uporabo. Naše none 
pa pokazale svojo spretnost, iznajdljivost in pridne roke. Tako zelo, da smo naslednji dan peko 
piškotov ponovili.

Radoživost na Planini
Mladina in otroci na Planini imajo kar nekaj kotičkov, kjer lahko udejanjajo svojo radoživost. 

Za še bolj zabavno medgeneracijsko druženje je ob rekreacijskih napravah za odrasle v zaselku 
Marcih postavljeno še igralo za razvijanje motoričnih spretnosti otrok. Pod otroškimi igrali ob 
športnem igrišču pa je že nov prodec, da bodo padci manj boleči.
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V četrtek, 24. novembra 
smo v okviru projekta SPOT 
Svetovanje Goriška za podjetnike 
organizirali strokovno ekskurzijo 
v Novo mesto, kjer so nam 
predstavili področja uvajanja IT 
rešitev za podporo proizvodnje, 
pametne avtomatizacije, vitke 

proizvodnje, robotizacije in 
optimizacije procesov.  

Avtomatizacija in robotizacija 
vse bolj vstopata v proizvodne, 
pakirne in skladiščne sisteme 
panog vseh vrst. Ti sistemi 
omogočajo uvajanje učinkovitega 
proizvodnega sistema z visoko 
stopnjo prilagodljivosti. Eden 
izmed najpomembnejših 
dejavnikov za uvedbo robotizacije 
je ponovljivost procesov, z njo tudi 
izboljšamo kakovost izdelkov in 

zmanjšamo število napak ter 
neustreznih izdelkov. 

Najprej smo si v Razvojnem 
centru Novo mesto v 
Podbrezniku ogledali Laboratorij 
za tovarne prihodnosti, učni 
industrijski laboratorij za 
motiv iranje, poučevanje, 
aplikativno raziskovanje in 
testiranje. Namenjen je tako 
podjetjem kot izobraževalnim 
ustanovam, ki želijo razvijati 
izdelke, jih preizkusiti v praksi 
ali se izobraževati na področju 
pametne industrije.

Odpravili smo se tudi v 
Šentjernej na sedež podjetja 
DSV, ki zagotavlja optimalne 
logistične in transportne rešitve. 
Z globalno mrežo v 80 državah, 
izkušnjami in prilagodljivostjo 
zagotavljajo celovite rešitve za 
svoje stranke. Ogledali smo si 
tudi inovativne rešitve podjetja 
TRAC d.o.o, ki je specializirano 
za tehnološke procese najvišje 
zahtevnosti na področju nadzora 
in avtomatizacije proizvodnih 
procesov v farmacevtski, kemijski, 
biotehniški in prehrambni 
industriji.

Z Dolenjske smo se 
vrnili bogatejši za številna 
nova spoznanja s področja 
avtomatizacije in robotizacije 
proizvodnih procesov.

Predstavnici Regijske razvojne 
agencije ROD Ajdovščina sta 
se v začetku decembrskih dni 
mudili v Bruslju, kjer se je odvijal 
zaključni dogodek Programa 
za inovativno zmanjševanje 
toplogrednih plinov Evropskega 
sveta za inovacije (EIC), ki deluje v 
okviru Evropske komisije. Namen 
Programa EIC GHG je s pravimi 
koraki in soustvarjanjem med 
različnimi deležniki »pripotovati« 
do ogljične nevtralnosti. Nanj 
smo bili povabljeni, saj smo 

se v začetku leta 2022 odzvali 
vabilu Evropskega sveta za 
inovacije k sodelovanju. V okviru 
omenjenega programa smo 
naslovili naše regijske izzive in 
začrtali smernice za sodelovanje 
z visoko tehnološkimi podjetji z 
različnih področij. V programu 
namreč sodelujejo najbolj 
inovativna evropska mala in 
srednja podjetja, industrijska 
združenja in regije.

Poleg zaključnega dogodka 
omenjenega programa je 7. in 8. 

decembra tam potekal tudi vrh 
Evropskega inovacijskega sveta, 
ki smo se ga prav tako udeležili. 
Na ključnem evropskem visoko 
tehnološkem in inovacijskem 
dogodku leta, ki je združil start-
upe, raziskovalce, vlagatelje, 
oblikovalce politik in podjetja, 
smo imeli tudi nekaj časa 
za mreženje in tkanje novih 
poznanstev na evropskem 
parketu.

Zadnja dva novembrska 
dneva smo posvetili udeležbi 
na zaključnem dogodku 
AGORADA+, ki je potekal 
v Zagrebu v organizaciji 
hrvaških razvojnih agencij 
in združenja EURADA, to je 
Evropsko združenje razvojnih 
agencij, katere članica je tudi 
Regijska razvojna agencija 
ROD Ajdovščina. Glavna nit 
dogodka je bila izmenjava dobrih 

praks regionalnih razvojnih 
agencij in grozdov, ki imajo 
pomembno vlogo v regionalnih 
gospodarskih politikah, saj 
spodbujajo gospodarski prehod 
in sodelovanje med grozdi 
ter regionalnimi deležniki 
za učinkovitejši industrijski 
razvoj regij. Na dogodku je s 
predstavitvijo svojih dejavnosti 
aktivno sodelovala tudi naša 
regijska razvojna agencija.

Zaključni dogodek EIC GHG v Bruslju

Strokovna ekskurzija v Novo mesto

Dvodnevni dogodek 
Agorada+
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Na pobudo nekaterih krajevnih 
skupnosti smo z izvajanjem 
željenih programov že začeli. Zelo 
dobro obiskana je bila delavnica 
suho zidne gradnje v Skriljah, ki 
smo jo izvedli v oktobru. Z njo 
smo  želeli ozavestiti širšo javnost 
o dediščini in pomenu suhega 
zidu. Delavnica je potekala v 
dveh delih - teoretičnem in 
praktičnem sklopu. Udeležencem 
je, strokovnjak za gradnjo 
suhih zidov, Boris Čok, najprej 
predstavil zgodovino nastanka 
suhih zidov, tipologijo ter 
tehniko gradnje suhega zidu. 
V praktičnem sklopu pa so se 
seznanili z izbiro kamna ter 

spoznali metodo gradnjo suhih 
zidov.  

V Velikih Žabljah ter 
Črničah so se krajani odločili 
za telesno vadbo, v Batujah 
pa za računalniški tečaj. V 
prihajajočem letu si bomo 
prizadevali za izvedbo še več 
delavnic izven sedeža naše 
ustanove, saj imajo programi 
izvedeni na vaseh posebno 
dodano vrednost povezovanja 
vaščanov obenem pa postanejo 
izobraževanja dostopna tudi 
za tiste, ki k name ne zahajajo 
bodisi zaradi težav s prevozom, 
nepoznavanja naših dejavnosti 
ali pomanjkanjem časa. Namen 

izobraževanj v okviru programa 
Za VAS je nuditi izobraževanja 
po meri vaščanov, takšna, da jih 
bodo vaščani želeli obiskovati ter 
se na ta način tudi medsebojno 
povezovali in družili, kar 
predstavlja dodano vrednost v 
vaških skupnostih.

Programi Za VAS potekajo 
v okviru Letnega programa 
izobraževanja odraslih, ki ga 
financira Občina Ajdovščina, 
zato so za vaščane brezplačni.

Predstavitev brošure “Po poteh Nimfe: Odkrivanje 
vidnih in nevidnih skrivnosti Vipavske doline”

V torek, 22. novembra, smo imeli na Ljudski univerzi Ajdovščina prav poseben dogodek, na katerem smo predstavljali brošuro Po poteh Nimfe, ki nas popelje 
na odkrivanje vidnih in nevidnih skrivnosti Vipavske doline. Gostili smo pomembne goste: avtorja brošure, Petra Mignozzija in Kristino Petrović, Uneskovega 
umetnika za mir, Marka Pogačnika ter raziskovalca zdravilnih voda, Jožeta Muniha. Dogodek je zaokrožil Boštjan Podgornik, ki nas je razvajal z zvoki kabrce. To 
je posebna glinena piščal, staroverski, meditativen in obredni instrument.

Brošura, Po poteh Nimfe, je 
plod skupnega dela skupine 
strokovnjakov, ki nam ponujajo 
vpogled v Vipavsko dolino skozi 
srčno prizmo. Peter Mignozzi 
in Kristina Petrović, sta na 
senzibilen način opisala kraje 
Vipavske doline ter njihove vodne 
izvire. Jože Munih pa je te izvire 
izmeril po Bovisovi skali. S tem 
so nam ponovno razkrili znanja, 
ki so jih naši predniki že imeli, 
ko so se izročila o dobrih in tudi 
zdravilnih vodah prenašala iz 
roda v rod, dobro so vedeli, katera 
voda je dobra za prebavila, katera 
za oči … pa tudi katere vode niso 
dobre in se po pitju teh počutiš 
len in zaspan.

Zaradi sodobnega načina 
življenja pa smo žal vsa ta znanja 
že pozabili, razum je zasenčil 
intuicijo. 

Marko Pogačnik pravi, da 
v vsakem izmed nas obstajajo 
potrebna orodja za senzibilna 
zaznavanja subtilnih dimenzij 
življenja. S tem namenom so 
v brošuri dodane njegove vaje 
Dotik Gaje, ki so namenjene boljši 
komunikaciji z naravo oziroma 
Gajo, kot jo sam imenuje.   

Tankočutna vsebina brošure 
je opremljena z umetniškimi 
fotografijami Jerneja Skrta ter 
čistimi linijami oblikovalke Nike 
Šimac.

Programi Za VAS – izobraževanja 
na vaseh po meri vaščanov

Ljudska univerza Ajdovščina je v letu 2022 izvajala anketiranje po krajevnih skupnostih, s 
katerimi smo želeli ugotoviti zanimanje vaščanov za vseživljenjsko izobraževanje. Največji 
pomen izobraževalnih aktivnostih vidijo v druženju, povezovanju krajanov, v pridobivanju 
novih znanj in spretnosti kakor tudi v popestritvi dogajanja v krajevnih skupnostih. Nekaj jih 
je tudi navedlo, da so izobraževanja pomembna zaradi medgeneracijskih povezovanj ter zaradi 
spoznavanja nepoznanih kotičkov domačega kraja. Največ anketiranih je izkazalo zanimanje 
za programe računalništva, tuje jezike, telovadbo ter ohranjanje kulturne dediščine in 
samooskrbo.
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Ko govorimo o družbeni 
aktivnosti, imamo v mislih 
posameznika, ki je dejaven v 
širšem okolju. Zdi se, da ljudje v 
svojem bistvu želimo prispevati k 
solidarnosti in grajenju skupnosti. 
Zakaj potemtakem v današnjem 
času tako pogosto izpostavljamo 
družbeno pasivnost? Še posebej jo 
radi povezujemo z neaktivnostjo 
mladih. Zanimivo je opažanje 
nekaterih mladih, da jih današnji 
vsakdan tako zaposluje, da se ne 
morejo povezovati v skupine, 
iz katerih bi črpali moč in tako 
vplivali na lastno prihodnost. 
Zakaj (nekateri) mladi čutijo tako 
in ali ima tovrstno razmišljanje 
resnično podstat? Četudi 
odgovor na vprašanji ni preprost 
in enoznačen, je gotovo, da smo 

prav odrasli tisti, ki smo dolžni 
v mladih vzbujati optimizem, 
upanje in vero, da lahko vplivajo 
na širše okolje, ter jim pokazati pot, 
kako naj spreminjajo družbeno 
stvarnost.

Eden od načinov je tudi prek 
dijaške skupnosti. Šolska dijaška 
skupnost predstavlja organizirano 

skupnost dijakov na ravni šole, 
ki zajema oba programa in se 
povezuje z Dijaško organizacijo 
Slovenije. Njeni temeljni cilji 
so aktivno razreševanje šolske 
problematike, izboljševanje in 
posodabljanje šole kot prostora 
in procesa, znotraj katerega se 
vsak posameznik razvija, raste 

in pridobiva ustrezno znanje in 
veščine, ter krepitev pripadnosti 
šoli. Za temi cilji pa stojijo drugi, 
splošnejši. Jedrna je gotovo krepitev 
zavedanja, da lahko kljub svoji 
mladosti in morebitni družbeni 
neizkušenosti mladi vplivajo na 
okolje, ki ne obdaja zgolj njih 
samih, temveč prinaša spremembe 
širši množici. S tem povezano 
pa je spoznanje, da ima skupina 
moč, a tvorijo jo posamezniki. 
Vsak aktiven posameznik prinaša 
skupnosti dodatni glas, vsi skupaj 
pa so lahko in morajo biti slišani. 

Kot mentorica opažam, da so 
naši mladi polni idej, zavedajo 
se družbe, ki jih obdaja, in znajo 
biti do nje tudi izrazito kritični. A 
ko so postavljeni pred dejavnost, 
prek katere bi se lahko družbeno 

udejstvovali, se zanos mnogokrat 
skrije pod kopico drugih 
obveznosti, kot so priprava na 
šolo, treningi in druge izvenšolske 
dejavnosti. 

Kljub vsemu opažam, da so dijaki 
naše šole vedno bolj povezani v tej 
aktivnosti, kar se kaže pri njihovih 
idejah za vizualno prenovo šole, 
krepitvi pripadnosti prek priprave 
šolskega plesa, dneva dijaške 
skupnosti, pri podpori aktivnih 
odmorov, obeleževanju različnih 
svetovnih dni in drugem. 
Tudi institucija in vodstvo jim 
prisluhneta in s tem krepita njihov 
občutek uspešne angažiranosti. 
Slednje pa bo, verjamem, odličen 
temelj za optimistično vključitev 
v širšo skupnost, družbo, ko bodo 
zapustili srednješolske prostore.

Laura Brataševec, 
mag. slov. in mentorica šolske 

dijaške skupnosti 

Projektni dan je pomemben 
gradnik skupnosti pilonovcev. Na 
njem so letos v mešanih skupinah 
sodelovali dijaki različnih razredov 
in programov, kar je ustvarilo 
povsem drugačno vzdušje. 
Profesorji za projektne dneve 
namreč pripravijo dejavnosti, ki 
jih med rednim poukom nismo 
vajeni. Letos smo v 28 delavnicah 
razmišljali o pomenu ciljev Agende 
2030, ki se nanaša na tematiko 
trajnostnega razvoja. Trajnost 
pa pomeni zmožnost sobivanja 
človeka s samim seboj in naravo, 
katere del je.

Vsi dijaki so se na projektnem 
dnevu udeležili tudi predavanja dr. 
Davorina Tometa, znanstvenega 
svetnika z Nacionalnega inštituta 
za biologijo, ki nam je spregovoril 
o pomenu  biodiverzitete za 
ohranitev in obstoj življenja na 
Zemlji.

Delavnice so se pretežno 
osredotočale na 5 vsebinskih 
sklopov. Prvi se je nanašal na 
prehransko varnost. Dijaki 
so se pogovarjali o načinih 

prehranjevanja, pospeševanju 
trajnostne kmetijske proizvodnje 
in zmanjševanju negativnih 
vplivov na okolje, o shranjevanju in 
konzerviranju živil ter sestavljanju 
uravnoteženih obrokov. Delavnice 
drugega sklopa so se nanašale na 
skrb za zdravo in dobro počutje, 
ki vključuje skrb za telesno in 
mentalno zdravje. Sprostili so se ob 
gibih joge, feldenkreis telovadbe, 
zumbe in meditacije. V ospredju 
tretjega sklopa so bila trajnostna 
mesta in skupnosti. Dijaki so se 
seznanili z ozelenitvijo šolske 
okolice, šolsko sončno elektrarno, 
načini za varčevanje z vodo ter 
pripravljali divjim opraševalcem 
in pilonovcem prijazen okoliš. 
Naslednji sklop delavnic se je 
nanašal na odgovorno uporabo 
in proizvodnjo, problem 
nastajanja odpadkov in napredek 
v zmanjšanju porabe energije. 
Dijaki so izdelovali različne 
izdelke iz odsluženih predmetov 
in naravnih materialov. Dijaki 
zadnjega sklopa delavnic so se 
posvečali miru, pravičnosti in 

močnim institucijam. Spoznavali 
so se s človekovimi pravicami, 
z mladinskimi organizacijami 
ter njihovo vlogo in pomenom, 
se srečali z zbirateljem in 
pisateljem kulturne dediščine 
ter ilustratorko njegovih del, 
pripravili virtualno razstavo ter 
raziskovali prezentacijo spola v 
otroški literaturi.

Tudi sami sva obiskali nekaj 
delavnic ter dijake in profesorje 
povprašali o njihovih vtisih. 
Pri delavnici Peka piškotov 
z dobrodelno noto nama je 
profesorica Barbara Batagelj 

povedala: ,,Dobrodelnost prinaša 
nekaj lepega v življenja tistih, ki 
dajejo, in tistih, ki prejemajo. Še 
posebej je dobrodelnost pomembna 
v kriznih časih.̋  Na delavnici, pri 
kateri so se posvečali telesnemu 
in duševnemu zdravju, sva se 
pogovarjali s profesorico Katjo 
Poljšak, ki je dejala: ,,Gibanje je 
zelo pomembno, spanec, uživanje 
v trenutku, zadovoljstvo s samim 
sabo, zdrava hrana.̋  Omenili bi 
še delavnico na temo človekovih 
pravic. Dijak Svit Panič Nardin 
iz 4. b je delo povzel v naslednji 
misli: ,,Znanje o človekovih 

pravicah je življenjskega pomena. 
Posamezniki smo dolžni sami 
poskrbeti za kvaliteto našega 
bivanja.̋  

V času projektnega dneva sva 
se tudi sami skozi popotovanje 
po delavnicah veliko naučili in na 
drugačen način izkusili dogajanje 
na šoli. Spoznali sva, da lahko 
človek sam veliko pripomore 
k boljši skupnosti. Na plenarni 
predstavitvi, ki smo se ji pridružili 
vsi sodelujoči ob koncu dneva, smo 
se lahko prepričali, da so drugačne 
oblike dela dragocen doprinos k 
šolskemu vsakdanu. S ponosom 
smo zaploskali ugotovitvam, 
razstavljenim izdelkom in 
predstavitvam pilonovcev. 
Hvaležni smo za skupnost, ki jo 
skupaj sooblikujemo, in spoznanje, 
da s svojimi prizadevanji lahko 
zmanjšamo posledice podnebnih 
sprememb in tako ustvarjamo 
lepšo prihodnost.  

Karolina Vodopivec 
in Iza Breški Čoklc, 1. a

Projektni dan Danes za jutri
Na Srednji šoli Veno Pilon Ajdovščina je tudi v letošnjem letu potekal projektni dan. Ti so sicer na naši šoli že tradicija, saj se odvijajo vse od leta 2017, ko smo s 

prvim projektnim dnevom obeležili 500-letnico reformacije. V naslednjih smo se posvečali različnim temam:  spremembam za mir, 500-letnici smrti Leonarda 
da Vincija, v času epidemije covid-19 smo se na daljavo poklonili rojaku Venu Pilonu ter obeležili 50-letnico njegove smrti, na lanskem projektnem dnevu pa 
70-letnici naše šole. Letošnjega smo pomenljivo naslovili Danes za jutri in ga posvetili trajnostnemu razvoju. 

Moč skupnosti za aktivno državljanstvo

Naj vas praznični dnevi napolnijo z močjo, 
da bo leto 2023 radostno in navdihujoče.  

Vzemite si čas za preudarne misli in modre odločitve, 
ki bodo vodile v boljšo in bolj trajnostno prihodnost.

Ravnatelj Andrej Rutar in kolektiv Srednje šole Veno Pilon Ajdovščina

»Dijaško skupnost dojemam kot neprecenljiv del svoje izobrazbe. Mlade spodbuja k soustvarjanju 
šolske atmosfere, nas s tem uči odgovornosti in prisebnosti ter privzgaja željo po pravičnosti, enotnosti 
ter boju za naše lastno dobro. Osebno mi daje občutek varnosti in slišanosti, saj imamo na vsakem 
srečanju odprt in sproščen pogovor, s čimer drug drugega spodbujamo k aktivnemu sodelovanju pri 
ustvarjanju napredka naše šole.« Manja Praček, 3. b

»Sodelovanje v dijaški skupnosti jemljem resno, saj imam tako priložnost soodločati o zadevah, ki 
so pomembne za našo šolo in dijake v njej. Skupaj skušamo upoštevati čim več želja naših dijakov ter 
ustvariti spodbudno okolje za učenje in razvoj dijakov ter zaposlenih.« Matjaž Bunc, 4. e

»Mladi, ki smo del dijaške skupnosti, spodbujamo druge k aktivnemu sodelovanju in medsebojnemu 
poslušanju. Na srečanjih rešujemo šolsko problematiko, pozivamo k pozitivnemu šolskemu vzdušju 
ter vsakdanjim šolskim aktivnostim. Predvsem pa se trudimo skupaj iskati potrebne rešitve. Šolsko 
dijaško skupnost sestavljamo odgovorni dijaki, ki nam izražanje mnenja ne predstavlja izziva, in prav 
zato verjamemo v spremembe, ki so sicer vidne na daljši rok, a so koristne tako za šolo kot za našo 
nadaljnjo življenjsko pot.« Lia Bajec, 3. d
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Znanost v službi človeštva
Zadnja stoletja naše civilizacije 

so prežeta z nedoumljivo hitrim 
razvojem znanosti, različnih 
odkritij. Vsega je toliko, da 
spremembam ne moremo več 
niti slediti. Vsekakor pa lahko 
zaključimo, da nam vsi izumi, 
ki jih prinaša moderna doba, 
življenjske pogoje nedvomno 
bogatijo. Sprašujem se, če smo za 
vse inovacije sploh še dojemljivi 
ali smo morda zazibani v lagodje 
sprejemanja, da je vse, kar imamo 
na razpolago, samo po sebi 
umevno.

Imamo udobna bivališča, 
elektrika namesto nas, tako 
doma kakor v službah, opravi 
ogromno dela. Smo na toplem, 
svetlem, po potrebi si bivališča 
klimatiziramo. Voda, ki priteka 
iz zajetij, je bistra, užitna, za naše 
odplake in smeti je poskrbljeno. 
Oblačila so topla, lepa, udobna, 
hrana je pestra, sveža, mamljiva 
in prihaja z vseh koncev sveta. 
Šolanje teče po predvidenih 
vzorcih, potovanja niso težavna, 
v svojih udobnih, raznovrstnih 
vozilih se lahko odpravimo tudi 
kam malo dlje, spoznavamo lahko 
svet in domovino. Za zdravje 
je poskrbljeno, živimo v miru. 
Človek je že potoval na Luno in se 
sedaj spet ozira po njej, zatem je 

na vrsti Mars in … Pridobitve bi 
lahko naštevali še kar nekaj časa. 
Odkritja in znanost so nam torej 
prinesli na pretek vseh mogočih 
dobrin, ki jih sprejemamo z 
odprtimi srci, z zaupanjem v vse, 
ki načrtujejo, pomagajo in so 
udeleženi v servisiranju udobja, 
v katerem živimo.

Epidemija covid-19 je 
zamajala ves svet

V veliki meri se je ves svet 
zamajal spomladi leta 2020, 
ko se je po vseh celinah sveta 
začela širiti epidemija covida-19. 

Koronaviruse so raziskovalci 
odkrili v šestdesetih letih 
preteklega stoletja oz. tisočletja. 
To so enovijačni RNK-virusi z 
maščobno ovojnico. V živalskem 
svetu lahko pri govedu in prašičih 
povzročajo okužbe z drisko, pri 
piščancih pa infekcije zgornjih 
dihal. Pri ljudeh večinoma 
povzročijo lahke okužbe dihal, 
po novem pa tudi smrtne. 
Preglavice so delali oz. delajo 
SARS-CoV (bolezen SARS), 
MERS-CoV (bolezen MERS), 
SARS-CoV-2 (covid-19). Skupno 
jih je za človeka nevarnih sedem, 
a razen zgoraj naštetih večinoma 
povzročajo, kot rečeno, le blage 
prehlade.

Naša generacija podobnemu 
izbruhu bolezni, kakor jo 
povzroča koronavirus, še ni bila 
izpostavljena. Torej ni čudno, da 
sta se v nas najprej naselila strah 
pred prihodnostjo in strah za 
lastna življenja. Iz zgodovine smo 
lahko prenesli izkušnje podobnih 
bolezni (črne koze, kuga, kolera, 
španska gripa in podobne 
epidemije), ki so pomagale 
prebroditi krizne razmere. Zaprti 
smo bili v karanteni, čim manj 
smo se 

srečevali, nosili maske, si 
umivali in razkuževali roke, se 
naučili varnega načina kašljanja 
ter kihanja, prezračevali prostore 
in končno dočakali cepivo, kot 
temeljno rešilno bilko. Vsega 
tega in obnašanja nas je naučila 
izkušnja preteklosti, zelo veliko 
vlogo pa je imela in ima tudi 
znanost, saj je znanstvenikom 
uspelo izjemno hitro pripraviti 
ustrezno cepivo. Število umrlih je 
začelo upadati, obolelih je bilo vse 
manj, ostajali so nam prebolevniki 
s kroničnim potekom bolezni, 
a na srečo je začela epidemija 
postopno ugašati in smo malo 
bolj sproščeno zadihali.

Cepljenje, od katerega smo 
pričakovali odrešitev, se je do 
določene mere obneslo in mnogi 
po cepljenju niso več zbolevali, na 
žalost pa je virus korone sposoben 
hitrih mutacij (podobno se 
dogaja npr. tudi z virusom 
gripe), zato cepljenje ni povsem 
ustavilo epidemije. Z gotovostjo 
pa na znanstveni osnovi lahko 
zaključimo, da se s cepljenjem 
da obvarovati ljudi pred hudim 
potekom bolezni, ki zahteva 
intenzivno zdravljenje in lahko 
celo vodi v smrt, v veliki meri 
pa varuje tudi pred kroničnimi 
pokovidnimi težavami.

Strah pred mutacijami
O mutagenosti virusa SARS-

CoV-2 sem v Latniku že pisal in 
naj samo malo osvežim spomin. 
Kaj je sploh mutiranje, kaj so 
mutacije? To so spremembe 
v dednih lastnostih nekega 
organizma, da lažje preživi, se 
prilagodi na okolje, v katerem 

živi, razvijanje nekih dodatnih 
obrambnih sposobnosti, pa 
tudi prilagoditev na antibiotike, 
razkužila, cepiva ipd. Pri velikih 
živalih, rastlinah in pri človeku 
se to lahko opaža tudi navzven, 
v mikro svetu pa se tega seveda 
ne vidi, teče pa še intenzivneje in 

hitreje.
Vse celice v živem svetu okrog 

nas se stalno delijo, nastajajo 
in rastejo nove, živijo določeno 
dobo in nazadnje odmrejo. Enako 
se dogaja tudi bakterijam in 
virusom, so pa to samo enocelični 
organizmi, ki v ugodnih razmerah 
v primerjavi s človeškimi celicami 
zelo hitro rastejo in se delijo. 
Prepisovanje dednih lastnosti 
poteka v jedrih celic na osnovi 
zelo dolge molekule, ki ima 
obliko dvojne vijačnice in se je 
sposobna razdeliti na dva dela, 
manjkajoči del pa se nadomesti 
z dodatnimi gradniki, ki jim 
rečemo jedrne baze. Poznamo 
dve takšni vijačnici, in sicer 
DNK (deoksiribonukleinska 
kislina) in RNK (ribonukleinska 
kislina). Dedni zapis si lahko 
predstavljamo z zelo dolgim 
besedilom iz mnogih črk, ki jim 
strokovno pravimo nukleotidi. 
Pri virusih SARS-CoV-2, ki jih z 
navadnim mikroskopom sploh ne 

vidimo, je teh črk okrog trideset 
tisoč (30 000). Za primerjavo: 
vsako celico v človeškem telesu 
označuje tri milijarde črk. Če 
bi človeški dedni zapis brali po 
eno črko vsako sekundo, osem 
ur dnevno, bi za celotno dolžino 
potrebovali sto let! Zanimivo 
je to, da so tako dolgi stavki 
napisani z različnimi zaporedji 
samo štirih črk.

Že ko pišemo, npr. pismo 
ali drug sestavek, se tu in tam 
zmotimo in vpišemo napačno 
črko. Zamislimo si, kako pogosto 
se to dogaja šele pri tako zelo 
dolgih stavkih. Ko se vklopijo 
v zapis napačne črke, nastajajo 
mnoge nove različice virusov. 
Nekatere takšne napake niso 
pomembne, druge pa lahko 
lastnosti virusov zelo spremenijo. 
Vse to se seveda dogaja tudi pri 
virusu SARS-CoV-2, ki povzroča 
kovidne infekcije. Sprva so te 
različice dobivale imena po 
kraju, kjer so jih znanstveniki 

Ali še vedno lahko zaupamo v znanost?
Vsi ljudje sveta potujemo skozi življenje na skupni ladji z imenom Zemlja. Potovanje je bolj ali manj posuto z napori, preizkušnjami, vsakdanjimi zadolžitvami 

in delom, deležni pa smo tudi veliko veselih dogodkov in doživljajev. Vsekakor lahko z medsebojno pomočjo, dopolnjevanjem in zaupanjem preživljamo kar 
kvalitetno življenje, ki so ga različne civilizacije v zgodovini skoraj, a ne povsem dosegale. Morda je sedaj, ko se bližamo božičnim in novoletnim praznikom, 
pravi čas, da se ozremo v zadnja leta in naredimo neke vrste inventuro vsak zase, za odnos do svojih bližnjih in do širše skupnosti, pa tudi, da oblikujemo načrte 
in poglede za prihodnost.

Dobre navade za omejevanje nalezljivih bolezni.

 Dolgotrajnih posledic kovidne infekcije vse vsi bojimo

 Prikaz virusa SARS-CoV-2 omicron s štrlečimi površinskimi izrastki, ki ga obdajajo. To je 
značilnost koronavirusov, po katerih imajo tudi svoje ime – corona (lat. krona).
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odkrivali. Kakor nam je znano 
iz medijev, poznamo zaenkrat 
štiri pomembne različice, in sicer 
angleško, južnoafriško, brazilsko 
in indijsko. Znanstveniki pa jih 
imenujejo z grškimi črkami alfa, 
beta, gama, delta.

Vsem tem novim različicam 
so se spremenile lastnosti. Z 
mutacijo lahko virusi povzročajo 
težje oblike bolezni, so bolje 
prenosljivi med ljudmi ali se 
uspešno izogibajo protitelesom, 
ki jih nosijo v sebi že cepljene 
osebe. Vseh takšnih novih virusov 
se seveda bojimo. Z mutacijami 
nastanejo tudi šibkejše in manj 
nevarne različice, ki jih tiste, ki 
so bolj napadalne, prerastejo in 
propadejo in se niti ne ve, da so 
nastale.

Tudi za sledenje epidemije je 
odkrivanje različnih sevov teh 
virusov zelo pomembno. Med 
ljudmi so nekateri virusi, pa tudi 
bakterije, ki se spreminjajo počasi. 
Takšen primer so povzročitelji 
ošpic, mumpsa, oslovskega 
kašlja, davice, tetanusa, otroške 
paralize, hepatitisa. Obstajajo 
pa tudi veliko bolj mutageni 
oziroma k spremembam nagnjeni 
povzročitelji kužnih bolezni, 
in takšen je že omenjeni virus 
sezonske gripe, na žalost pa tudi 
koronavirus, ki trenutno razsaja 
po celem svetu. Znanstveniki 
imajo polne roke dela, da tem 
različicam sledijo in jih odkrivajo 
ter potem tudi predvidevajo, v 
kakšno smer lahko bolezen krene. 
Vzporedno potem farmacevtske 
firme izdelujejo tudi nekoliko 
spremenjena cepiva, saj samo 
na tak način bolezen uspešneje 
omejujemo in zaustavljamo.

Zaporedje značilnega zapisa 
o virusu (genomu) SARS-
CoV-2 je uspelo z modernimi 
tehnologijami kar hitro razvozlati. 
Ko je bil tak zapis odkrit, se 
je oblikovala mednarodna 
baza, kjer je le-ta shranjen. Ko 
znanstveniki odkrijejo novo 
različico, jo primerjajo z že od 
prej znanimi in lahko vse nove 
variante razvrščajo po skupinah z 
novimi lastnostmi. Sam postopek 
je dolgotrajen, zamuden in 
zapleten. V tem projektu sodeluje 
tudi Slovenija.

Cepljenje in drugi ukrepi za 
iztrebljanje »sodobne kuge«

Ponovno poudarjam, da je 
cepljenje proti nalezljivim 
boleznim eno od največjih 
odkritij medicine in posledično so 
mnoge bolezni tudi izkoreninjene, 
na primer črne koze. Tudi otroške 
bolezni s cepljenjem zelo lepo 
obvladujemo. Podoben izziv je 
sedanja epidemija covid-19. Res 
je, da z vnosom cepiva v telo 
izzovemo reakcijo na vsiljivca, ki 
pa je lažen, saj gre samo za nekaj 
značilnih delčkov bolezenske 
klice. Telo pripravi vnaprej, na 
zalogo. Organizem oblikuje svojo 
vojsko v obliki obrambnih celic 
in protiteles, kakor to steče malo 

bolj počasi ob zaresni okužbi V 
nekaj dneh ta reakcija mine in 
telo postane odporno na pravega 
povzročitelja bolezni. Cepivo je 
zdravilo na zalogo. 

Hudi stranski učinki so zelo 
redki in velikokrat povezani s 
posameznikovimi posebnostmi: 
imunske pomanjk ljivosti, 
nagnjenost k oblikovanju krvnih 
strdkov, alergije, vzporedno 
jemanje kakšnih zdravil ali 
drugih snovi, kot so tablete proti 
zanositvi, vzporedno kajenje, 
pa tudi pomanjkanje določenih 
sestavin v telesu in podobno. 
Za tistega, ki je takšne reakcije 
deležen, je izkušnja težka, vendar 
je ogrožajočih zapletov resnično 
malo in pri veliki večini cepljenih 
se ne zgodi nič hujšega. Po drugi 
strani pa je sama bolezen lahko 
težka, huda, celo smrtna ali pa 
pušča dolgotrajne posledice. 
Takšne posledice pripisujemo 
lastnosti virusa SARS-CoV-2, 
da okvarja notranje plasti 
ožilja po vsem telesu; tega na 
primer virus gripe in drugi 
virusi, razen Epstein Barrovega 
virusa (povzročitelj infekcijske 
mononukleoze) ne povzročajo. 
Ob odločitvi za cepljenje gre 
torej  za izbiro manjšega zla, saj 
koristi pretehtajo nad ostalimi 
tveganji.

Žalosti pa me dejstvo, da 
je zaupanje v cepljenje proti 
covidu-19 v Sloveniji tako 
ugasnilo, pa tudi ostali s strani 
stroke svetovani ukrepi so se 
precej zrahljali. Ali postajamo 
žrtve nekih teorij zarote, ali 
smo res tako svobodni, če lahko 
cepljenju in ostalim nasvetom 
rečemo ne? Konec koncev so nova 
cepiva sedaj v nekaj letih že zelo 
preizkušena in do velike mere 
tudi učinkovita. Težkih oblik 
covida-19 res ne srečujemo več, 
umrljivost je zagotovo manjša. 
Družbeno dogajanje se je zelo 
sprostilo in to so lahko dobra 
znamenja za vse nas, da bi se proti 
bolezni še naprej borili z dobro 
voljo in zaupanjem. Znanstvene 
informacije so še bolj izpopolnjene 
kot ob začetku epidemije marca 
2020. Z raziskavami je celo uspelo 
najti novo zdravilo, ki je na 
razpolago tudi pri nas. Imenuje se 
Paxlovid in v veliki meri prepreči 
težji potek bolezni ter skrajša čas 
zdravljenja kovidne infekcije. 
Daje se ga v petih dneh po začetku 
bolezni. Stroka napreduje in nas 
vse vabi, da za skupno dobro čim 

več postorimo vsak s svoje strani. 
Lahko smo kritični, a šele po 
temeljitem premisleku in presoji.

Nenavadno je, da se epidemija 
v zadnjih mesecih ponovno 
razplamteva. Njeno omejevanje 
pa ostaja po eni strani v rokah na 
znanstveno osnovanih temeljih 
zdravstva in farmacije, po drugi 
strani pa čaka delo slehernika na 
planetu Zemlja. Rezervoar virusa 
moramo čim prej zmanjšati, saj le 
tako lahko preprečimo razmah 
vedno novih različic, ki jih ne 
moremo v nedogled premagovati.

Za zaključek
Dolžan sem še odgovor na v 

naslovu zastavljeno vprašanje:  
Ali torej še vedno lahko 
zaupamo v znanost?

Z velikim zaupanjem 
odgovarjam z da! Nikakor mi v 

srce in misli ne more pasti dvom, 
da se na svetu vse odvija v smeri 
slabega, koristoljubnega in lažnivo 
prevarantskega. Brez zaupanja v 
delo in dobra nagnjenja vseh, ki se 
trudijo oz. trudimo za boljši svet, 
nikakor ni mogoče ne živeti in ne 
preživeti.

Že v domačem okolju se moramo 
zanašati drug na drugega. Tudi ko 
zapeljemo avtomobil k mehaniku 
na servis, brez zaupanja ne gre. 
V vsaki trgovini kupimo blago 
z vero v kakovost in primeren 
izbor sestavin. Ko se peljemo na 
vlaku ali v avtobusu, letalu in 
podobno, zaupamo v navigacijo, 
v znanje kontrolorjev, pilotov, 
šoferjev. Znanstveniki so svojemu 
delu predani in žrtvujejo mnoge 

dni in ure za nova odkritja, ki 
nam pomagajo na vseh nivojih 
življenja. Zakaj in čemu bi torej 
prav v zdravstvu obstajala neka 
teorija zarote? Oblikujmo se v 
vesele, dobronamerne, zaupljive, 
empatične ljudi, kjerkoli živimo, 
delamo in smo! Nenazadnje nas v 
tak način razmišljanja vodijo tudi 
prihajajoči božični in novoletni 
prazniki. Postajajmo ljudje 
svetlobe tudi v novem letu 2023!

Franc Koren, 
dr. med., spec. pul. int.

Za omejitev ponovnega porasta okužb s kovidom in 
drugimi nalezljivimi boleznimi še vedno veljajo s strani 
stroke dana priporočila in sicer:

• Vzdržujmo razdaljo vsaj 1 meter drug od drugega
• Med ljudmi v zaprtem prostoru nosimo masko čez nos in usta
• Občasno odpirajmo okna in zračimo prostore
• Kašljajmo ali kihajmo v robček, v skrajni sili v rokav
• Redno umivajmo roke, po potrebi jih tudi razkužujmo
• Cepimo se

 Na žarkastih izrastkih virusa SARS -CoV- 2 vidne razlike pri mutantah delta in omicron

Kaj lahko vsak od nas naredi za odpravo infektivnih bolezni?
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Čeprav je zadnji mesec leta 
tisti, ko so dnevi najkrajši, ga 
v številnih krajih po Sloveniji 
razsvetli na tisoče prazničnih 
luči. Del čarobnega prazničnega 
vzdušja boste lahko letos 
ponovno občutili tudi ob obisku 
Vipavskega Križa, saj je Turistično 
društvo Vipavski Križ poskrbelo, 
da je prava paša za oči.

Ob tej priložnosti vas vabimo 
na tradicionalno razstavo jaslic, 
že trinajsto po vrsti. Jaslice si 
boste lahko ogledali v Galeriji 
v Domu krajanov, grajski kleti, 

na številnih dvoriščih, okenskih 
policah ter ostalih zanimivih 
kotičkih. Razstavljajo domačini, 
pa tudi ljubitelji jaslic od drugod. 
Razstavo si bo mogoče ogledati 
do 8. januarja 2023. 

Prav posebej pa se veselimo, 
da nam bo letos uspelo izpeljati 
tradicionalno božično zgodbo 
in sejem, saj ju je pretekli dve 
leti odnesla epidemija. Božična 
zgodba v Vipavskem Križu 
bo edinstvena. Po besedah 
režiserja Nejca Furlana, v njej 
igralci – domačini ne bodo 

zgolj okorne žive figure, temveč 
bodo spregovorili v značilnem 
primorskem narečju. Zgodba, 
ki je podkrepljena z nekaterimi 
pristnimi odlomki iz Svetega 
pisma, pa se sprašuje o današnjih 
herodih, nedolžnih otrocih, 
ljudeh pred zaprtimi vrati ter 
išče odrešenike sodobnega 
časa. Pristna zgodba Jezusovega 
prihoda ni torej potrošniški 
material, temveč je zgodba o 
preživetju. Celotno dogajanje bo 
spremljala živa glasba iz različnih 
zgodovinskih obdobij. 

Prireditev bo potekala 26. 
decembra 2022 od 16. ure 
dalje. Prva izvedba bo ob 16.30, 
ponovitve pa se bodo odvijale 
vsake pol ure do zadnje ob 19.30. 

Skupaj si lahko pričaramo 
najlepše decembrske trenutke, 
polne pristnosti in medsebojnega 
razumevanja. Poiščimo vero v 
bližino med nami, vero v prijazno 
besedo in v čudež pogleda, ki 
se dotakne srca. Dovolj je en 
sam popoln trenutek, eno samo 
dejanje iz srca, pa bodo praznični 
dnevi razsvetljeni. Vabljeni v 
praznično okrašen Vipavski Križ!

V ponedeljek, 5. 12. 2022, 
je potekala podelitev Plaket 
Državnega sveta za leto 2022 
najzaslužnejšim prostovoljcem. 
Vabilo na slovesno prireditev 
je prejela tudi naša dolgoletna 
prostovoljka Ana Bizjak, ki je 
s svojim prostovoljskim delom 
pričela leta 1973, ko je prestopila 
prag vrat Medobčinskega društva 
prijateljev mladine Ajdovščina. 
Leta 1986 je postala sekretarka 
društva in skrbela za nemoten 
potek dela, ohranjanje ustaljenih 
in ustvarjanje novih projektov ter 
sodelovanje z ZPMS in njenimi 
članicami. Pomagala je pri 
organizaciji raznih aktivnosti 
za otroke, mlade in družine, in 
številnim mladim pomagala do 
dela in izobraževanja. Ana je bila 
dolgoletna članica Upravnega 
odbora Zveze prijateljev mladine 
Slovenije, danes pa je aktivna kot 
predsednica Komisije za socialna 
vprašanja in humanitarne projekte 
ZPMS. Prav tako je bila članica več 
nacionalnih odborov pri ZPMS. 

Bistveno je prispevala k ohranitvi 
nacionalnih programov ZPMS 
v Vipavski dolini in skrbela za 
delovanje lokalnega društva.

Ani iskreno čestitamo 
za prejem častne plakete 
najzaslužnejšim društvenim 
delavcem - prostovoljcem, in se ji 
zahvaljujemo za nesebično pomoč, 
znanje in izkušnje, ki jih je delila 
med zaposlene Mdpm Ajdovščina. 
ČESTITKE.     Mdpm Ajdovščina

Ani Bizjak visoko priznanjeBožična čarovnija v Vipavskem Križu
Božična čarovnija je tiha. Ne slišiš je, občutiš jo. Veš, da obstaja. Verjameš vanjo. (Kevin Alan Milne)

Zadnje dni novembra se je 
priznanj, zlate za lipov med 
in srebrne za akacijev med, 
razveseli goški čebelar Dušan 
Arčon. Tako lepa novica je 
prišla iz Semiča, kjer je potekalo 
mednarodno ocenjevanje medu. 
Naš Dušan je član Čebelarskega 
društva Ajdovščina - Vipava 
in se s čebelarstvom ukvarja že 
več kot 50 let. Na svoj hobi in 
njegove ljubice je zelo ponosen. 
Ima 40 panjev, ki jih z Goč včasih 
seli na pašo tudi drugam. Svoje 
bogate izkušnje prav rad deli tudi 
z drugimi, ki jih v šali imenuje 
'moji vajenci'.

Ti dve priznanji sta dokaz, da 

Goče, poleg vrhunskega vina 
,obiskovalcem lahko ponudijo 
tudi vrhunski slovenski med.

Anja Godnič

Vrhunski med z Goč

Vstopili smo v december, v čas 
adventa, čarobnosti in prazničnih 
dni. Z adventnim časom se je na 
pot odpravil že prvi dobri mož 
Miklavž in obiskal stanovalce v 
DSO Ajdovščina.

Prišel je v spremstvu angelov, 
malega angelčka in parkeljna. 
S seboj so prinesli dobro voljo 
in čudovito vzdušje. K veselim 
trenutkom, ki jih je bilo čutiti med 
stanovalci, pa so iskrice doprinesle 
še melodije kitare, violine in 
čudovitega petja angelov. Na 
obrazih stanovalcev pa sta se 
prikazala nasmeh in veselje, saj 

so za trenutek pomislili na svoje 
otroške dni. Vzdušje je popestril 
še nagovor Miklavža in stisk 
roke prav z vsemi stanovalci ter 
obdarovanje.

Miklavž se je z svojim 
spremstvom poslovil, pomahal 
v slovo in obljubil na ponovno 
snidenje v naslednjem letu.

Lepo je vstopiti v praznične dni, 
ko človek pomisli, da je na svetu 
še veliko dobrega in da hodijo po 
zemlji še dobri ljudje. 

Hvala sv. Miklavž z vsem 
spremstvom!         K. B.

Miklavž v DSO Ajdovščina

Na prvem srečanju nam je 
Damjana Benec predstavila skupne 
aktivnosti, ki se bodo kot odziv na 
podnebne spremembe odvijale 
do jeseni 2023. Cilj je ozaveščanje 
posameznikov, lokalne in širše 
skupnosti o rabi vode ter aktivacija 
k spremembi vedenja, stališč ter 
življenjskega sloga. Trenutne 
podnebne razmere in okoljske 
krize so posledica človekovega 
vedenja. Nujno se moramo naučiti 
živeti drugače, da bomo preživeli. 
Zato smo med drugim izračunali 
vodni odtis svojih gospodinjstev 
in se pogovorili, kako bi porabo 
lahko znižali.

Tako smo 1. decembra v 
prostorih krajevne skupnosti na 
Gočah izvedli drugo srečanje. 
Večer smo namenili živemu bitju 
VODI. Z nami sta bila gosta 
Jože Munih in Kristina Petrović 
iz študijskega krožka Reke in 
ljudje. V uvodnem delu je Kristina 
predstavila brošuro Po poteh 
Nimfe, ki opisuje odkrivanje 
vidnih in nevidnih skrivnosti 
Vipavske doline. Opisuje kraje ter 
vodne izvire. In s tem smo prišli 
v preteklost in v spomine na naše 
prednike, ki so razkrili znanje 
o dobrih in zdravilnih vodah. 
Katera voda je dobra za oči, dobro 
počutje, pa tudi, katere niso dobre 
in se po pitju počutiš len in zaspan. 
Nato smo prisluhnili Jožetu 
Munihu, ki je povedal, da naše telo 

sestoji iz sedemdesetih odstotkov 
vode. Voda, ki jo popijemo, vpliva 
na energijsko stanje našega telesa. 
Ko pade kapljica na zemljo, potuje 
skozi zemeljske plasti. V plasteh se 
sreča s kamninami in rudninami, 
ki imajo lahko pozitiven ali 
negativen energijski naboj. Voda 
je nosilka univerzalnega spomina 
in informacij - vse kar voda doživi, 
si zapomni - med drugim tudi 
prejeto energijo, ki jo kasneje 
izloči. Pretok energije v naše 
fizično telo poteka preko sedmih 
energijskih centrov oziroma čaker 
in motnja v pretoku energije je 
prvi znak bolezni. Pitje zdravilne 
vode pa nam lahko pomaga 
dvigniti nivo energije. V okviru 
srečanja je Munih predstavil potek 
meritev z nihalom ter podrobnejše 
rezultate izmerjenih elementov na 
dveh vzorcih vode iz vodnjakov na 
Gočah. Značilnost dobrih izvirov 
je ta, da ne presahnejo, ker njihova 
voda prihaja iz najglobljih globin 
Zemlje. Povedal nam je še, da med 
zdravilne vode vključuje vode, 
ki imajo nad 150 tisoč enot po 

Bovisovi skali. Vode so zanimive. 
Naši predniki so vedeli, katera je 
dobra in katera ne, a vednost se je 
v veliki meri izgubila. Zdi se nam 
prav, da damo vodam poudarek, 
ker so posebne že same po sebi. 
Če imajo v sebi še nekaj, kar naše 
telo zdravi, potem govorimo o 
dodani vrednosti, ki jo je vredno 
spoštovati, ter vodo kot naravno 
dediščino čuvati in ohranjati 
za naše potomce. Še en poučen 
decembrski večer smo zaključili 
ob spoznanju, kako zelo veliko 
vrednost ima voda.

Sledijo predavanja, okrogle 
mize in drugi izobraževalni 
dogodki, ki ozaveščajo ter vodijo 
k odzivu ljudi vseh starosti na 
podnebne spremembe. Poleg Goč 
bodo aktivni tudi v Ajdovščini, 
pod imenom 'OZELENImo 
Ajdovščino in okolico'. Vabimo 
vas, da si o vseh aktivnostih, 
ki bodo potekale v letu 2023, 
več preberete na strani Ljudske 
univerze Ajdovščina:www.lu-
ajdovscina.si/vsebina-vitr/.

Anja Godnič

Na Gočah večeri posvečeni vodi
V novembru so se na Gočah začele aktivnosti s skupnim imenom 'ZNIŽAJmo vodni odtis, VARUJmo 

vodne vire'. Vsebine so del širšega projekta Ljudske univerze Ajdovščina, ki je ena od sedmih 
izbranih organizacij v Sloveniji na javnem pozivu Podnebni cilji in vsebine v vzgoji in izobraževanju.
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Lepo je nekaj dati in lepo je 
nekaj prejeti, še lepše pa je dati 
del sebe nekomu, ki to nujno 
potrebuje za življenje. Zato smo 
se motoristi, člani Moto Kluba Q 
VEJTR WAJDUŠNA, ponovno 
zbrali in v šempetrski bolnišnici 
darovali kri za tiste, ki jo bodo v 
prihodnjih mesecih potrebovali. 
Iskreno zahvalo in pohvalo 
izrekamo našemu članu Dušanu 
Rijavcu, ki je tokrat daroval 
kri že 116-krat in je pravi Vitez 
krvodajalstva. 

Živimo v času, ko se delimo in 
ko je resnic toliko, kot je ljudi. 
Edina resnica, ki bo vedno držala, 

je, da smo pod kožo vsi enaki. 
Navkljub ponovno čudnemu letu, 

ki se poslavlja, bomo sočloveku 
vedno stali ob strani.

Iskreno se zahvaljujem 
vsem članom, prijateljem, 
simpatizerjem, vsem donatorjem 
in sponzorjem, ki nas vedno 
podpirajo.

Naj ob tej priložnosti še 
sporočim, da bomo tudi v letu 
2023 včlanjevali nove podobno 
misleče, če mislite, da bi nam 
lahko kakorkoli pripomogli, nam 
pišite na: qvejtr@gmail.com.

Elvis Marc

Ob izteku leta je navada, da 
potegnemo črto pod opravljeno 
delo. Tudi Planinska zveza 
Slovenije je pogledala svoje vrste 
in podelila najvišja priznanja 
planincem, ki so leto za letom s 
svojim trudom in prizadevanji 
bogatili njeno delo. Ponosni smo, 
da je bilo na kulturni prireditvi 
v Ilirski Bistrici imenovano 
naše društvo, namreč starosta 
naših planincev Anton Kreševec 
je prejel za življenjsko delo 
najvišje priznanje Planinske 
zveze Slovenije. Prav to oživi lik 
predanega planinca Kreševca 
in prikliče v spomin mnoge 
dogodke, ki pišejo kroniko 
posameznika in društva.

Vidim ga vodnika, Kreševca. 
Poletnega dne stopa pred skupino 
mladih planincev, ki šele tipajo 
lepote narave in usvajajo osnove 
planinstva. Z veselim korakom 
režejo stezo s Kuclja proti 
Čavnu, kjer je potekal, leto za 
letom, planinski tabor. Otroška 
radovednost nima meja, vendar 
vodnik jo je s svojim bogatim 
znanjem pripravljen zadovoljiti.

Prvi postanek je Mala gora. 

Njegov obraz napolni veselje 
in zaplešeta misel in beseda. 
Preteklost se povezuje s 
sedanjostjo. Zazdi se, da vsaka 
kopica sena, vsaka steza, drevo 
ali kamen diha njegovo ljubezen 
in ponos. Iz koče, ki čudežno 
povezuje Kamenjce, diši golaž 
za mlade pohodnike. Popoldan 
se je prehitro prevesil v večer, 
kajti spomini so, po Kosmačevo, 
oživeli lepoto, ki nas vedno 
pozdravi na Mali gori. Njeno 
gostoljubje in prijaznost, posebno 
spomladi, privabita pohodnike 
od blizu in daleč, množično na 
velikonočni ponedeljek. Sekcija 

PDA v Kamnjah, Kreševec ji je 
vdahnil življenje, je ponesla njeno 
ime tudi izven naših meja.

Vidim ga, Kreševca. Vodi 
skupino ajdovskih planincev na 
Matajur. Čutim, da mu prav ta 
vrh med našimi vrhovi največ 
pomeni, kot simbol ljubezni 
prebivalcev na obeh strani meje 
je. Postavljen je res kot mejnik, ki 
ne ločuje, ampak povezuje. Tudi 
to so bile vodnikove misli, ko je 
utemeljeval svojo pot na Matajur. 
Od tu se vidi v vse doline, kjer 
živijo Slovenci; od tu se vidijo 
triglavske strmine. Kreševcu so 
dobro znane. Premeril jih je s 
planinci in z veterani, ki vsako 
leto opravijo dolg spominski 
pohod od Nanosa do Triglava.

Kreševca posebej odlikujejo 
zgodovinski podatki in moč 
besede, ki se jo zaveda. Kot 
enciklopedija opiše mnoge 
dogodke, kraje in čas tudi 

po krnskem pogorju, kamor 
je vodil mnoge planince. In 
Sabotin ni ostal ob strani: z 
razlago dogajanja v 1. svetovni 
vojni je spremljal pohode 
otrok in odraslih planincev po 
pobočju, ki hrani živ spomin. Da, 
Kreševec se je zavedal in se zaveda 
odgovornosti, ki mu ga daje naziv 
planinskega vodnika. V mnogih 
letih se je bogato dopolnil seznam 
planinskih pohodov, ki jih je 
vodil ali pomagal voditi. Njegovo 
navdušenje, vztrajnost in ljubezen 
se prenašajo na mladost, ki mu 
sledi.

In še ga vidim, Kreševca, 
člana UO, na sestankih UO 
Planinskega društva Ajdovščina, 
dolgo je bil njegov član. Nikoli 
mu ni bilo odveč pripeljati se od 
doma, iz Kamenj, na sestanek. 
Vedno je zbrano sledil razpravam 
članov, potem pa modro povedal 
svoje misli ob odločitvah. Noben 
pogovor ga ni samo oplazil, 
dotaknila se ga je vsaka beseda 
in je sodeloval v pogovorih.

Ponudil je roko mnogim 
prostovoljnim akcijam PDA. 
Odlikujeta ga vztrajnost in 
delavnost, nalogo opravi 
natančno, dobro, do konca. 
Planincem vzbuja zaupanje in 
vero, da se vse lahko opravi, če se 
želi, čeprav je včasih težko.

Motrim ga na odru v Dvorani 
prve slovenske vlade, kjer 
odgovorno vodi vsakoletno 
srečanje ajdovskih planincev. 
Pripravljeno in zbrano drsijo 
besede od točke do točke, do 
sklepa do sklepa, da ne bi česa 
pozabili.

Starosta ajdovskih planincev 
Antona Kreševca, cenimo ga 
kot človeka in planinca, vodi v 
življenju ljubezen in spoštovanje 
do sočloveka. Nikoli ne skopari s 
prijazno in toplo besedo.

Najvišje priznanje Planinske 
zveze Slovenije, obogateno z 
našimi čestitkami, naj planincu 
in vodniku Antonu Kreševcu 
ohranja in bogati moč, da bi se 
mnogokrat srečali sredi resnične 
lepote, ki nam je odmerjena za 
naš dom.

Irena Šinkovec, 
Planinsko društvo Ajdovščina

Priznanje za veliko ljubezen

Božički na motorjih darovali pol litra
Veseli december ne bi mogel biti vesel, če se ne bi spomnili na ljudi okoli sebe in ljudi, ki jih 

imamo radi, ter množice ljudi, ki niso tako srečni, kot smo mogoče mi. December je mesec 
obdarovanja in predvsem mesec dajanja. Želimo si, da postanejo tudi ostali meseci v letu 
podobni decembru.

Angel Vidmar         Vilko Brus             Uroš Štor          Marjan Curk

Vesele praznike 
in srečno 

Novo leto 2023
Spoštovane, spoštovani,
Zveza za Primorsko - ZZP se vam iskreno zahvaljuje za 

vsak glas, ki ste nam ga dali na lokalnih volitvah. Dosegli 
smo rekordno podporo in dobili štiri svetnike v Občinski 
svet Občine Ajdovščina. Naši izvoljeni svetniki Vam 
zagotavljajo, da se bodo zavzemali za usklajen razvoj 
občine in vseh naših Krajevnih skupnostih.

Še enkrat hvala za vašo podporo.
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Najprej je Goče obiskal Mihjwc, 
ki je poskrbel za sladke dobrote. 
Sledil je koncert ženskega okteta 
Ardeo. Dekleta so z božičnim 
izborom pesmi poskrbele, da je 
bilo vzdušje še bolj praznično in 
ga malo začinile še z nebožičnim 
dodatkom.

Eden izmed pogostih prazničnih 

decembrskih dogodkov je prižig 
lučk in tako je tudi smrekica pred 
osnovno šolo na Gočah zasvetila. 
Za čarobnost večera so poskrbele 
snežinke, ki so poplesavale ob 
prižigu lučk.

Po glasbi, veselju in lučkah 
smo večer zaključili s prijetnim 
pogovorom.         Anja Godnič

Prižig lučk tudi na Gočah
V nedeljo, 11. decembra 2022, smo tudi na Gočah simbolično 

vstopili v praznični december.

Na Gočah smo 3. decembra 
gostili drugo abonmajsko 
gledališko predstavo v izvedbi 
gledališča KU-KUC, v kateri 
se pred kuliso zaprašenega 
podstrešja otrokom predstavi 
voščena punčka Jelka. Med staro 
šaro z njo pristanejo tudi plišaste 
igrače: snežak, polž, žabica, 
osliček Pevko in dežnik Luknjač, 
a prav nobeden si ne želi preživeti 

praznikov na zaprašenem 
podstrešju in brez otrok. Srčna 
Jelka otrokom pokaže, kako 
lahko z nekaj iznajdljivosti 
zapuščene igrače znova oživijo. 
Pri tem ji je v oporo tudi Rado, 
star pokvarjen radio, ki zapoje 
samo delčke pesmic, celih pa se 
ne spomni več. Skozi petje, ples 
in humor smo gledalci napeto 
spremljali zgodbo o hrepenenju, 

prijateljstvu in drobnih čudežih. 
Na koncu predstave je Jelka v 
imenu sv. Miklavža otrokom 
razdelila darila. Otroška 
domišljija je dobila krila, prav 
vsi pa smo lahko s seboj domov 
odnesli kakšno globoko sporočilo 
predstave. 

Karla Ferjančič, 
Anja Godnič

Otroška predstava Jelkin čudež

Na predvečer sv. Miklavža je 
Dvorano prve slovenske vlade 
napolnila praznično razpoložena 
množica mlajših in starejših 
Ajdovcev.

Na odru je prvi dobri mož 
otroke pozdravil v spremstvu 
predstave Miškinega gledališča 
'Čisto nenavadno darilo'.

Vzdušje je bilo nadvse prijetno, 
kar se za ta čas prileže.

Odštevamo za obisk zadnjega 
dobrega moža, dedka Mraza, ki 
bo dvorano obiskal 29. decembra 
s predstavo 'Praznični Ulaluuu' 
ob 17.00.

Lepo vabljeni.

Od Miklavža k dedku 
Mrazu

Po dveh koncertih na 
italijanski strani (v Števerjanu 
in Campodoru pri Vicenzi) in 
nastopu na reviji 'Naši zbori 
pojo' so se pevci moškega zbora 
Srečko Kosovel osredotočili 
na oblikovanje božičnega 
programa, ki ga bodo predstavili 
v Ajdovščini (26. decembra) 
in Koštaboni (7. januarja). Že 
program sam je zelo raznolik 
in prinaša tudi priredbe starih 
božičnih napevov iz različnih 

slovenskih pokrajin, zanimiva 
novost pa je, da se bo 'članski' 
zasedbi pridružil podmladek 
v mešani zasedbi, Mešani 
mladinski pevski zbor Srečko 
Kosovel. Sestavljen iz dijakov in 
študentov Vipavske doline, vodi 
pa ga Petra Habjanič Gregorc. 
V cerkvi sv. Janeza Krstnika 
v Ajdovščini (na praznični 
ponedeljek 26. decembra ob 18. 
uri) bo sestav doživel svoj krstni 
nastop. 

Božični koncert kosovelovcev

ZB NOB 
AJDOV��INA - VIPAVA

Vesele praznike 
in srečno novo leto 2023

Božo Novak

Glej, zv
ezdice božje

2 6 .  1 2 .  2 0 2 2 ,  O B  1 7 .  U R I ,  V  C E R K V I  
S V .  J A N E Z A  K R S T N I K A  V  A J D O V Š Č I N I

 
7 .  1 .  2 0 2 3 ,  O B  1 8 .  U R I ,  V  C E R K V I  

S V .  K O Z M E  I N  D A M I J A N A  V  K O Š T A B O N I

M O Š K I  P E V S K I  Z B O R  
I N  M E Š A N I  M L A D I N S K I  P E V S K I  Z B O R

S R E Č K O  K O S O V E L  A J D O V Š Č I N A

V A B I T A  N A  
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Mesec december je mesec 
čarobnosti, ko vsi najdemo otroka 
v sebi in se veselimo drobnih 
presenečenj, sladkih radosti in 
malih skrivnosti. Je mesec lepih 
želja in trenutkov. Odrasli smo v 
decembru drugačni, polni smo 
upanja in pričakovanj. Otroci 
čarobnost najdejo na vsakem 
koraku, odrasli pa se moramo 
v hitrem tempu življenja včasih 
malo bolj potruditi. December 
pa je čaroben še zaradi enega 
razloga, obiščejo nas dobri možje. 

Društvo Fežularji iz Velikih 
Žabelj je poskrbelo, da je prvi 
mož Miklavž že obiskal otroke 
v Velikih Žabljah. Otroke je 
pozdravil in nagovoril, jih 

vprašal, če so bili kaj pridni, z 
veseljem je poslušal pesmi, ki so 
mu jih otroci zapeli. A, Miklavž 
ni bil sam, spremljali so ga parklji 
in angelčki. Vsi otroci so dobili 
manjše darilce, ker so bili celo 
leto pridni.

Miklavž je obiskal 
otroke Velikih Žabelj

Zvonko Vidmar je predsedoval 
Krajevni skupnosti Žapuže 
dvajset let. Lahko bi se reklo 
- polovico običajne delovne 
dobe. To pomeni, da je žrtvoval 
ogromno svojega časa za dobrobit 
naše krajevne skupnosti. V tem 
obdobju smo postavili nov dom 
krajanov, parkirišča in otroško 
igrišče. Položili vso talno 
infrastrukturo, od kanalizacije, 
vodovoda, pa do optične 
napeljave. Uredili povezovalne 
poti med zaselki in še mnoga 
infrastrukturna opravila. Vsega 
tega in v tolikšnem obsegu ne 

bi bilo, če se ne bi nekdo zavzel 
v takšni meri in s tolikšno 
zavzetostjo, kot da bi delal zase. 
In Zvone, kot ga imenujemo, je 
to storil. Zato se mu krajani obeh 
vasi zahvaljujemo in mu želimo 
obilo zdravja in zadovoljstva 
v svoji družini in našem lepo 
urejenem kraju.

Dvajset let delovanja je 
dopolnila tudi tajnica krajevne 
skupnosti Martina Repič. Kjer 
je mnogo opravljenega dela, je 
tudi mnogo papirjev in tam je 
ponavadi kakšna marljiva ženska. 
Tudi ona se je 'pol delovne dobe' 

trudila, da bo naš kraj lepši, bolj 
domač in prijetnejši za bivanje. 
Iskrena hvala tudi njej.

In končno, v tem času smo 
ustanovili kulturno društvo 
'DEŠK'. Društvo za Ekologijo, 
Šport in Kulturo. Njeni člani 
skrbijo, da se v tem smislu vedno 
kaj dogaja. Od vsakoletnih 
krajevnih praznikov, kulturnih 
prireditev in čiščenj okolja. 
Aktivno družbeno življenje 
je samo na sebi ena največjih 
vrednot. Zahvala tudi njegovim 
članom, ki na tem področju 
nesebično žrtvujejo svoj čas, da 
nam je vsem lepše.

Na koncu pa vsem nam voščimo 
mir in razumevanje v novem letu 
2023 in časih, ki prihajajo.

Svet krajevne skupnosti 
v imenu krajanov 

Žapuž in Kožmanov

Zahvala krajanov vasi 
Žapuže in Kožmani

Decembrske praznične dni 
smo si polepšali tudi v vrtcu v 
Vipavskem Križu. V skupini 
Zvezdice smo se tudi letos odzvali 
povabilu k izdelavi jaslic, ki bodo 
razstavljene v Domu krajanov. 
Tokrat smo jih izdelovali 
iz odpadnih plutovinastih 
zamaškov, ki nam jih je prijazno 
odstopila gospa Mirjana Bužanin 
iz trgovinice in vinoteke Darovi 
Vipavske. Z njimi smo okrasili 
tudi praznično drevesce, ki nam 
ga je izdelal hišnik Dejan Bratina, 
nahaja pa se v eni izmed uličic 
Vipavskega Križa. Male roke 
so pridno ustvarjale, zato vas 
prijazno vabimo k ogledu.

Tina Lokar in Sara Krapež

Zvezdice ustvarjajo

Invazija, invazivnost, invazivke. 
Kako znano zvenijo te besede ob 
surovi vojni ne tako daleč od 
nas. Na novembrskem srečanju 
krožka Spoznavanja narave 
ajdovskega Društva Most pa smo 
spoznavali tujerodne invazivne 
rastline. Dvajset se nas je zbralo 
v društveni dvorani. Kaj so 
tujerodne invazivke? Pritepenke, 
ki so prišle k nam od drugod kot 
okrasne ali krmilne rastline ali 
pa kot slepi potniki na kolesih 

vozil, vreč(k)ah semen ... Nekaj 
časa 'se lepo obnašajo'. Invazivne 
postanejo, ko pobegnejo v 
naravo in začnejo izpodrivati 
domače vrste. Japonski dresnik 
s svojo pokrovnostjo prekrije 
vse rastline, ki jih 'doseže'. Širi 
se s koreninskim sistemom, 
uničuje njive, travnike, obrežno 
vegetacijo, prodre skozi asfalt in 
zidove. Pelinovolistna žvrklja/
ambrozija je problematična 
zaradi peloda, ki povzroča hudo 

alergijo in kot njivski plevel. Naj 
omenim še orjaški dežen, ki je 
'pobegnil' iz vrtov in dotik z njim 
lahko povzroči hude opekline, 
ki se težko celijo, če pride v oči, 
pa lahko tudi slepoto. Na koncu 
smo izmenjali svoje izkušnje z 
invazivnimi rastlinami.

Irena Breščak

Tujerodne invazivne 
rastline pri nas
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Predsednik društva, Ivan 
Hočevar, je na kratko povzel vse 
dosežke in pridobitve letošnjega 
leta, podelil je tudi priznanja in 
plakete tistim članom društva, 
ki imajo za seboj eno, tri, pet ali 
deset let abstinence. Zasluženih 
obeležij smo se vsi iskreno 
razveselili, saj nam pomenijo neko 
potrditev, oporo ter motivacijo za 
naprej. Med večerjo smo se tudi 
obdarovali s prisrčnimi darilci, ki 
nas bodo spominjala na čudovito 
druženje še v nadaljnjih mrzlih 
decembrskih dneh. Pogostitev 
je bila na vrhunskem nivoju. Za 
pripravo je hrane je poskrbel 
kuharski mojster Miha Goručan, 
ki je obenem tudi član našega 
društva, zato nam je večerja, 
pripravljena izpod njegovih rok, 
še posebej teknila. 

Doživeli smo tudi eno tako 
srčno in spontano presenečenje 

s strani natakarja, ki nam je 
čestital za vzdušje, ki smo ga 
ustvarili, v kakršnem sploh ni 
imel občutka, da dela, hkrati 
pa izpovedal tudi svojo osebno 
izkušnjo z alkoholom. Simpatična 
natakarica pa je svojo dobro voljo 
delila z nami kasneje na plesišču, 
kar nam je še bolj razvnelo že 
tako razgrete plesne čeveljce, ki 
se kar niso hoteli zaustaviti. 

Skratka, večer je bil bogat, 
čustveno nabit ter glasbeno 
razigran, ali na kratko: bil je odsev 
vseh nas, ki z društvom dihamo, 
rastemo, se razvijamo in na ta 
način društvo tudi soustvarjamo, 
hkrati pa se zavedamo, kako 
pomembno vlogo igrata pri tem 
predsednik društva in pa terapevt 
naših treh skupin

Člani društva Abstinent

Če ima komplet prve pomoči 
pretečen rok uporabe, še ni nujno, 
da se ga zavrže; mlajši člani, 
šolarji in prostovoljci Rdečega 
križa Ajdovščina se bodo mogoče 
prav z vašim kompletom izurili v 
pravilni uporabi in vam pomagali 
ob morebitni nesreči.

Tudi v tem volilnem letu, 
polnem obljub politikov, nam je 
ponovno uspela že tradicionalna 
akcija, saj smo ta mesec 
predstavnici Rdečega križa 
Ajdovščina gospe Ireni Žgavec 
izročili več kot sto kompletov 
prve pomoči. 

Občani, vas pa pozivamo, 
da kompletov prve pomoči s 

pretečenim rokom uporabe ne 
zavržete v kontejner za smeti, 
ampak jih dostavite na Rdeči križ 
osebno ali pa nam pišite na e-mail: 

qvejtr@gmail.com. Mi jih bomo 
z veseljem prevzeli in dostavili 
Rdečemu križu Ajdovščina.

Elvis Marc

Motoristi malo drugače
Člani Moto Kluba Q Vejtr Wajdušna se zavedamo, da smo poleg pešcev in kolesarjev tudi mi 

zelo rizična skupina v prometu, naše reševanje pa je zelo specifično in težko ter zahteva zelo 
izurjen strokovni kader. Zato smo se že v preteklosti odločili, da bomo sodelovali z Rdečim 
križem Ajdovščina, saj poleg udeležbe na krvodajalskih akcijah vsako leto uspešno zbiramo 
komplete prve pomoči s pretečenim rokom uporabe za izobraževalne potrebe šolarjev, članov 
in prostovoljcev Rdečega križa Ajdovščina.

Društvo Abstinent Vipavske doline 

Srečanje ob zaključku leta
»Dne 25. 11. 2022 smo dobili odločbo, da Društvo Abstinent Vipavske doline izpolnjuje 

vse pogoje za dodelitev naziva Humanitarno društvo!« S temi besedami je naš predsednik 
slavnostno odprl prednovoletno srečanje članov Društva Abstinent, ki je potekalo 10. decembra 
v prikupni gostilni Na Planinci, v Danah pri Divači. Mirno lahko zapišemo, da smo letošnje leto 
zaokrožili v prav tako visokem a radostnem stilu, v kakršnem je društvo delovalo skozi vse leto 
2022. Zbrali smo se skoraj vsi člani društva, nekateri pa še s svojimi boljšimi polovicami, kar nas 
zelo veseli. 

Želimo vam vesele Božične praznike in
 srečno novo leto 2023!

041 810 755 info@megatehnika.si

tel.: 05 36 62 099Goriška cesta 23b
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po vaši izbiri

- rakete
- vrtavke
- fontane
- helikopterji
- vulkani

- ognjemetne baterije

singalna pištola

Kupon ne velja za izdelke v akciji.

PIROTEHNIKAPIROTEHNIKA

Srečno 
2023 !

PIROTEHNIKA

www.hubert.si

Člani društva invalidov 
Ajdovščina – Vipava smo se konec 
oktobra podali na prav poseben 
izlet. Peljali smo se v Ljubljano, da 
si ogledamo mojstrovine velikega 
arhitekta Jožeta Plečnika, katerega 
150 let rojstva slavimo letos. Tam 
nas je pričakala vodička, ki nas 
je popeljala do Tromostovja, kjer 
smo z zanimanjem prisluhnili 
zgodovini Prešernovega spomenika 
in svetovno znanih treh mostov. 
Sprehodili smo se naprej do 
Kongresnega trga, parka Zvezda, 
čez Šuštarski most … Povsod so nas 
z leve in desne strani pozdravljale 
mogočne, arhitekturno veličastne 
stavbe, parki, trgi in mostovi, ki 
jih je zasnoval in oblikoval Jože 
Plečnik.

Naš izlet se je nadaljeval 
z obiskom Muslimanskega 
kulturnega centra, ki ga sestavlja 
arhitekturno več podobnih si stavb, 
s povsem različnim namenom 
uporabe. Seveda smo bili vsi v 
pričakovanju ogleda džamije. Njena 
minimalistična brezčasnost, ki jo 
ponazarja ogromno modro svileno 
nebo, povsod brezhibna čistoča 
in spoštovana verska pravila, nas 
niso pustila ravnodušnih. V njihovi 
jedilnici smo si privoščili še kosilo 
in nadaljevali zogledi.

Plečnik je svoj arhitekturni pečat 
pustil na mnogih krajih Ljubljane, 
katere si lahko ogledamo na 
najrazličnejše načine. Tako smo 
s turistično ladjico zapluli po 
Ljubljanici in si ogledali njegove 
mojstrsko izdelane mostove, 

znamenito Ljubljansko tržnico, 
zapornice na jezu, nato pa je sledila 
še panoramska vožnja z avtobusom 
mimo preostalih Plečnikovih del.

Naš naslednji cilj je bil kraj Črna 
vas, natančneje cerkev Sv. Mihaela 
na Barju. Že drugačnost njenega 
pročelja zbudi v obiskovalcu 
občudovanje in priznanje mojstru 
te stvaritve. Z vstopom v notranjost 
te prevzame občutek topline, miru, 
zavetja in varnosti. Nosnice zaznajo 
vonj lesa, saj je poleg kamnitih 
stebrov in kovinskih kipov prav les 
glavni gradnik te čudovite zgradbe.

Plečnik je tej cerkvi vtisnil posebni 
del sebe. Zasnoval jo je za malega 
človeka - kmeta, ki ni bil bogat in 
je moral za svoj kos kruha trdo 
delati na zemlji.V vsakem kosu, ki 
je mojstrsko načrtovan in umeščen, 
se kaže njegova genialnost. Ker 
ni bilo denarja za drage oltarje iz 
marmorja, je uporabil preprosto 
kmečko 'komodo', stranski oltar 
je istočasno služil kot šolska tabla, 
podarjeni sarajevski kavni mlinčki 
so bili kot nalašč za stropne luči 
… Klopi niso udobne, da farani 
ne bi spali pri maši in še bi lahko 
naštevali. 

Proti večeru smo se prijetno 
utrujeni odpeljali domov, spet k 
Plečniku, ki je leta 1952 oblikoval 
enega najlepših spomenikov v 
čast padlim Primorcem v NOB, 
kateri krasi vipavski Glavni trg in 
nas nehote povezuje s tem velikim 
slovenskim arhitektom.   

Društvo invalidov 
Ajdovščina – Vipava

Po Plečnikovih poteh
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Sveti Martin je živel v 4. 
stoletju. Bil je rimski častnik, 
ki je postal kristjan in odšel 
v sedanjo Francijo, kjer je bil 
posvečen v duhovnika in bi 
goreč misijonar. Izvoljen je bil 
za škofa v mestu Tuors. Ko je 
izvedel za imenovanje, se je skril 
med gosi, a te so ga izdale, pravi 
legenda. Zavzemal se je za reveže, 
največkrat je upodobljen, kako 
deli plašč z beračem, njegova 
obvezna spremljevalka pa je 
goska.

V Sloveniji je več kot 70 cerkva 
posvečenih sv. Martinu. Njegov 
god praznujemo 11. novembra, 
ko naj bi mošt končal z vretjem. 
Takrat ga kmetje vinarji pretočijo 
in postane mlado vino, ki ga sv. 
Martin blagoslovi, da ga pijemo 
po pameti.

Naša pot je zavila proti jugu v 
slovensko Istro v naselje Krkavče, 
ki leži nad reko Dragonjo. 
Prijazno nas je sprejela gospa 
Ondina s pravo istrsko 'supo' in 
nas popeljala skozi rojstno hišo 
(kuhinja, soba in klet), da smo si 
lahko predstavljali, kako so včasih 
skromno živeli v tej hiši mama, 
oče in šest otrok. Sredi vasi stoji 
cerkev sv. Mihaela nadangela, 
katero je prijazno odprl in 
na zanimiv način predstavil 
cerkovnik.

Naša naslednja postaja so bile 

Marezige. Tam je postavljena prva 
fontana vin v Sloveniji. Seveda 
k izletu spada degustacija vin. 
Dobili smo vsak svoj kozarec 
in izbirali med tremi vrstami 
vin - malvazijo, chardoneyem in 
sladkim refoškom. Slednji nas je 
najbolj navdušil. Naš harmonikaš 
Jani je raztegnil harmoniko, 
pridružili so se še Štajerci in 
skupaj smo zapeli in nazdravili ...

Začelo se je mračiti, zato še 
skupna fotografija ob postavljenih 
kozarcih, v ozadju pa sončni zahod 
in razgled na prelepo slovensko 
obalo. Iz Marezig nas je pot vodila 
v dolino in proti Črnemu Kalu v 
Hrastovlje, kjer smo si v cerkvi 
sv. Trojice ogledali znameniti 
'Mrtvaški ples'. Cerkev stoji za 
taborskem obzidjem, s katerim 

se je prebivalstvo v 16. stoletju 
zavarovalo pred turškimi vpadi. 
Poslikal jo je Janez iz Kastva leta 
1490. Ob razlagi gospe Rozane o 
posameznih sklopov fresk je bila 
v cerkvi smrtna tišina. 

Zaključili smo v gostilni Švab, 
kjer smo se okrepčali z martinovo 
večerjo. Član DPS Zarja je 
blagoslovil mošt, ki je tako postal 
vino, da smo lahko nazdravili. Ob 
zvokih harmonike in DJ Stojana 
smo se še zavrteli. 

Popoldan in večer smo torej 
preživeli v ogledu zanimivih 
krajev, spoznali delček zgodovine 
in umetnost poslikav, se zabavali 
in družili v prijateljskem vzdušju.

Rožica Kovač, 
DU Ajdovščina

G E O D E T S K I  N A Č R T  Z A  DG D
D O L O Č I T E V  M E J E  P A R C E L E
P R I D O B I T E V  H I Š N E  Š T E V I L K E . . .
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Marko Breščak s.p.
geodetske storitve, svetovanje
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UGODNO in ZANESLJIVO!

geodela

Martinovanje v neznano 2022
Po tradiciji Društva upokojencev Ajdovščina  pripravimo vsako leto martinovanje v neznano. 

Kam gremo letos? Od 50 vprašanih je 16 uganilo pravo destinacijo. Izžrebana je bila članica, ki 
je šla  prvič  na izlet z nami in se razveselila nagrade. 

Bila je sreda zjutraj na Gradišču 
pri Vipavi. Malce boječe sem se 
približala skupinici pohodnikov, 
med katerimi sem takoj opazila 
nekaj znanih obrazov. Približala 
se mi je Marinka, mi ponudila 
bombon in mi zaželela dobro 
jutro. Tako se je začel moj prvi 
pohod s skupino, za katero sem 
kasneje izvedela, da se druži na 
pohodih že šest let. Takoj sem 
se počutila kot del skupine, 
sprejeta. Pot do cerkvice sv. 
Miklava je minila, kot bi mignil. 
Tu me je čakalo drugo prijetno 
presenečenje – postanek ob 
kavici, ki je stalno prisotni obred 
na vseh naših pohodih. Prijeten 
klepet, spoznavanje, smeh – zdelo 
se mi je, kot bi prišla domov. 

Opazila sem, da smo različnih 
starosti, prepričanj, pogledov 
na svet, a to doslej nikoli ni 
prišlo med nas. Drug drugega 
spoštujemo, sprejemamo in se 
vedno znova veselimo druženj ob 
sredah. Nikoli še nisem pisala in 
težko najdem besede, s katerimi 
bi povedala, kako mi je lepo 
oziroma nama je lepo, saj se je 
skupini pridružil tudi moj mož. 
Veseliva se vsake srede in lahko 
bi rekla, da nam tudi nebo dobro 
služi, saj je v treh mesecih zaradi 
vremena odpadel le en pohod.

Dodobra smo si ogledali že kar 
nekaj vasi, spoznali prekrasne poti 
v naši bližnji okolici, občudovali 
najlepše primorske vasi, se 
malo potili, si delili življenjske 
izkušnje, recepte in še bi lahko 
naštevala. Pohod traja približno 
dve uri, mogoče nekaj več, na 
poti se prilagajamo zmožnosti 
pohodnikov. Vsako sredo se ob 
koncu poti dogovorimo, kam 
bomo šli naslednjič in kje se 
dobimo. Vedno se najde kdo od 
domačinov v kraju, kjer smo, 
da nas vodi, nam pove nekaj 
podatkov o tem kraju, seznani 
z zanimivostmi in kulturnimi 
posebnostmi, katere si tudi 
ogledamo, če je možno. Skratka, 
skrbimo za telesno in duševno 
hrano.

Če tega ne bi doživela, ne bi 
niti vedela, kaj zamujam, sedaj pa 
vem, da sem potrebovala prav to: 
prijetne, manj zahtevne pohode, 
iskrena druženja, smeh, klepet in 
še in še. Vse to pa ob občudovanju 
brezmejnih lepot, ki nam jih nudi 
narava v vsem svojem razkošju. 
Slap, Stari grad nad Vipavo, 
Kamnje, Skrilje, Črniče, Vitovlje, 
Vrtovin, Štanjel, Kanal s parkom 
Pečno, Bled, okoli Križa skozi 
Male Žablje … toliko skritih in 
manj skritih kotičkov naše lepe 
dežele, ki jih morda še nismo 
spoznali, četudi so na dosegu 
roke.

Spoznavam ljudi, ki sem jih že 
prej bežno spoznala. Spoznavam 
tiste, s katerimi smo se v majhni 
sredini gotovo že srečali, pa 
šli tiho drug mimo drugega. 
Spoznavam 'veterane' precej 
čez 80 pomladi, ki še vedno 
redno prihajajo z nasmehom na 
obrazu, pozitivno energijo in 
zanosom, ker se preprosto ne 
dajo in zato zmorejo. Občudujem 
njih in njihovo motiviranost in si 
želim, da bi bilo tudi meni dano, 
da še dolgo hodim. Edino, kar 
obžalujem, je, da se nisem že prej 
pridružila skupini. Občudujem 
tudi mlade babice, ki so predane 
varstvu svojih vnukov, pa vendar 
zelo vesele, ko so proste, da se 
nam lahko pridružijo. Posebej 
bi izpostavila Majdo in Borisa, 
ki ob poti pridno nabereta rože, 
vejice, travo in jih zložita v prelep 
šopek, ki ga ob kavici podarimo 
slavljenki ali slavljencu ob pesmi 
Vse najboljše.

Potrdim lahko, da sem v teh 
mesecih veliko doživela, hkrati 
pa sem prepričana in upam, da 
me veliko lepih trenutkov še čaka.

Lahko si samo želim, da bi 
nastalo še veliko takih skupin. 
Tukaj podariš nasmeh, ki te nič 
ne stane, vrne pa se ti jih mnogo. 
To nam polni dušo in telo. Zato 
iskrena hvala, da ste me sprejeli 
medse in z menoj delite te 
prekrasne poti in doživetja.

Iva Krašna

Moji pohodi s skupino 
Aktivno druženje vasi

V življenju včasih naletiš na točno tisto, kar v določenem 
trenutku potrebuješ za svoje počutje, osebno zadovoljstvo in 
veselje. To se mi je zgodilo v začetku avgusta letos. Pohodi v 
dvoje z možem so bili takrat zaradi poškodbe nemogoči, zato 
sem potrebovala sopohodnike, ki sem ji dobila v skupini Aktivno 
druženje vasi v sodelovanju z Ljudsko univerzo in Planinskim 
društvom Ajdovščina, ki mi jo je priporočila prijateljica.

 

          ŽELIMO VAM VESELE                                             

BOŽIČNO – NOVOLETNE PRAZNIKE, 

  TER OBILO ZDRAVJA, SREČE IN 

 MEDSEBOJNEGA RAZUMEVANJA 

                 V LETU 2023. 
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Sredi novembra so bili učenci 
glasbene šole v vlogi občinstva, saj 
smo gostili priznana glasbenika, 
saksofonista Jana Gričarja in 
pianistko Nežo Bregar. Predstavila 
sta ciklične skladbe železnega 
saksofonskega repertoarja in 
navdušila poslušalce.

Zadnji novembrski večer je bil 
rezerviran za koncert slovenskih 
narodnih pesmi v priredbah za 
klavir – učitelj in skladatelj Peter 
Pačnik je namreč izdal dve zbirki; 
ena je namenjena začetnikom, 
druga pa 'velikim' pianistom. 
Mladi glasbeniki so nas popeljali 
med zelo raznolike narodne 
melodije. Verjetno bi marsikdo 
iz občinstva zraven najraje kar 
zapel, ko je slišal pesmi Barčica, 
Čuk se je oženil, Dekle je po vodo 
šlo, Jaz pa pojdem na Gorenjsko, 
Kje so tiste stezice, Zagorski 
zvonovi in še veliko drugih 
znanih napevov. Izvajalo jih je27 
pianistov; 17 učencev je prišlo iz 
Glasbene šole Sežana, poleg njih 
pa so razrede vseh štirih učiteljic 

klavirja Glasbene šole Ajdovščina 
zastopali Evelin Šega, Ema Žgavc, 
Danijel Vidmar, Patrik Vovk, Zala 
Raspor, Sofija Malečkar, Ajda 
Tratnik, Zora Furlan, Lea Turk in 
Kristina Blažko. Kot je ob koncu 

večera povedal avtor, so slovenske 
narodne pesmi tista dediščina, 
na katero smo lahko ponosni in 
smo jo dolžni negovati. Njegovi 
glasbeni začetki so tesno povezani 
z ljudskim izročilom, zato ga tudi 
sam želi predajati naprej; glasbene 
šole pa morajo biti pri tem zgled 
in spodbuda.

Na valovih Radia Koper sta 8. 
decembra v rubriki Primorski 
glasbeni talenti gostovala naša 
učenca. Novinarka in urednica 
Tatjana Gregorič je v studio 
povabila f lavtistko Rebeko 
Koren iz razreda profesorja 
Gašperja Dolgana in fagotista 
Primoža Furlana iz razreda 
profesorja Marka Prijatelja. Na 
letošnjem Državnem tekmovanju 
mladih slovenskih glasbenikov 
(TEMSIG) sta namreč dosegla 
izvrsten rezultat – Primož Furlan 
je prejel zlato plaketo, 1. nagrado 
in posebno nagrado za osvojenih 
100 točk, Rebeka Koren pa je prav 
tako prejela zlato plaketo in 2. 
nagrado. Oba sta svoj tekmovalni 

program tudi posnela v studiu 
Hendrix Radia Koper.

Harmonikarji so pod 
mentorstvom Karmen Krapež v 
decembru pripravili Praznične 
medenjake. Urša Bratina, Zala 

Fabčič, Zala Lokar in Jurij 
Mužina medenjakov tokrat niso 
pekli, pač pa so zaigrali glasbeno 
pravljico in po besedni predlogi 
Urbana Prosena postali medved 
Marko, zajec Zlatko, lisica Lenka 
in sova Silvestra. Za priredbo 
pravljice in glasbene vložke je 
poskrbela učiteljica Karmen 
Krapež. V torek, 13. decembra, 
so se najprej predstavili otrokom 
v vrtcu v Šempasu, v sredo pa jih 
je pot vodila v osnovno šolo na 
Otlici, kjer je mlade glasbenike 
poleg navdušenih otrok pozdravil 
sneg in pričaral popolno vzdušje. 
V četrtek so se predstavili 
poslušalcem v OŠ Draga Bajca 
Vipava, v petek pa najprej 
vrtčevskim otrokom v Vipavi, 
nato pa še učencem podružnične 
šole v Podnanosu. V naslednjem 
tednu so jih čakali novi nastopi 
– v ponedeljekso se predstavili 
gojencem centra CIRIUS v 
Vipavi. Njihovemu nastopu se je 
pridružil tudi gojenec centra Jaka 
Štefančič. Jaka je velik ljubitelj 
harmonike. Z vso svojo srčnostjo 
in veseljem je zaigral Mlinček 
Janeza Bitenca. Poslušalci so mu 
navdušeno ploskali inJakovo 

veselje je bilo neizmerno. V torek 
in četrtek se je kvartet harmonik 
predstavil še predšolskim 
otrokom v domači glasbeni šoli. 
Praznično vzdušje je zajelo vse 
poslušalce in nastopajoče, saj so 
bili ti dnevi že tik pred božično-
novoletnimi prazniki. Lepo je 
bilo. Za nastopajoče, za poslušalce 
in za učiteljico, ki je skupaj z 
otroki ustvarjala in se trudila.

November in december sta bila 
bogata z razrednimi nastopi. V 
glasbeni šoli, kjer učenci k pouku 
pristopajo individualno, so taka 
srečanja vseh učencev in njihovih 
staršev prava praznovanja. Učenci 
se vedno lepo uredijo in se zelo 
potrudijo, da na odru pokažejo 
vse, kar znajo in zmorejo. Dvorano 

napolnijo ponosni starši, bratci 
in sestrice nastopajočih, pogosto 
pa se jim pridružijo še babice in 
dedki, strici in tete ter prijatelji.

December je že tradicionalno 
tudi mesec, ko glasbena šola z 
novoletnima koncertoma gostuje 
v Kulturnem domu v Vipavi in 
v Dvorani prve slovenske vlade 
v Ajdovščini, več o tem pa v 
prihodnji številki.

Kolektiv Glasbene šole Vinka 
Vodopivca Ajdovščina želi vsem 
prijetne božične praznike, v 
novem letu pa nove izzive, nove 
uspehe in veliko ustvarjalnosti!

Katarina Vidmar, 
foto: osebni arhiv

Karmen Krapež 
in Petra Pačnika

Bančništvo. Tukaj. Zdaj.
www.phv.si

Naj se iskri.
2023

jumbo_5x2,4.indd   1 07/12/2022   14:45

Obilica dobre glasbe in medenjaki za praznično vzdušje
V Glasbeni šoli Vinka Vodopivca Ajdovščina je vse leto mogoče slišati sadove vztrajnega vadenja učencev, predvsem v predprazničnih dneh pa se vrata še 

pogosteje odpirajo poslušalcem, mladi glasbeni talenti pa se predstavljajo tudi zunaj domačih zidov. 



ŠOLSKA        23
Četrtek, 22. december 2022 • številka: 248

Prvi projekt vztrajno poteka 
že od meseca aprila 2022 in 
bo trajal, kolikor dolgo bomo 
hoteli, ga negovali in obnavljali, 
lahko tudi izboljševali. Projekt 
nosi ime MISIJA: Kulturna 
dediščina v Vrtovinu. Učiteljici 
Katarina in Polona sta namreč že 
v lanskem šolskem letu pripravili 
poučno pot s pomočjo mobilne 
aplikacije CŠOD Misija, katero 
si lahko vsakdo naloži na svoj 
mobilni telefon in se odpravi na 
izlet po vasi Vrtovin. Ko pridete 
v Vrtovin, v aplikaciji poiščete 
misijo z naslovom Kulturna 
dediščina v Vrtovinu. Aplikacija 
vas bo vodila od točke do točke, 
ki so prikazanena zemljevidu vasi. 

Ko posameznik v vasi s pomočjo 
telefona poišče označeno točko 
na zemljevidu, ga tam čaka 
ogled znamenitosti, njen opis in 
nekaj zanimivih izzivov/nalog, s 
katerimi razmigamo možgančke 
in še podrobneje spoznamo 
posamezno zanimivost. Aplikacija 
nam omogoči več kot pet ur dolg 
zabaven in poučen pohod, ob tem 
pa obisk kar 20 'kulturnih' točk, 
na katerih spoznamo kulturno 
dediščino vasi. Na poti se lahko 
ustavite tudi pri poučnih tablah, 
občudujete spomenike, ostanke 
rimske utrdbe, rimski vodni stolp, 
prelep vodni slap, suhe zidove - 
terase, ostanke mlina in stope, 
cerkev, staro hišo, ipd. Moramo 
vam povedati, da so učenci z 
učiteljicama do sedaj že dvakrat 

preizkusili pot in vedno znova 
je vsem skupaj zelo zabavno. Ko 
obiskovalec s pomočjo opravljene 
poučne poti zbere dovolj točk, 
mu misija dodeli značko. To pa 
je lahko vsakemu še v dodatno 
motivacijo za raziskovanje. 
Upamo, da bo veliko obiskovalcev 
Vrtovina prijelo našo značko 
misije: Kulturna dediščina v 
Vrtovinu. Veseli bi bili vaše 
povratne informacije.

Drugi projekt se je začel z 
letošnjim šolskim letom. Projekt 
semena in sadike naših babic smo 
razdelili v več faz. Prva je bila 
razstava in predavanje z delavnico 
ob tednu evropske kulturne 
dediščine. Učenci in učiteljice smo 
zbirali knjige, pregovore in reke o 
naravnem pridelovanju povrtnin 
in poljščin. Pripravili smo plakate 
in vse to postavili na razstavo. 

Zbirati smo začeli tudi semena 
in sadike, ki se v naših družinah 
ali med krajani Vrtovina prenašajo 
iz roda v rod. Odločili smo se, 
da bomo semena izmenjevali, 
spomladi pa bomo nekatera 
uporabili tudi na šolskem vrtu. 
V ta namen nas je obiskala gospa 
Ana Kosič iz goriške knjižnice 
Franceta Bevka. Predstavila nam 
je pomen knjižnice semen, način 
izposoje in izmenjave semen, kako 
semena hranijo in katera semena 
so najbolj priljubljena. V delavnici 

z gospo Ano pa smo izdelali hišice 
za žuželke. Učenci so že vedeli, da 
so žuželke pomemben člen pri 
opraševanju in razmnoževanju 
rastlin, saj so na šolskem vrtu s 
pomočjo hišnika Dejana postavili 
hotel za žuželke. 

V šolo so učenci in tudi vaščani 
prinašali semena in sadike in 
ko se jih je že kar nekaj nabralo, 
smo izdelali skrinjo semen. V 
temnem in suhem prostorčku 
bodo semena prijetno prebila zimo 
in bila spomladi pripravljena, da 
vzklijejo. 

Nekatera semena imajo 
častitljivo zgodovino, saj se 
prenašajo iz roda v rod že več kot 
sto let. Po pripovedovanju starih 
staršev in starejših vaščanov pa 
prav ta semena najbolje obrodijo. 
Učenci predvidevajo, da je tako, 
ker ta semena že poznajo našo 
prst in so prilagojena na podnebne 
razmere v naših krajih. 

Glede na znanje in navdušenje, ki 
so ga učenci pokazali pri projektu, 
lahko rečem, da je bil do zdaj 
projekt zelo uspešen. Z izmenjavo 
semen bomo nadaljevali skozi 
vse šolsko leto, morda pa bomo 
celo odprli podružnico knjižnice 
semen. Če in kako bodo semena 
obrodila, pa vam sporočimo konec 
šolskega leta.

Tekst in foto Polona Žorž in 
Tanja Maver Jamšek

SISTEMI ZA  & OGREVANJE HLAJENJE
Panasonic v vašem domu.
Rešitve za ogrevanje, sanitarno toplo vodo in klimatizacijo.

MEGATERM d.o.o. Cesta 25. junija 1G, Kromberk, 5000 Nova Gorica  t. +386 (05) 333 40 77

Kulturna dediščina na PŠ Vrtovin
Po lanskem mednarodnem uspehu, ko smo bili med zmagovalci natečaja Mladi raziskovalci 

kulturne dediščine, smo se letos k praznovanju kulturne dediščine na naši šoli prijavili s kar 
dvema projektoma. Na podružnični šoli v Vrtovinu smo praznovali od 24. septembra pa vse do 
8. oktobra 2022, ko so potekali nam že zelo znani Dnevi evropske kulturne dediščine in Teden 
kulturne dediščine. Tema letošnjega projekta je bila (vz)trajnostna dediščina, prav zato smo bili 
in smo letos zelo vztrajni, saj se naše praznovanje kulturne dediščine 8. oktobra prav zagotovo 
še ni zaključilo, kmalu izveste zakaj … Tako smo četrtošolci OŠ Draga 

Bajca Vipava 25. novembra 
izkoristili možnost ogleda 
razstave umetnikov, ki so poleti 
ustvarjali na Sinjem vrhu pod 
naslovom Umetniki za Karitas. 
Njihove umetnine so razstavljene 
v Vipavi v prekrasnih prostorih 
Lanthierijevega dvorca. To je že 
28. mednarodna likovna kolonija, 
tokrat z naslovom 'Skupaj v istem 
čolnu'. Izkupiček prodanih del 
gre za pomoč družinam v stiski. 
Likovne umetnije avtorjev, ki 
svoja dela podarijo v dobrodelni 
namen, potujejo po Sloveniji, kot 
vsako leto pa jih bodo razstavili 
tudi po svetu.

Četrtošolci smo si v okviru 
pouka likovne umetnosti ogledali 
prekrasno razstavo, naša likovnica 
Lea Koren pa nam je malo odstrla 
tančice likovnih pojmov, tehnik 
in materialov. Nekateri učenci so 
o likovnih nalogah zelo veliko 
vedeli in tudi sodelovali v debati, 
nekateri pa so se sprostili ob 
gledanju razstavljenih del in svojo 

pozornost posvetili njihovim 
izklicnim cenam in avtorjem. 
Z veseljem smo si ogledali tudi 
umetnino Ane Maraž, domačinke 
iz Vipave in mame našega učenca. 
Kako ponosen je bil šele Veno, ko 
je videl delo svoje mame na tako 
pomembni razstavi. 

Po navdušenju ob ogledu krasne 
razstave lahko le z veseljem in 
ponosom povabimo tudi druge 
ljubitelje lepega, naj si razstavo 
ogledajo. Mi smo bili navdušeni.

Vida Trošt in Nadja Rodman 
Koradin, foto Vida Trošt 

Ogled razstave
Nekateri pravijo, da je šola prenaporna, dolgočasna in stresna 

zadeva za učence, učitelje in starše in ta trditev verjetno včasih 
popolnoma drži, a če znamo izkoristiti možnosti, ki jih imamo, 
je lahko šola tudi polna presenečenj, raziskovanja in novih 
izkušenj, polna izzivov in širjenja obzorij, polna veselja in 
sodelovanja. 

Srec no in uspesno leto 2023!

Naj vam novo leto 
prinese veliko dobrih 
odločitev, iskrenih 
nasmehov ter 
radostnih trenutkov. 
Želimo vam mirne in 
vesele praznike.

Ekipa Gaberit nepremičnine
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Ob zaključku projekta sta bili 
izdani dve pomembni knjigi, na 
kateri smo še posebej ponosni.

Najprej bi predstavili knjigo 
naše učenke Klaudije Gavrilove 
z naslovom Jaz, Klaudija. Učenka 
v svoji izpovedi pripoveduje o 
sprejemanju same sebe, kako se 
sooča z različnimi izzivi. Sebi 
in drugim želi pokazati, kaj vse 
zmore, kaj vse je že dosegla. 
Želimo si, da pri osebah s 
posebnimi potrebami vidimo 
njihove uspehe, močna področja, 
dosežke. Dajemo jim priložnosti, 
da se izrazijo, da so lahko uspešni. 
Avtobiografija Jaz, Klaudija je 
ena od teh priložnosti. Klaudiji 
iskreno čestitamo za njen uspeh, 
se veselimo z njo in smo ponosni 

nanjo. 
Ob zaključku je bil izdan 

tudi priročnik Projekt Program 
dodatnega usposabljanja. V njem 
so opisane dejavnosti od začetka 
projekta v letu 2017 do njegovega 
zaključka. 

Priročnik je razdeljen na štiri 
vsebinske sklope. V prvem delu 
so zapisane splošne informacije 
o projektu. V drugem delu so 
predstavljene aktivnosti, ki so 
jih v okviru modulov izvajale 
vzgojno-izobraževalne ustanove 
in nevladna organizacija. Svoje 
prispevke so tako pripravili vsi 
konzorcijski partnerji: CIRIUS 
Vipava, OŠ Dragotina Ketteja 
Novo mesto, OŠ Milke Šobar 
– Nataše Črnomelj, OŠ Stanka 
Vraza Ormož in Združenje 
bodi ZDRAV. V tretjem delu si 
lahko preberete analizo projekta 
PDU, ki jo je pripravila zunanja 
evalvatorka, doc. dr. Erna Žgur.

V zadnjem delu priročnika 
najdete priloge in v njih 
predloge, ki lahko pomagajo pri 
nadaljevanju ciljev projekta in 

vzpostavljanju oblik zaposlitev, ki 
osebam s posebnimi potrebami 
nudijo nekaj več. Te predloge 
smo vzeli zares in jih skušamo 
udejanjiti. 

Vemo, da bo v okviru našega 
rednega dela nadaljevanje 
dejavnosti projekta nekoliko 
težje izvajati. Prepričani pa smo 
v naslednje besede: »Kjer je volja, 
tam so poti.« In mi hodimo po 
njih in iščemo nove priložnosti 
za naše učence.

Adrijana Lampe Mikuž

Ta je potekal 7. decembra v našem 
centru. Ves čas nastopa fantov je 
bilo pri naših učencih eno veliko 
navdušenje , ki se je odražalo v petju, 
ploskanju, vriskanju in, seveda, 
plesu.

Hvaležni smo jim, da si, kljub 
natrpanemu urniku nastopov, 
vzamejo čas in, na veselje naših 
učencev, pripravijo pravi žur.

Erik, Andraž in Vid, hvala. Super 
ste!     Ivica Petrič, CIRIUS Vipava

Bilo je veselo … in nepozabno
Člani skupine 'Ne joči pevec', zasedba s harmoniko, kitaro in bobnom, so poznani širom po 

Sloveniji, poznani pa so tudi našim učencem v CIRIUS Vipava. Že tretje leto so nam namreč s 
svojo glasbo polepšali decembrski večer na šolskem plesu.

Uspehi učencev bogatijo naše delo
CIRIUS Vipava je v septembru 2022 zaključil izvajanje projekta Program dodatnega 

usposabljanja, ki sta ga financirala Republika Slovenija, Ministrstvo za izobraževanje, znanost 
in šport, in Evropska Unija iz Evropskega socialnega sklada. Naše delo bogatijo mnogi uspehi, ki 
so jih dosegli učenci skozi čas izvajanja. O njih si lahko preberete na spletni strani https://pdu.
cirius-vipava.si/.

Ljudska univerza Nova Gorica

BREZPLAČNA 
OSNOVNA ŠOLA 
ZA ODRASLE

Na Ljudski univerzi Nova Gorica lahko BREZPLAČNO dokončaš 
OSNOVNO ŠOLO ZA ODRASLE.

Če ne želiš na »skrajšan program«, pridi na LUNG in pridobil boš 
spričevalo, s katerim se boš lahko kasneje vpisal na poklicno ali 
srednjo šolo po svoji želji.

Vpis: do konca januarja 2023

Dodatne informacije: 051 607 259 ali neza.grillo@lung.si

Novogradnja Rezidence Papillon prihaja v Ajdovščino (Ribnik), 
predvidoma v letu 2024. Soseska obsega dva stanovanjska bloka s 
skupno 66 sodobno zasnovanimi, kakovostno izvedenimi 
stanovanji. Stanovanja okvirnih velikosti od 47 m2 do 115 m2 se 
bodo razprostirala v šestih etažah, vsakemu stanovanju pripada 
loža, v pritličju imajo nekatera stanovanja zasebni atr�, v najvišjih 
etažah pa teraso. Stanovanjem pripadajo lastniška parkirna 
mesta, prav tako bo urejen prostor za druženje.

Projekt v pripravi

papillon@gaberit.si 
051 690 437

WWW.PAPILLON.SITovarniška cesta 4a
Ajdovščina

Gaberit nepremičnine
Mat�a Ceket s.p.

INFO O PROJEKTU

25. oktobra so šolo obiskale 
učiteljice iz Francije, ki so bile 
na izmenjavi v Ciriusu v Vipavi. 
Pred poukom so si ob kratki 
predstavitvi knjižničarke Nataše 
Markič ogledale šolsko knjižnico. 
Sledilo je opazovanje ur pouka 
pri različnih učiteljih. Skupna 
medpredmetna ura med šolsko 
knjižnico in slovenščino, ki jo 
poučuje Izidora Černigoj, se je 
odvijala v čitalnici. Učenci so 
gostje naučili, kako se predstavijo.
Vsi so prisluhnili pravljici 
Slavka Pregla O fantu, ki je lepo 
pozdravljal. Učenci so v skupinah 

gostjeučili slovenskih pozdravov 
v posameznem delu dneva, 
poimenovanja članov družine in 
zapisa preprostih povedi. Gostje 
so učencem pokazale razliko med 
slovensko in francosko abecedo. 

Med 16. in 18. novembrom so 
nas obiskali učitelji z Irske. Najprej 
so spoznali šolsko knjižnico, nato 
pa senčili pri različnih predmetih. 
Tudi z njimi smo izvedli skupno 
medpredmetno uro med šolsko 
knjižnico in slovenščino.

Ure so bile dinamične in 
interaktivne. Pohvalili so jih 
tako gosti kot učenci. Čeprav so 

učenci dodali, da je bilo ljudi, ki 
ne poznajo ene slovenske besede, 
težko učiti slovenščine, ne da bi 
si pri tem pomagali z angleščino. 
Šestošolci so pouk zapustili 
ponosni in nasmejanih ust.

Izidora Černigoj 
in Nataša Markič

Šestošolci učili slovenščino 
učitelje iz Francije in Irske 

Osnovna šola Danila Lokarja Ajdovščina sodeluje v projektu Erasmus+ pri izmenjavi učiteljev 
in strokovnih delavcev. Tako so se nekateri učitelji in strokovni delavci že v preteklih letih 
udeležili strukturiranih tečajev v tujini ali senčili (opazovali pouk) na drugih šolah po Evropi. 
Na tak način se je oblikovala mreža poznanstev in novih izmenjav.
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Goriška cesta 25C, Ajdovščina

Vam
na voljo
na novi lokaciji
v Ajdovščini.

oglas-275x390.indd   1 15/09/2022   14:13

Delavnice so bile prilagojene 
starosti otrok. Skupna točka je bil 
obisk šolske knjižničarke Nataše 
Markič, ki je v vseh oddelkih 
brala knjige, o katerih so se 
učenci nato pogovarjali. V šolski 
knjižnici je pripravila razstavo 
knjig na tematiko strpnosti, 
prijateljstva in reševanja 
sporov. Tako se je ob enem 
promoviralo branje, poskrbelo 
za razmišljanje na letošnjo temo 
praznovanja meseca šolskih 
knjižnic (Branje za globalni 
mir in življenje v harmoniji) ter 

spodbujalo prijateljstvo, strpnost 
in medvrstniško sodelovanje. 
Po prebrani knjigi je v oddelku 
potekal razgovor o temi. Učenci 
so ob tem podajali svoja mnenja 
o knjigi in dejstva, ki so jih 
iz literature slišali. Splošna 
ugotovitev učencev je bila, da 
mnenja lahko hitro zamenjamo 
za dejstvo in ga kot tako širimo 
dalje. Nesprejemanje mnenj 
drugih vodi v spore. Spoznali so: 
če želimo, da nam je skupaj lepo, 
se moramo truditi vsi, vsak dan, 
po svojih najboljših močeh.

V nižjih razredih so učenci 
risali za sošolce. Male likovne 
stvaritve so dobile nove lastnike, 
ki so jih z veseljem odnesli domov. 
Učenci so iz barvnih papirjev 
izrezali dlani in jih pritrdili 
na panoje in nastale so verige 
prijateljstva, ki brez meja obkroža 
svet. Iz lego kock so oblikovali 
imena sošolcev ter ob izdelku 
povedali sošolcu prijazno misel. 
Med vodenimi dejavnostmi so 
izdelovali zapestnice prijateljstva 
injih podarjali sošolcem. Na 
šolskem igrišču so se skupaj igrali 

socialne igre, ob katerih nihče ni 
bil izključen. Četrto in petošolci 
so poiskali kamenčke in nanje 
pisali prijazne misli. Podarili so 
jih sošolcem, delavcem šole in 
profesorjem sosednje Srednje šole 
Vena Pilona Ajdovščina. Pisali so 
prijazna pisma, ki jih bodo učitelji 
dostavili varovancem Doma 
starejših občanov Ajdovščina. 
V usmerjenem prostem času so 
četrtošolci ustvarjali s pisano 
besedo in sliko. Na panoju je 
nastala prava razstava stripov, 
ki so jih ustvarili. Učenci vseh 
razredov se z veseljem ustavijo 
in si preberejo stripe s skupnim 
naslovom in temo Lepa beseda 
lepo mesto najde. Pri razrednih 
urah so učenci četrtega a razreda 
z razredničarko Lilijano Rijavec 
razmišljali in odgovarjali na 
vprašanje, kaj pomeni strpnost 
oz. kako si jo razlagajo. Misli so 
strnili in jih zapisali na razredni 
plakat. Ugotovili so, da strpnost 
pomeni, dastrpno poslušamo 
sogovorca in ga gledamo v oči, 
smo prijazni, pomagamo drugim 
v stiski, sprejmemo drugega v 
igro, se vljudno pogovarjamo, 

poskušamo razumeti drugega, 
uporabljamo lepe besede hvala 
in prosim, osebi damo novo 
priložnost, govorimo resnico 
in ne lažemo o drugemu, 
govorimo z dobrim namenom, 
sprejemamo drugačnost.Sestavili 
so sklepno misel razreda, da je 
strpnost mešanica poslušanja in 
razumevanja drugih oseb ter da 
se preprosto vidi, če si strpen ali 
ne.

Učenci OPP NIS so se v okviru 
podaljšanega bivanja pogovarjali 
o pomenu strpnosti med učenci in 
učitelji. Kako strpni so, so testirali 
z družabnimi igrami, kjer so se 
dogovorili, da je najpomembnejše 
pravilo, da se med igro ne 
jezijo, kričijo in se kregajo. Na 
začetkujim to ni najbolje uspelo, 
z vajo pa so postali vedno bolj 
strpni in se na koncu iskreno 
veselili uspeha sošolcev.

V današnjem svetu, kjer 
strpnosti in prijaznosti pogosto 
primanjkuje, je lepo opazovati 
mlade ljudi, ki se zavedajo 
pomena in nujnosti obojega.

Izidora Černigoj

Dejavnosti v podaljšanem bivanju ob mednarodnem dnevu prijaznosti in mednarodnem dnevu strpnosti 

Mesec strpnosti in prijateljstva
Učitelji podaljšanega bivanja na OŠ Danila Lokarja Ajdovščina se dobro zavedamo, da so vrednote, kot so prijateljstvo, strpnost, prijaznost, čut za sočloveka v 

današnjem svetu hitrega bivanja, odločanja in delovanja, postavljene na stranski tir. Učenci so podvrženi instantnim hitrim odločitvam, ki v ospredje postavljajo 
njih kot individuume in ne skupnosti, v kateri se gibajo in živijo. Zato smo se odločili, da mednarodna dneva prijaznosti in strpnosti vključimo v obsežnejši projekt 
in jima posvetimo cel mesec. V projekt je bilo vključenih približno 250 učencev, ki po pouku ostajajo v podaljšanem bivanju. Potekal je tako na matični šoli, na 
OPPNIS in na podružnični šoli v Lokavcu. Sodelovalo je tudi 20 mentorjev učiteljev, ki so z različnimi delavnicami in dejavnostmi popestrili ure v podaljšanem 
bivanju in razredne ure v oddelku 4. a razreda na matični šoli.
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Na vasi imamo odlične 
pridelovalce vin in ljubitelje dobre 
kapljice. Ker pa druženje le teh ne 
gre nikoli iz mode, smo se zbrali 
po hramih ob vinu, pesmi in 
domačih dobrotah. Druženje je 
obudilo stare čase, ko so se ljudje 
zbirali po hramih.

Vabljeni v Vrtovin, kjer nikoli 
ne zmanjka dobre kapljice in 
dobre volje vaščanov.

Nevenka G.

Po dveh ovinkih je tišino 
napolnila pesem naše reke, ki je 
stoletja oblikovala življenje pri 
nas. Vedno smo je veseli, zato je 
bilo hrepenenje po njeni melodiji 
v avgustovskih in julijskih dneh 
še toliko večje.

Po kratkem vzponu sta se 
zasvetili obe beli glavi naših 
vrhov. Torej danes pa smo 
popolni.

Vračala sem se po drugi stezi, 
ki mi je prav tako polnila dušo.

Ko se je rodil nov dan in 
so se na našem najlepšem in 
najbogatejšem trgu brisale sledi 
neprespane noči, sem se vračala 
proti domu.

Prečkala sem Hubelj in obšla 
krožišče. Na pločniku sem opazila 
žensko, ki je težko nosilabreme 

svojih let. Pomagala si je s palico 
in sama sebi tožila. Vem, da je 
domačinka, vendar … Po drugi 
strani je prihitela mlajša ženska, 
vsa zadihana v sobotnih opravkih, 
tudi ona mora biti domačinka. Že 
od daleč je pozdravljala starejšo 
gospo, odložila je torbo kar na tla, 
ženičko je prijazno stisnila in jo 
objela. Prizor, ki ga redko srečam. 
To ni pomemben gospodarski 
vzpon, to ni zmaga na tekmi, to je 
Človečnost. Topla beseda kar na 
pločniku, stisk in pozdrav so prav 
gotovo odmaknili težko breme.

Zaigralo mi je srce.
Moj korak jepostal živahen, da 

ne zapišem, poskočen. 
Da, tudi to je naše mesto. JE. JE.

Irena Šinkovec

 

VOLK GIPS d.o.o.
Plače 28d

5270 Ajdovščina
telefon: 040-773-849

 

e-mail: volk.polonca@gmail.com

Želimo vam vesele 
praznike in srečno 

v letu 2023!
- montaža gips sten in stropov
- montaža akustičnih stropov 

- beljenje in kitanje 
- diamantno kronsko vrtanje

Je to naše mesto?
Sobotno jutro, eno tistih zaspanih in krmežljavih juter. 

Odločila sem se, da pozdravim nov dan pri izviru Hublja, po naši 
romarski poti. Gospodovala je tišina v meni in okrog mene, 
le jesenski listi so bili moji sogovorniki, ki jih je naša burja 
vrtinčila po zraku. To je bila tišina, ki, po pesniku Jakobsenu, 
živi v travi, na spodnji strani vsake bilke … Iznad Gore se je 
dvigala zastava in napovedovala vihrav dan.

Vrtovin - od hrama do hrama
Hrami so značilni za skoraj celo slovensko področje razen Gorenjske, ki ne velja za tradicionalno 

vinorodno deželo. Vrtovin je znan po neštetih starih velbanih hramih, ravno tako po novejših kleteh.

V besedi sta zbirko predstavili 
avtorica in s. Božena Kutnar, ob 
tem pa je zazvenelo petje pevcev 
iz razreda prof. Jerice Rudolf ob 
orgelski spremljavi prof. Marka 
Kanalca. V zborovski zasedbi in s 
solisti – psalmisti – so predstavili 
izbrane psalme iz nove zbirke. Pri 
nekaterih spevih so bili k petju 
povabljeni tudi vsi prisotni, saj je 
namen psalmov, da pri petju pri 
bogoslužju sodeluje tudi zbrano 
ljudstvo. Poslušalci so lahko dobili 
vtis, kaj zbirka prinaša – napeve, 
ki jih je skladateljica ustvarila z 
mislijo na zmožnosti župnijskih 
zborov in na sodelujoče ljudstvo. 
Psalmi so zato preprosti, melodije 
so spevne in ritmično nezahtevne, 
mestoma pa modernejši pristopi 
naredijo nekatere speve pestrejše 
in sodobnejše. 

Avtoričino delo predstavlja 
pomemben prispevek k liturgični 
glasbi v slovenskem prostoru 
in velja poudariti, da delo še 
ni končano, saj skladateljica 
pripravlja tudi zbirki za liturgični 
leti B in C. Organisti in zborovodje 
pozdravljamo dobrodošlo 

popotnico za liturgično leto, ki 
je pred nami. Da smo jo močno 
potrebovali, kaže že to, da je prva 
izdaja knjige razprodana – njena 
vsebina bo gotovo dopolnila 
marsikatero bogoslužje.

Tako je bila nedelja Kristusa 
Kralja obogatena s prijetnim 
in koristnim srečanjem, 
namenjenim zlasti tistim, ki 
jim tovrstna glasba predstavlja 
del njihovega poslanstva, 
torej zborovodjem župnijskih 
zborov, organistom, pevcem in 
duhovnikom. Predstavitev je 
organiziralo društvo VoxArte v 

soorganizaciji ajdovske glasbene 
šole in Koprske škofije. S svojo 
prisotnostjo je dogodek počastila 
ravnateljica glasbene šole 
Bernarda Paškvan. Prav tako se je 
vabilu odzval koprski škof msgr. 
dr. Jurij Bizjak, ki je s svojim 
optimizmom, preprostostjo in 
dobrodušnostjo ter kleno domačo 
besedo ob koncu predstavitve 
nagovoril vse zbrane in tako lepo 
zaokrožil nedeljski dogodek na 
Glasbeni šoli Vinka Vodopivca 
Ajdovščina.

Nevenka Lozar, 
foto David Kunc

Predstavitev zbirke Glej, prihajam
V dvorani Glasbene šole Vinka Vodopivca Ajdovščina je 20. novembra potekala predstavitev 

zbirke psalmov Glej, prihajam avtorice Katarine Vidmar. Na Zavodu za cerkveno glasbo, 
ki je zbirko izdal, so prepoznali vrednost in pomen njenega dela ter priložnost, da Cerkev 
na Slovenskem dobi celotno zbirko spevov med berili za nedeljska in nekatera praznična 
bogoslužja. Zbirka je pridobila dovoljenje za bogoslužno rabo in tako je septembra izšel prvi 
zvezek za liturgično leto A, ki se ujema z lekcionarjem tega leta. 

ponedeljek - petek | 7.00 - 16.00
  

LUKA LESKOVEC
kmetijska mehanizacija

sobota | 8.00 - 12.00

Goriška cesta 75 | 5270 Ajdovščina | info@luka-leskovec.si

stroji 041 978 630 | trgovina 031 436 000 

V voščilu vsak naj željo najde, 
da zima bi lepot vam dala.

Naj mir gre čez 
vipavske brajde, 
iz srca vam vsem

iskrena hvala!
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V ustvarjalnosti polni Garaži 
na Vilharjevi ulici ne zmanjka 
idej. Prostovoljne mentorice 
in mentorji, večinoma mladi, 
zaposleni v tehniških smereh, 
otrokom, mladim in odraslim 
pomagajo uresničevati ideje, 
uporabljati izvijače, kladiva in 
brusilke, upravljati računalniške 
programe ter izdelovati prototipe, 
ki ideje spreminjajo v resničnost. 
Občina Ajdovščina je pobudo 
mladih študentov, ki so si želeli 
takšnega prostora, podprla z 
brezplačnim najemom prostorov, 
v katerih se nahaja Garaža. Tako 
je nastal ustvarjalen prostor, 
v katerem mentorji predajajo 
svoje znanje na mlajše, znanja 
željne generacije, pri tem pa 
poglabljajo svoje veščine. 
Slednje počnejo skozi vse leto 
v raznolikih projektih. 'Garaža 
krožek ' naslavlja otroke stare 
med 10 in 13 let. Skozi tedenska 
srečanja že spoznavajo osnove 
tehnike in naravoslovja pod 
vodstvom mentorjev. Krožek je 
prilagojen otrokom, da osvojijo 
temeljna osnovna znanja tehnike, 
elektrotehnike, strojništva in 
programiranja. S tem znanjem 
bodo v prihodnje lahko izdelovali 
inovativne izdelke in raziskovali 
ta področja bolj poglobljeno.

 Poleg tega to sezono učenci 
zadnje triade osnovne šole ter 
dijaki v šolskem letu 2022/23 
nadaljujejo projekte iz preteklega 
šolskega leta s podporo lokalnih 
podjetij, ki pomagajo z donacijami 
materialov.

 »Upamo, da bomo z delom na 
izobraževanju otrok v različnih 
razvojnih fazah na dolgi rok 
pripomogli k tehnološkemu 
in gospodarskemu razvoju v 
regiji. Pri vzpostavitvi Garaže 
so sodelovali skoraj vsi možni 
deležniki: od šolarjev kot 
udeležencev do študentov kot 
mentorjev, javnih organov in 
podjetij, ki so zagotovili prostore 
in opremo, do navdušencev, ki 

v ideji vidijo potencial in so vse 
skupaj dejansko omogočili. V 
takem duhu bomo tudi nadaljevali 
in se trudili, da postane Garaža 
prostor za nadobudneže iz vseh 
zgoraj naštetih skupin, stičišče, 
kjer se bodo ti lahko prosto 
srečevali in izmenjevali znanje, 
ideje, izkušnje in informacije,« 
sporočajo koordinatorice iz 
Zavoda Beta, ki bdijo nad vse 
uspešnim programom v ajdovski 
občini. 

Zavod Beta je bil uspešen 
na razpisu »Spodbude za 
inovativne pristope na področju 
kakovostnega življenja za vse« 
s projektom Sam svoj mojster, 
ki ga financira Fundacija BiT 
Planota, od začetka julija do konca 
letošnjega leta. Tako je Garaža 
poleg svoje primarne dejavnosti – 
mentorskega programa za otroke 
– razširila svoj asortiman ter 
ponudila svoje delovne prostore 
ter orodja za raznorazna ročna 
dela ter popravila tudi odraslim. 

Tekom leta so se v sklopu 
projekta Sam svoj mojster izvajale 

različne praktične aktivnosti 
za mlade, odrasle in starejše. 
Izoblikoval se je medgeneracijski 
prenosa znanja, ki izboljšuje 
pogoje za večjo vključenost 
različnih ranljivih skupin.

Mlade, ki so se udeležili 
aktivnosti, se je usmerjalo 
v podjetniško razmišljanje. 
Z vodenimi delavnicami 
obrtnih mojstrov in mojstric, 
so se jim predstavili obrtni 
poklici ter možnosti šolanja in 
zaposlitve v lokalnem okolju, 
saj so tehnični poklici vedno 
bolj iskan kader. Odraslim je 
projekt predstavljal dostop do 
neformalnega izobraževanja ter 
lažjega vključevanja v družbo s 
pomočjo vseživljenjskega učenja 
ter sodelovanja in povezovanja.

Skozi projekt Sam svoj mojster 
se je 10 nedelujočih ali zavrženih 
izdelkov vrnilo v uporabo – 
popravila so izvajali posamezniki 
iz različnih generacij. Na pomoč 
pri popravilih so pristopili 
izkušeni obrtniki (posebna 
zahvala gre gospodu Miranu 
Kobalu), ki so svojim znanjem 
nudili svetovanje pri saniranju 
predmetov ter uporabi različnih 
ročnih in strojnih orodij. S 
tem se je dvigovala zavest o 
ponovni uporabi ter o krožnem 
gospodarstvu. Uporabniki so 
koristili prostore Garaže za 
uresničevanje lastnih projektov, 
nastalo je 5 na novo izdelanih 
izdelkov. 

S projektom Sam svoj mojster 
smo vzpostavili prostor, kjer so 
se srečevale različne generacije, 
se navduševale nad tehniko ter 
izmenjevale znanje in izkušnje. 

Garaža je na Vilharjevi ulici 
v Ajdovščini za popravila in 
posvete predvidoma odprta 
vsak delavnik od ponedeljka do 
petka med 9. in 12. uro ter med 
13. in 17. uro. Uporaba delovnega 
prostora in orodja je brezplačna.

Vabljeni!

Medobčinsko dr ušt vo 
prijateljev mladine Ajdovščina 
je letos razpisalo javni nagradni 
natečaj Jaz in moja prihodnost, na 
katerega so bili povabljeni mladi 
med šestim in osemnajstim letom 
starosti, učenci in dijaki šol občin 
Ajdovščina in Vipava. Letošnja 
tema je želela mlade spodbuditi 
k raziskovanju prihodnosti, 
tako lastne kot prihodnosti 
sveta. Povabilo je sprejelo 77 
natečajnikov, pod vodstvom 10 
mentorjev. Na natečaj je prispelo 
10 literarnih, 63 likovnih ter 4 
fotografska dela. Dela so nastajala 
tako v šolah pod mentorstvom 
učiteljev kot na ustvarjalnih 
delavnicah v organizaciji društva. 
Po razpisanem roku je zasedala 
strokovna komisija v sestavi 
Silve Copič, likovne pedagoginje 
in priznane domače umetnice, 
Ines Bunič Mohorič, profesorice 
likovne vzgoje, Tereze Dolenc 
Rebek, literarne komparativistke, 
ter Sare Bone kot predstavnice 
društva.

Ustvarjalci in ustvarjalke so se 
predpisane tematike lotili zrelo in 
z vso zagnanostjo. Njihov posluh 
za temo se odraža v iskrivih 
opažanjih, ki izhodiščne poudarke 
ovrednotijo s premislekom, kje je 
v svetu njihovo mesto, kako naj 
vidijo samega sebe in kako druge, 
in kaj naj storijo, da bi se položaj 
izboljšal. Likovni ustvarjalci 
so posegali po raznovrstnih 
likovnih motivih. Svoja sporočila 
so likovno izrazili z uporabo 
različnih tehnik (tuš, barvica, 
svinčnik, tempera, akril …), te so 
pogosto med seboj kombinirali.

Mladi so se izpostavili s pisnimi 
izdelki, ki jih povezuje nekaj 
temeljnega – vsi natečajniki 
in natečajnice so se prelevili 
v aktivne pripovedovalce, 
ki odkrito izpostavijo svoje 
mnenje, stališče in prepričanje. 
Mlajša generacija zavzame 

aktivno vlogo ne le opazovalcev, 
temveč spreminjevalcev svoje 
prihodnosti. Razmišljanja 
v okviru natečaja so odraz 
poglobljene refleksije dogajanja 
okoli našega sveta. Svet okoli sebe 
opazujejo s pozornimi očmi, brez 
plašnic in zavzeto ter odgovorno 
pogledajo svoji prihodnosti 
naravnost v oči. V ospredju je 
vodilna ideja – osebna prihodnost 
stoji ob boku z globalno; tako 
gresta družbeni in ekološki vidik 
z roko v roki z osebnostnim.

Če povzamemo besede Kristine 
Valič, predsednice društva, lahko 
čestitamo vsem natečajnikom 
in tudi njihovim mentorjem, 
učiteljem, ki jim stojijo ob strani, 
se zavzamejo za njihove interese 
in talente, jih spodbujajo in 
vzgajajo v pronicljive ljudi, ki 
svojo pozornost usmerjajo h 
tehtnemu preudarku o svojem 
položaju v svetu. Vsem mladim 
pa želimo, da ne bi vse ostalo le 
pri besedi oziroma sliki, ampak 
bi ta postala dejanja. 

Na dogodku je zaživela 
tudi priložnostna razstava 
vseh nagrajenih del, likovnih, 
fotografskih in literarnih, in bo na 
voljo za ogled v avli Hiše mladih 
do 3. 12. 2022. Lepo vabljeni! 

Koledar 2023 je na voljo za 
ogled na naši spletni strani. 

Iskrena zahvala gre JSKD - 
Javnemu skladu RS za kulturne 
dejavnosti, Občini Ajdovščina in 
Občini Vipava za sofinanciranje 
projekta.

Jaz in moja prihodnost
Zaključna prireditev večmesečnega projekta, nagradnega 

natečaja Jaz in moja prihodnost, ki ga je razpisalo Društvo 
prijateljev mladine Ajdovščina, je potekala 29. novembra v Hiši 
mladih. Podelitev priznanj vsem natečajnikom in prvo javno 
predstavitev koledarja za leto 2023, ki vsebuje nagrajene 
prispevke (ta je bil kot obljubljena nagrada podeljen 
nagrajencem), je spremljalo tudi odprtje priložnostne razstave 
nagrajenih izdelkov.

V Garaži ne (z)manjka idej!
V ajdovski Garaži – inovativni zakladnici priložnosti – snujejo takšne in drugačne inovacije. 

Prostor je postal pravo zbirališče ustvarjalnosti, srečevanja in druženja. Vsestranski program 
medse vabi vse, željne udejanjiti svojo idejo – bodisi uresničiti kompleksnejšo inovacijo ali 
zgolj popraviti domače pohištvo. V teku so mentorski program Garaža, Garaža krožek in Sam 
svoj mojster – pridružite se lahko kadar koli, saj srečanja potekajo čez celo leto.
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Najprej smo obiskali 
Železničarski muzej, v katerem je 
predstavljena železniška dediščina 
na Slovenskem. Začetki muzeja 
segajo v sredino 20. stoletja, ko so 
se slovenski železničarji odločili, da 
bo njihov železniški muzej stal na 
mestu kurilnice Ljubljana Šiška na 
Parmovi ulici 35. Ker so zavezani 
varovanju železniške dediščine 
na Slovenskem, so desetletja 
pridno zbirali dokumentacijo in 
raznovrstna železniška vozila, 
drugo železniško opremo in 
sorodna gradiva. Železniški muzej 
je bil ustanovljen leta 1981 kot Odsek 
za muzejsko dejavnost Železniškega 
gospodarstva Ljubljana. Danes se 

muzej predstavlja v dveh objektih. 
Glavno poslopje je rotunda s 
parnimi lokomotivami. Ko smo si 
ogledovali te velikanke, se nam je 
lokomotiva na ajdovski železniški 
postaji zdela kot palček. Meni 
osebno pa je kar naprej hodil pred 
oči prizor iz filma Doktor Živago, 
ko preko zasnežene sibirske 
pokrajine drvi proti gledalcem 
črna lokomotiva z ogromno rdečo 
zvezdo in Strelnikom. V sosednjem 
objektu stalna razstava prikazuje 
glavna železniška področja. Lahko 
smo posedli na vsem nam še tako 
znane lesene klopi, se spomnili 
male kartonaste vozovnice, ki 
jo je sprevodnik s posebnimi 
kleščami preluknjal, videli, kako 
so premikali kretnice in različne 
signalne naprave nekoč, videli 
različne železničarske uniforme.

Nato smo se sprehodili do 
Muslimanskega kulturnega 
centra v neposredni bližini. 
Sestavljen je iz več poslopij: 
upravne stavbe z amfiteatralno 

dvorano, izobraževalnega središča, 
stanovanjskega dela, osrednji del 
pa je seveda džamija z minaretom. 
Center je svoja vrata odprl v letu 
2020, zaradi epidemioloških 
razmer pa je svojo vlogo začel 
opravljati šele v zadnjem času. 
Prijazna gospodična Elma Bošnjak 
nas je popeljala po posameznih 
prostorih, nam predstavila njihov 
namen, odgovarjala na naša nešteta 
vprašanja, nam veliko povedala 
o načinu življenja po islamu in 
načinu življenja muslimanov v 
Sloveniji. Ali ste vedeli, da je bila 
prva džamija v Sloveniji postavljena 
že leta 1917 v Logu pod Mangrtom? 
Postavljena je bila med Soško fronto 

za potrebe vojakov iz Bosne. Danes 
nanjo spominja le še ohranjena 
fotografija. Na koncu smo obiskali 
še restavracijo in poskusili njihove 
baklave. 

Čez železniške tire smo lahko 
videli že naš naslednji cilj: 
Pivovarno Union. Najprej smo 
si s pomočjo sodobne virtualne 
tehnologije ogledali sodobno 
proizvodnjo piva od štirih vstopnih 
sestavin (hmelj, slad, voda in kvas) 
pa vse do odpremljana polnih 
steklenic piva v skladišča oziroma 
do končnega uporabnika. Zelo 
zanimiv je bil tudi obisk muzeja, 
v katerem je prikazano več kot 150 
let slikovite zgodovine pivovarstva 
v Ljubljani in razvoja znamke 
Union. Zaključili smo z degustacijo 
njihovih najnovejših piv, ob tem 
pa pogrešali tudi kakšno slano 
prestico. 

Polni novih spoznanj smo se 
zvečer vrnili domov.

Zdenka Žigon, 
foto Jana Maraž

Film ‘govori’ o azbestozi, zaradi 
katere umreta dva lika, mož in 
žena v razmaku nekaj mesecev, 

v različnih letnih časih, kar pa je 
režiser v istem snemalnem dnevu 
(maja 2021) dosegel z različno 

svetlobo (zjutraj in zvečer) in 
ustreznimi oblačili. Tako so bili 
kosovelovci (na pokopališču v 
Miljah) na nogah od zore do 
mraka. Dopoldne so peli prvi del 
Borov in sicer v poletnih opravah, 
popoldne pa drugi del skladbe, 
tokrat v oblekah s kravato, kar je 
bilo zaradi močnega sonca kar 
zahtevno, še posebno za solista 
Aleša Kogoja, ki je znameniti solo 
odpel vsaj 15 krat. Peli so namreč 
tudi, ko niso bili v kadru, da so 
se glavni igralci lažje vživeli v 
vsebino Kosovelove pesmi in 
Srebotnjakove glasbe, ki je očitno 
Gergoletu zelo pri srcu.

Pridemo tudi... na borjač. 

ASFALTIRANJE MANJŠIH
IN VEČJIH POVRŠIN 
Svetovanje, kvalitetni in strokovni  

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

primoasfalt@gmail.com
Primoasfalt d.o.o.

Dolga Poljana 50, 5271 Vipava

040 289 009

Srečno v novem letu 2023!

Kosovelovski Bori vršali v Tallinu
Na filmskem festivalu v estonski prestolnici Tallinu je premiero doživel celovečerec “L’uomo 

senza colpa” (Človek brez krivde) zamejskega režiserja Ivana Gergoleta, po rodu iz Doberdoba. 
V dveh kadrih se pojavijo tudi pevci zbora Srečko Kosovel iz Ajdovščine in sicer na dveh pogrebih 
pojejo Srebotnjakove Bore. Zanimivo, da je Gergolet kosovelovsko petje uporabil kot podlago 
napovednika za festival (first trailer): https://youtu.be/V8AS-1DP5Q0.

Mostov veseli dan 
kulture 2022

Letošnji Ta veseli dan kulture smo v okviru krožka Zgodovinska 
potepanja praznovali v Ljubljani.

Zadnji novembrski sobotni 
večer smo na Gočah, v dvorani 
osnovne šole, gostili Gledališko 
skupino Dekani s komedijo Revija 
najboljših skečev. Predstava je 
bila sestavljena iz več različnih, 
med seboj nepovezanih šaljivih 
zgodbic. Prva je bila namenjena 
prijateljem in kako si je treba 
čas za njih vzeti. Druga je bila o 
božiču in božični večerji , kako 
dobiš ženo na laž oz. da ima laž 
kratke noge. Nadaljevali so s 
sobotnim dnem na tržnici, kjer 
dobiš vse za dušo in oči, o tem, 

da nesreča nikoli ne počiva, in 
za zaključek, kaj sta v življenju 
mladostnikov nona in nono. 

Gre za izbor izmed mnogih 

skečev, ki jih je v zadnjih 
petnajstih letih napisal in režiral 
Boris Piciga, vodja skupine. 
Prijeten večer smo zaključili s 
smehom in dobro voljo, ki v tem 
času manjka prav vsem.

Anja Godnič

Večer smeha na Gočah

Skupina Bandelli vam želi vse dobro v novem letu 2023
in vesele Božicne prnike 



KULTURA        29
Četrtek, 22. december 2022 • številka: 248

Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Najvišja kakovost

Husqvarna

Pestra ponudba vrtnih
kosilnic HUSQVARNA.

Na zalogi, dobavljivo takoj

ELEKTRO AGREGATI
HONDA 
Honda ponuja pestro
paleto elektro
agregatov, ki jih lahko
uporabljamo za
najrazličnejše namene.
Od stabilnih postaj do
lahkih in prenosnih.

Motorne žage

Pihalnik in sesalnik
 SH86STIHL

Možnost pihanja ter sesanja
Ploščata in okrogla šoba
Pretok zraka 770 m³/h
Vreča 45 lit (z drobljenjem)
Teža 5,6 kg

Snežne freze Honda, Husqvarna

OTROŠKI
KOTIČEK
VRTNIH IN
GOZDARSKIH
NAPRAV

Če me rezervirate do 31.12.2022
prejmete 10% popust.

Na osmih predavanjih, ki jih večinoma obiskujejo mlade mame s svojimi dojenčki, obravnavamo 
predvsem obdobje porajajoče se 
pismenosti, oziroma dejavnost 
predopismenjevanja –kako torej 
otroke na spontan način in skozi 
vsakodnevne dejavnosti uvesti v 
svet branja, pisanja, matematike, 
likovne in glasbene umetnosti, da 
bodo v času šolanja te dejavnosti 
laže sprejemali in se jih učili. 
Povabljene strokovnjakinje s 
področij likovne in glasbene 
umetnosti, logopedije in 
psihologije nam pripravijo skupno 
pet zanimivih predstavitev, tri pa 

prispeva knjižničarka, oziroma 
koordinatorica srečanj. Na 
slednjih treh želimo mamicam 
in otrokom predstaviti prednosti 
skupnega družinskega branja, 
prednosti razvoja družinske 
pismenosti ter dejavnosti, ki 
vzpodbujajo matematične in 
pisalne spretnosti. Pregledamo 
tudi nabor boljših slikanic in 
gradiva, ki te dejavnosti opisujejo. 

Predavanja so bila pozitivno 
sprejeta. Poleg tega, da se iz 
izbranih tem vedno nekaj novega 
naučimo, je to tudi lepa priložnost 

za druženje in izmenjavo 
osebnih izkušenj – prav te so po 
besedah mam obiskovalk najbolj 
dragocene. 

Ob zaključku sklopa osmih 
predavanj so obiskovalke v 
dar prejele tudi izvlečke vseh 
predavanj, otroško slikanico, 
knjižno kazalko, blok in vrečko z 
rožnimi semeni iz naše Knjižnice 
semen. Glede na pozitiven odziv 
smo optimističniin se že veselimo 
naslednjega leta, ko bomo spet 
skupaj 'brali v naročju staršev'! 

Franka Koren

Bralni krožek Beremo v naročju staršev v Vipavi 

Nikoli ni prezgodaj za spoznavanje s knjigo
V Krajevni knjižnici v Vipavi, podružnici Lavričeve knjižnice, smo 8. decembra zaključili sklop srečanj Beremo v naročju staršev. 

Srečanja v Lavričevi knjižnici z nekaj prekinitvami potekajo že od leta 2009 in so dobro obiskana. Ker so vedno potekala le v 
Ajdovščini, smo se odločili, da jih tokrat preselimo tudi v Vipavo in odločitev se je izkazala za dobro, saj se je prijavilo kar 15 
obiskovalk z otroki. Čeprav v Vipavi, so bila srečanja namenjena vsem našim uporabnikom, oziroma vsem prebivalcem širše 
Vipavske doline. Z veseljem povemo, da se je srečanj udeleževala celo bralka iz Tolmina.

Kulturno društvo Norma 7 je v 
letošnjem letu vodilo večmesečni 
intermedijski projekt Shema časa, 
v katerem so sodelujoči umetniki 
z različnimi tehnikami, materiali 
in mediji ustvarjali različne 
(z)vrsti umetnin (instalacija, 
performans, besedna umetnost, 
body art, pop art, eksponat, 
kip, minimalizem, video, film, 
krajinska umetnost, risba, grafika, 
slika, fotografija …). Projekt 
je koreninil v pesnitvi Shema 
časa, avtorja Mirana Rustje, ki je 
kot literarna predloga ponujala 
vsebinsko bogate iztočnice v 
mnogotere oblike snovanja.

Marca je bila v okviru 
tradicionalnega fest iva la 
Klementina MKC Hiše mladih 
Ajdovščina predstavljena razstava 
Shema časa I. devetih ustvarjalcev 
primorske in štajerske regije. Ob 
dveh avtoricah, ki sta v svojem 
ustvarjalnem okolju že uveljavljeni  
univ. dipl. ing. arh. in dipl. slik. 
Taši Turk iz Vipave in dipl. slik. 
Maji Šivec iz Maribora  so se 
javnosti predstavili mladi avtorji. 
Digitalna dela so razstavljale 
dipl. obl. vizual. kom. Ana Bačar 
iz Ajdovščine, diplomantka 
akademije umetnosti Antonella 
D'amico iz Ajdovščine, teh. obl. in 
fotog. Iris Šinigoj iz Nove Gorice; 
likovna dela pa Maša Ogorevc in 
Nina Purg iz Maribora, Ludvik 
Pečenko iz Nove Gorice in dipl. 
obl. vizual. kom. Monika Avdić 
iz Ajdovščine. Odprtje je uvedel 
literarni recital Shema časa, ki 
ga je ob glasbeni sceni izvedla 
Dramska skupina Norma7. 

Sledil je niz treh razstavnih 
predstavitev v Galeriji Ljudske 

univerze Ajdovščina, in sicer 
v mesecu juniju, avgustu in 
novembru. Mlada slikarka Nina 
Laloš iz Ljubljane je nastopila s 
samostojno slikarsko razstavo 
Svetilniki. Renata Cigler 
Gandolfo, članica Celjskega 
literarnega društva, je pripravila 
cikel risb Podobe iz sanj. S 
skupinsko likovno razstavo 
Shema časa III. so nastopile univ. 
dipl. ing. arh. Polona Kresal Bizaj, 
slika z usti, iz Ljubljane, lik. ped. 
Ljudmila Turk iz Ljubljane in 
oblikovalka Anita Kožar iz Krke. 
Vse tri predstavitve je pospremil 
tematski literarni recital v izvedbi 
članov društvene dramske 
skupine.

Oktobra in novembra je Galerija 
Vipavski Križ omogočila tri 
sklope večjih postavitev v projektu 
sodelujočih avtorjev. Prva je 
pripadala pregledni razstavi 
Rajka Bogataja, predsednika 
Društva likovnikov Kranj, 
poimenovani Siva pot. Opus 
je osvetlil slikarjevo subtilno 
opazovanje, motivno širino in 
zavidljivo slogovno razpetost. 

Sledila je razstava Metafizično 
s l i k a rs t vo,  k r a njskega 
akademskega slikarja Franca 
Beštra, katerega slike temeljijo 
na spiritualnem odzivanju 
na govorico podzavesti in na 
prenašanju podob sanjskega in 
nezavednega sveta v konkretne 
oblike. 

Zaključna prireditev je potekala 
8. novembra in je zaobjela svečano 
odprtje skupinske multimedijske 
razstave šestih ustvarjalcev 
KD Studenci Maribor: Jelisave 
Leskovar, Marjana Marksla, Petra 
V. Pavčka, Valentine Plemenitaš, 
Bernarde Štafunko in Violete 
Šmon, koordinatorke in idejne 
oblikovalke video predstavitve 
podprojektov Stil je človek & Vse 
o Evi . 

Pisana ustvarjalna govorica v 
projektu sodelujočih domačih 
in tujih avtorjev je predstavljena 
v literarno-likovnem zborniku 
Paralele časa, ki ga bo Društvo 
Norma7 ob sofinanciranju 
Občine Ajdovščina izdalo v 
letošnjem letu.

Ivana Keber

Intermedisjki projekt Shema časa 
v luči konceptualne umetnosti

»Človek je v svoji enosti mnogo dimenzionalen. Trenutek ni neka odmerjena količina, temveč 
plavajoči del neke celote, ki traja brez konca.« (Miran Rustja)
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Sobota 10. december, Zavod 
za šport Ajdovščina je ob koncu 
leta skupaj z Zdravstveno 
zavarovalnico Vzajemna, Centrom 
za krepitev zdravja Ajdovščina, 
Športno Unijo Slovenije ter 
podjetjem Webwellness Slovenija 
organiziral dan preverjanja telesnih 

ter funkcionalnih sposobnosti. 
Udeleženci so na dogodku 
pridobili povratne informacije 
glede njihovega zdravstvenega 
stanja ter priporočila za usmeritev 
v nadaljnjo športno aktivnost.

Obiskovalcem so bile na voljo 
štiri postaje.

V soboto zvečer še na plesnem 
podiju svetovnega prvenstva 
IDO, v nedeljo pa že na odru 
Dvorane prve slovenske vlade. 
Plesna družina ADC je živela in 
dihala z mladimi plesalci, ki so 
se v Gradcu udeležili svetovnega 
prvenstva pod okriljem Svetovne 
plesne organizacije IDO v plesnih 
zvrsteh hip hop in breakdance 
in vrhunsko zastopali barve 
domačega kluba ter slovenske 

plesne reprezentance. Plesalci 
ADC so z doseženimi rezultati 
na tekmovanju, kjer je sodelovalo 
4500 tekmovalcev iz 28 držav, na 
najlepši način zaokrožili letošnjo 
sezono plesnih tekmovanj,v kateri 
tudi sicer ni manjkalo vrhunskih 
dosežkov.

Plesalci ADC so tudi v Gradcu 
potrdili svojo predanost plesu 
in neomajno voljo do napredka, 
za katerim stojita kakovostno 
delo trenerjev in velika podpora 
staršev ter podpornikov kluba. Le 
malo je manjkalo, pa bi v sredo 
v veliki mestni dvorani sredi 
Gradca odmevala slovenska 
himna, saj se je otroška skupina 
Red Storm zavihtela na drugo 
mesto in postala svetovni 
podprvak. V skupini plešejo 
Mija Kobal, Metka Arhar, Amelie 
Zerezghi, Doroteja Rojko, Zoja 
Lenščak, Urša Djukić, Lana 
Vidmar, Lana Kovačević, Lana 
Čučilovič, Ema Jureš, Meggy 
Resnik, UlaTrebovc, Erna Hrnčič, 

Ajda Korečič, Gaja Lipušček, Inja 
Šinigoj, Vita Šinigoj, Adelina 
Balkić, Niki Marc, Patrick Lisjak, 
Lara Brecelj, Anika Škarabot, Lea 
Kavčič in Žana Gomizelj.

Izjemno 3. mesto je v kategoriji 
freestyle med članicami osvojila 
Evelin Bajc. Mala članska hip 
hop skupina Buše si je med 51 
najboljšimi malimi skupinami 
priplesala 13. mesto, enako 
uvrstitev pa je dosegla tudi 

članska formacija Divertirse. Prav 
tako 13. mesto si je v kategoriji 
electric boogie priplesal Nick 
Keber.

V plesni družini ADC smo 
ponosni tudi na uvrstitve vseh 
ostalih plesalcev, saj so med 
najboljšimi na svetu. Izjemne 
uspehe in nepozabno izkušnjo 
smo ponovno podoživeli tudi 
na slovesnem sprejemu, ki smo 
ga v nedeljo pripravili v Dvorani 
prve slovenske vlade v Ajdovščini. 
Plesalcem, trenerjem, vodstvu 
kluba ter staršem in podpornikom 
so se pridružili predsednik 
Športne zveze Ajdovščina Miloš 
Popović, direktor Zavoda za 
šport Ajdovščina Uroš Pintar, 
predsednik sveta KS Dobravlje 
Boris Kalin, s čestikami in 
besedami zahvale pa se je 
plesalcem ADC v odgovoru na 
prijazno povabilo odzval tudi 
župan Tadej Beočanin. Za posebej 
svečan uvod v srčno prireditev, 
ki jo je vodila neutrudna vodja 

Plesnega kluba ADC Alice Stojko 
Saliu, je poskrbela mlada pevka 
Nina Kosovel, v nadaljevanju pa 
je občinstvo uživalo ob ogledu 
posnetkov nastopov plesalcev 
ADC na svetovnem prvenstvu in 
prisluhnilo vtisom plesalcev ter 
trenerke Leje Messec, ob koncu 
predstavitev pa vsem plesalcem in 
trenerjem znova zaploskalo.

Vodja Plesnega kluba ADC 
Alice Stojko Saliu je udeležencem 
svetovnega prvenstva izročila 
zahvale Kluba ADC in med 
drugim poudarila: »Kot vodja 
kluba sem izredno ponosna, 
srečna in zadovoljna, da imam 
tako uspešno družino, da imam 
tako izvrstne plesalce, da se 
vložen trud obrestuje.« V imenu 
vodstva Plesnega kluba ADC se 
je posebej zahvalila trenerkam 
Leji Messec, Nini Ukmar, Brigiti 
Kuštrin in Maruši Leban ter 
neutrudni administratorki Tini 
Žunko. Čestitkam plesalcem 

ADC so se pridružili tudi v družbi 
Mlinotest, ki je za to priložnost 
donirala sladko presenečenje, 
torto. Slovesnost se je nadaljevala 
z druženjem ob dobrotah, ki so 
jih pripravili starši plesalcev in 
celotna družina ADC.

ADC

Sprejem plesalcev ADC - 
svetovnih podprvakov

V nedeljo, 30. oktobra, je v Ajdovščini potekal uradni sprejem 
plesalcev ADC, ki so se udeležili svetovnega prvenstva v Gradcu.

Športaj z nami

Postaja športne Unije je bila namenjena aktivnejšim posameznikom, 
kateri so na podlagi sklopa vaj ugotovili nivo fizične pripravljenosti

Ekipa Centra za krepitev zdravja Ajdovščina je izvajala meritve, 
na podlagi katerih je ugotavljala zdravstveno stanje starejših. 

Z meritvami gleženjskega indeksa v sodelovanju z Zdravstveno 
zavarovalnico Vzajemna smo odkrivali zožitve ali zapore arterij na 
nogah.

Ekipa Webwellnessa je obiskovalcem prikazala delovanje prenosljive 
bio resonančne naprave.

V Zavodu za šport Ajdovščina 
nismo pozabili na decembrsko 
vzdušje. Udeleženci programa 
so ob prihodu prejeli darilo kot 
spodbudo za nadaljnjo izvajanje 
športne aktivnosti. 

Program je bil za udeležence 
brezplačen, financiranje je bilo 
zagotovljeno iz strani Fundacije za 
šport ter Občine Ajdovščina.

Primož Sulič
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V tem času je bilo potrebnih 
veliko ljudi, da je bilo 21. 
novembra dvigalo ob mojem 
domu na Cesti pripravljeno, da 
me dvigne in pelje dol in gor, 
potrebovalo je še blagoslov. 
Zgodba mojega križevega pota je 
postala javna, zato danes lahko 
rečem le hvala Bogu in številnim 
dobrim ljudem, ki so čutili, molili 
in darovali. 

Veliko ljudi se je zbralo na 
našem dvorišču, če bi naštevala, bi 
verjetno koga izpustila: Cerkev in 
država, Karitas in sosedje, družina 
in prijatelji. Še posebej smo 

bili veseli ponovno izvoljenega 
župana Tadeja Beočanina, pa 
tudi novo izvoljenega Vipavskega 
župana Antona Lavrenčiča. Oba 
sta bila deležna čestitk in aplavza 
prisotnih. 

Tatjana Rupnik je nagovorila 
zbrane, na kratko predstavila 
skupno zgodbo, in med drugim 
rekla: »Ne bom pozabila Jožice, 
ko je rekla: 'Lepo je, ko pomagaš 
drugim, težko je, ko sam 
potrebuješ pomoč.' Naposled 
je le sprejela ponujeno pomoč 
in se strinjala, da pričnemo z 
akcijo zbiranja darov za nakup 

montažnega dvigala. Potrebno je 
bilo zbrati na hitro preračunano 
19.800 evrov. A njena želja je bila, 
da se kupi montažno dvigalo, ki 
bo, ko ga sama odrabi služilo 
nekomu drugemu. Ja, spet je 
razmišljala o drugih ljudeh, 
potrebnih pomoči, ja to je naša 
Jožica. In tako smo konec meseca 
maja pričeli z akcijo. Prispevki 
dobrih ljudi so prihajali, veliko je 
bilo telefonskih klicev ljudi, ki so 
želeli darovati, pohvaliti moram 
tudi medije, ki so se srčno odzvali. 
Med prvimi je pomoč nakazala 
Občina Ajdovščina, Vipava, 

škofija in župnije. V mesecu 
juniju je bil na Sveti Gori tudi 
dobrodelni koncert. Dela na Cesti 
so tekla, svojci, sosedje, prijatelji, 
dobrotniki so pripravili vse 
potrebno, da bo, ko bo naročeno 
dvigalo prispelo, vse nared. Jožica 
pravi, da ima najboljšega zeta, kaj 
pravi on, je pa druga zgodba.V 
drugi polovici avgusta, ob dnevu 
odprtih vrat Umetnikov za karitas 
na Sinjem vrhu, smo akcijo 
zbiranja zaključili. Zbranih je 
bilo 54.324,81 evrov. Predvidoma 
bomo porabili okrog 25 tisoč 
evrov. Točno bomo vedeli, ko 
prejmemo vse račune. Ostanek 
zbranih sredstev pa bomo, kot je 
bilo že rečeno, prenesli na Sklad 

za invalide, v katerem se bo 
zbiralo sredstva za ljudi, ki bodo 
potrebovali podobno pomoč, kot 
jo je potrebovala naša Jožica.«

Veliko tehnično odgovornost 
in delo je prevzel Peter Skapin, 
podjetnik in dobri človek iz 
Vipave, s katerim sva sodelovala 
v akcijah pomoči drugim, najbolj 
sva bila uspešna pri dvigalu za 
20-letna dvojčka – invalida v 
Podkraju.

Besedo je imel Peter, ki ni 
pričakoval hvaljenja, temveč je z 
nami delil veselje. Z nami so bili 
tudi ljudje in predstavniki raznih 
dobrotnikov, Tatjana jih je naštela 
preko 500, ki pa niso želeli biti 
imenovani, hvala vsem. 

Moja čustva so dobesedno 
privrela na dan, ko sem brez 
zavor izrazila svoje občutke 
in se s pogledom dotaknila 
vseh navzočih. To je bila velika 
potrditev gesla Tedna karitas 
'Skupaj delamo za dobro'. 
Potrditev tega je bil tudi razgovor 
med škofom in županom, ki sta 
se na hitro zmenila za protokol: 
Župan Tadej naj jo pripelje, škof 
Jurij bo blagoslovil dvigalo. Kaj 
hočemo več. Škof je k blagoslovitvi 
povabil vse prisotne duhovnike 
in na našem dvorišču je bila ena 
sama karitas.

Bila je tudi pesem. Veliko 
presenečenje so mi pripravili 
Urša, Petra, Marjan in Andrej, 
sodelavci in pevci Radia Ognjišče. 
Vse pesmi so bile občutene, toda 
tista 'Ko dvigneš me' se je v lepem 
sončnem dnevu dotaknila vseh. 

Ob koncu hvala vsem, ki 
ste pomagali meni in s svojim 
darom preko Karitas ali osebno 
osrečili številne družine, otroke 
in posameznike. Boglonaj, 
spoštujmo drug drugega. 
Veselimo se uspehov sočloveka. 
Blagoslovljene praznike in srečno 
leto, ki prihaja. 

Jožica Ličen

In srečno na vaših poteh v 2023.

Vesele praznike!
Ko se leto bliža koncu, je čas, da se za trenutek ozremo nazaj po 
poteh, ki smo jih v preteklih mesecih prepotovali. Vsi trenutki, odnosi, 
občutki, vsa znanja in izkušnje, ki smo jih na teh poteh doživeli, so dobra 
popotnica za nove poti v letu, ki je pred nami. So dobra priložnost, da 
smo lahko boljši, prijaznejši ter drug drugemu v oporo in navdih.
 
V 2023 vam želimo veliko zdravja ter lepih, edinstvenih in 
predvsem varnih trenutkov na vaših novih poteh.

Kolektiv
Avto Krka

Ko dvigneš me 

Skupaj smo delali za dobro, hvala
Prvi dan Tedna karitas je bil zame nekaj posebnega. 30 in več let imamo pri Karitas veliko dela: 

prireditev Umetniki za karitas v dvorcu Lanthieri, Dan odprtih vrat, Ponikva, Klic dobrote, skrbi 
in veselja na pretek; tokrat je bilo zame le praznovanje. Za vse so poskrbeli drugi. Maja 2022 so 
sodelavci Karitas, pod taktirko Tihomirja in Tatjane, tudi ob podpori občine Ajdovščina, začeli 
zbirati prostovoljne prispevke pod naslovom 'Dvigalo za Jožico'. 
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Smo tik pred prazniki, zato vas 
drage občanke in občani vabimo, 
da nas obiščete na letošnjem 
Božičnem sejmu. V soboto, 24. 
decembra, med 9. in 16. uro, 
se nam bodo na Lavričevem 
trgu v Ajdovščini predstavili 
številni proizvajalci domače 

obrti s svojimi pridelki in izdelki. 
Manjkala ne bo niti dobra kapljica 
za pokušino. Idealna priložnost 
za vse, da si mogoče še tik pred 
zdajci priskrbite darilo za svoje 
najdražje, prijatelje ali znance. V 
tej potrošniški industrijski mrzlici 
je domač, naravni izdelek izpod 

rok naših pridnih ljudi še najlepše 
praznično darilo. Zato se nam 
pridružite na Lavričevem trgu. 
Skupaj nam bo lepše in topleje, 
še posebej ob topli in iskreni 
besedi, ki se pritiče prihajajočim 
praznikom.
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Vse otroke, mlade in mlade po 
srcu bo v petek, 23. decembra, 
na Lavričevem trgu v Ajdovščini 
obiskal Božiček. Ker se konjički, 

in malo tudi Božiček, bojijo teme, 
bo dogajanje malo bolj zgodaj, 
ob 15.30. Da bomo Božička lažje 
pričakali, nas bodo zabavali otroci 

plesne šole EL1 Plesna Scena. Kot 
nam je dobri mož prišepnil, se 
lahko nadejamo tudi kakšnega 
darilca, da se malo posladkamo.

Slovenski invalidi se povezujemo 
v invalidska društva, ki niso 
le prostor izmenjave izkušenj, 
pač pa z aktivnim delovanjem 
številnih programov in dejavnosti 
pomembno prispevamo k 
izboljšanju položaja invalidov. 
Dejstva, da invalidi predstavljamo 
cca 15 % svetovne populacije, ne 
more in ne sme biti spregledan 
podatek. 

Letošnje praznovanje je potekalo 
pod geslom: 'Transformativne 
rešitve za vključujoč razvoj: 
vloga inovacij pri spodbujanju 
dostopnega in pravičnega sveta.'

Naše društvo je v počastitev 
dnevu invalidov organiziralo 
srečanje v obliki piknika, ki je 
potekal v dvorani KS Dobravlje. 
Vonj domačega kruha, pečenega 
v krušni peči, rezina vipavskega 
pršuta, pica, pravkar narejena 
izpod rok mojstra peka Kravosa, 
vse to in še kaj bi se našlo na 
bogati praznični mizi. Da je bilo 
praznovanje še slajše, so poskrbele 
naše članice, ki so spekle štrudelj. 
Pod budnim očesom in okušanjem 
strokovne komisije smo izbrali 

najboljšega med njimi. Ta laskavi 
naslov si je prislužila Marija Čufer, 
drugo mesto je osvojila Danica 
Mrevlje, tretje pa Irena Bat. V 
duhu 'pomembno je sodelovati', 
so vse članice prejele spominsko 
plaketo in simbolno darilce. 
Ob zvokih znanih melodij smo 
zaplesali in se poveselili, kot se 
spodobi za praznične dni in hitro 
se je večer prevesil v noč.

Takšna srečanja s sebi enakimi 
in prijetnimi ljudmi so zelo 
pomembna socialna podpora 
pri vključevanju v vsakdanjik, 
saj te napolnijo z energijo in 
vzpodbudijo, da si še boljši, ter 
dajo zavest, da se vse da, le če je 
volja.

Hvala vsem, ki nam zaupate, v 
nas verjamete in nas podpirate pri 
našem delu, s tem pa omogočate 
taka druženja.

Vsem članom Društva invalidov 
Ajdovščina – Vipava, vašim 
najbližjim in vsem občanom 
voščimo miren Božič, srečno in 
zdravja polno leto 2023!

Manica Jerkič, 
predsednica DI z ekipo

Mednarodni dan invalidov

3. december


